
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Άδεια απουσίας της Βουλευτή κ. Α. Μάνη-Παπαδηµη-

τρίου, σελ. 5789
2. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Φώτης Κουβέλης µε
επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο
Μεϊµαράκη γνωστοποιεί ότι οι Βουλευτές κ.κ. Ο. Βουδούρης
και Π. Μουτσινάς τίθενται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Δηµοκρατικής Αριστεράς, σελ. 5768

3. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµ. 3110 από 31 Δεκεµβρίου
2012 πρόταση που κατέθεσαν εβδοµήντα δύο Βουλευτές των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Νέας Δηµοκρατίας, του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος και της Δηµοκρατικής
Αριστεράς για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το άρθρο
86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του
Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως αυτό τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 2 του ν. 3961/2011, σχετικά µε την υπόθεση της
παράδοσης ψηφιακού δίσκου (CD) από το γαλλικό Υπουρ-
γείο Οικονοµικών στις ελληνικές αρχές µε περιεχόµενο ηλε-
κτρονικά αρχεία µε ονόµατα Ελλήνων καταθετών στην
Τράπεζα HSBC της Ελβετίας («λίστα Lagarde») και για την
ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της νόθευσης εγγράφου
(άρθρο 242 παράγραφος 2 και 3 του Ποινικού Κώδικα) και
της παράβασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινικού Κώ-
δικα) από τον πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ. Γ. Παπακων-
σταντίνου., σελ. 5769 - 5782

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το νόµο περί "Ποινικής  ευθύνης των Υπουργών",
όπως ισχύει, δικογραφία κατά του Υπουργού Οικονοµικών
κυρίου Ιωάννη Στουρνάρα, σελ. 5796

5. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν 36 από 7 Ιανουαρίου 2013
πρόταση, που κατέθεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς / Ενω-
τικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Αλέξης Τσίπρας και εβδοµήντα
Βουλευτές του Κόµµατός του για σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης, κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα
άρθρα 153 του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του
ν. 3126/ 2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως αυτό
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 3961/2011 και για την
ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων, που αφορούν την υπό-
θεση της επονοµαζόµενης «λίστας Lagarde» από τους: Α) κ.
Γεώργιο Παπακωνσταντίνου, πρώην Υπουργό Οικονοµικών,
για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων: α) της υπεξαγω-
γής εγγράφου από υπάλληλο (άρθρο 242 παράγραφος 2 και
3 του Ποινικού Κώδικα σε συνδυασµό µε τα άρθρα 94 και 98
του Ποινικού Κώδικα) β) της απιστίας στην υπηρεσία (άρθρο
256 παράγραφος γ’ υποπαράγραφος β’ του Ποινικού Κώ-
δικα) γ) της παράβασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινι-
κού Κώδικα) και δ) της πλαστογραφίας (άρθρο 216 του
Ποινικού Κώδικα) 

Β) κ. Ευάγγελο Βενιζέλο, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, πρώην
Υπουργό Οικονοµικών για την  ενδεχόµενη τέλεση των αδι-
κηµάτων:

α) Της υπεξαγωγής εγγράφου από υπάλληλο (άρθρο 242
παράγραφος 2 και 3 του Ποινικού Κώδικα, σε συνδυασµό µε
τα άρθρα 94 και 98 του Ποινικού Κώδικα)

β) Της απιστίας στην υπηρεσία (άρθρο 256 περ. γ’ υποπερ.
β’ του Ποινικού Κώδικα)

γ) Της παραβίασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινικού
Κώδικα) , σελ. 5796 - 5838

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 5840

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 5763 - 5765
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5765 - 5767
3. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς / Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε
τα Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας, σελ.  5783 – 5796,
5839 - 5844

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-

λαγής, Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων κατέθεσαν σχέδιο νόµου
"Διατήρηση ενός ελάχιστου επιπέδου αποθεµάτων αργού πε-
τρελαίου ή/και προϊόντων πετρελαίου και άλλες διατάξεις
(Εναρµόνιση του εθνικού δικαίου προς την Οδηγία 2009/
119/ΕΚ)", σελ. 5769

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ.   5794 - 5844
ΝΑΚΟΣ Α. , σελ.  5763 - 5794

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 5840
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5840

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 5791, 5839
ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 5786
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 5783, 5839, 5842
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 5794
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5784
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5785, 5839, 5843
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 5795
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5787, 5793, 5842, 5843
ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 5789, 5791, 5841
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 5793
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 5785, 5840
ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ Β. , σελ. 5786, 5841
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 5792

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Ιανουαρίου 2013, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΝΑΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα να ευχηθούµε
καλή χρονιά, γόνιµη κοινοβουλευτικά. Χρόνια πολλά στους εορ-
τάζοντες! Ο επερωτών Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης
Δραγασάκης απουσιάζει. Του ευχόµαστε χρόνια πολλά. 

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Δέσποινα Χαραλαµ-
πίδου, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δικηγορικός Σύλλογος Βόλου αιτείται
την τροποποίηση του εδαφίου 23α του άρθρου 3 του ν.
4092/2012, που αφορά την άσκηση ένδικων βοηθηµάτων κατά
πράξεων των κτηµατικών υπηρεσιών.

2) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ και
Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Σύλλογος Γονέων και  Κηδεµόνων Γυµνασίου και Λυ-
κείου Σκοπέλου Νοµού Μαγνησίας εκφράζει την αγανάκτησή του
για τα οξυµένα προβλήµατα των σχολείων της περιοχής, που
αφορούν κυρίως ελλείψεις σε εκπαιδευτικό προσωπικό.

3) Ο Βουλευτής Ξάνθης κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ένωση Απόστρατων Αξιωµατικών Στρα-
τού-Παράρτηµα Ξάνθης επισηµαίνει τη δυσχερή οικονοµική κα-
τάσταση στην οποία έχουν περιέλθει τα  µέλη της εξαιτίας
υπέρµετρων περικοπών στις συντάξεις τους.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επαγγελµατική-Επιστηµονική
Ένωση Τεχνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών αιτείται τη συν-
δροµή της πολιτείας για την προστασία των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων των ελεύθερων επαγγελµατιών µηχανικών ΤΕΙ.

5) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  το Σωµατείο των Εργαζοµένων στα Κέντρα
Πρόληψης της Χρήσης Εξαρτησιογόνων Ουσιών αιτείται την επί-
λυση θέµατος που αφορά την επιχορήγηση των κέντρων πρόλη-

ψης για το οικονοµικό έτος 2013.

6) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Συντονιστική Επιτροπή Απο-
στράτων Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας Νοµού
Καρδίτσας αιτείται την επανεξέταση του θέµατος της µείωσης
των συντάξεων των αποστράτων των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας.

7) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτη-
τών Κέντρων Ξένων Γλωσσών και ιδιοκτήτες Κέντρων Ξένων
Γλωσσών της Μυτιλήνης αιτούνται την τροποποίηση των διατά-
ξεων του ν. 4093/2012 που αφορούν στις προϋποθέσεις στέγα-
σης των φροντιστηρίων ξένων γλωσσών.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµ-
βασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης Διάσωσης αιτείται την
επίλυση θεσµικών και οικονοµικών αιτηµάτων των µελών της.

9) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Πόρου επισηµαί-
νει την ανάγκη πλήρωσης θέσεων προσωπικού στο Κέντρο
Υγείας Γαλατά και το υπαγόµενο σε αυτό Περιφερειακό Ιατρείο
Πόρου.

10) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος για την Κυστική Ίνωση
αιτείται την επανεξέταση των πινάκων που καταρτίσθηκαν βάσει
των αποφάσεων των τµηµάτων, σχετικά µε την εισαγωγή ατόµων
µε κυστική ίνωση σε ΑΕΙ και ΤΕΙ της χώρας.

11) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και  Κηδεµόνων
Δηµοτικού Σχολείου και  Νηπιαγωγείων Κάσου διαµαρτύρεται
για την έλλειψη διδακτικού προσωπικού στο δηµοτικό σχολείο
του νησιού.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μαλεβιζίου Νοµού Ηρα-
κλείου αιτείται την άµεση κάλυψη των κενών θέσεων εκπαιδευ-
τικού προσωπικού στο Γυµνάσιο Τυλίσου.

13) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις συνθήκες
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που επικρατούν στα κρατητήρια της Αστυνοµικής Διεύθυνσης
Ηλείας.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά καταγγελία του
Δήµου Χερσονήσου για την πληρωµή των δηµοσίων έργων.

15) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μήλου Νοµού Κυ-
κλάδων αιτείται τον ορισµό νέων οργάνων της Δηµοτικής Αρχής,
λόγω αύξησης του πληθυσµού του νησιού.

16) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  οι κ.κ. Τριαντάφυλλος Κονιάκος, Ευ-
στάθιος Δρόλαπας, Κρυσταλλία Γάτου-Καµπεράκη και Αργυρού-
λα Καµπεράκη αιτούνται την επίσπευση του διαχειριστικού ελέγ-
χου του ιδρύµατος «Στάλλειου-Γάτειου Γηροκοµείου και Χρονίων
Παθήσεων» της Άµφισσας του Νοµού Φωκίδας.

17) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Δηµοτική Ενότητα Αγνάντων και ο Δήµος
Κεντρικών Τζουµέρκων του Νοµού Άρτας αιτούνται την επίλυση
του θέµατος της στέγασης του Ταχυδροµικού Καταστήµατος
Αγνάντων για τη συνέχιση της εύρυθµης λειτουργίας του.

18) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  οι εργαζόµενοι στην Αποκεντρωµένη Διοί-
κηση Θεσσαλίας-Στερεάς Ελλάδας, στην Αποκεντρωµένη Διοίκη-
ση Μακεδονίας-Θράκης και στην Περιφέρεια Θεσσαλίας αιτούν-
ται την εξαίρεση των µεταταγέντων από την ανώνυµη εταιρεία
«ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΖΑΧΑΡΗΣ» από τις διατάξεις του ν.
4093/2012 «περί διαθεσιµότητας».

19) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η πρόεδρος του Συνδέσµου Κοινωνικών Λει-
τουργών Ελλάδος παραθέτει τις προτάσεις της σχετικά µε την
ψυχιατρική µεταρρύθµιση και προτείνει λύσεις για την αποκατά-
σταση των προβληµάτων των εργαζοµένων των Δοµών.

20) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην
αναβολή διενέργειας παιδικών χειρουργείων στο Νοσοκοµείο
Καλαµάτας.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μαλεβιζίου Νοµού
Ηρακλείου αιτείται την άµεση κάλυψη των κενών θέσεων  εκπαι-
δευτικού προσωπικού στο Γυµνάσιο Τυλίσου.

22) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Ειδικών Φρουρών Κρή-
της επισηµαίνει σειρά θεµάτων  που αντιµετωπίζει ο συγκεκριµέ-
νος κλάδος, µεταξύ των οποίων ο ελλιπής εξοπλισµός και ορι-
σµένα διαρθρωτικά θέµατα, και αιτείται την επίλυσή τους.

23) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Εργαζοµένων
ΟΤΑ για την αναγνώριση προϋπηρεσίας σε επιχειρήσεις ΟΤΑ αι-
τείται την επίλυση, µε νοµοθετική ρύθµιση, του θέµατος της ανα-
γνώρισης προϋπηρεσίας σε επιχειρήσεις στις οποίες οι ΟΤΑ
κατέχουν ποσοστό 50% τουλάχιστον του εταιρικού κεφαλαίου.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Οµοσπονδία Τυ-
φλών παραθέτει τις προτάσεις της για την επίλυση αιτηµάτων
των ατόµων µε προβλήµατα όρασης που αφορούν τον τρόπο και
το ποσοστό φορολόγησής τους.

25) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η κ. Βασιλική Χουλιάρα αιτείται την επίλυση
του θέµατός της που αφορά την εξαίρεσή της από την αναγνώ-

ριση του πτυχίου ΠΕ, κατά τη διαδικασία µετάταξης βάσει του ν.
3920/2011, και την παραµονή της στην κατηγορία ΔΕ.

26) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο κ. Βασίλειος Τσούγκας εκφράζει τη δια-
µαρτυρία του για την απόφαση µείωσης του ποσοστού αναπη-
ρίας του, γεγονός που έχει ως επακόλουθο την αδυναµία του να
καλύψει την ιατροφαρµακευτική του περίθαλψη.

27) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  το Κέντρο Προστασίας Καταναλωτών   εκ-
φράζει την έντονη διαµαρτυρία του για τις επικείµενες αυξήσεις
στα τιµολόγια της ΔΕΗ.

28) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Ασπροπύργου Νοµού
Αττικής αιτείται την ανάκληση της απόφασης µεταφοράς του ΙΚΑ
Ασπροπύργου στο ΙΚΑ Ελευσίνας.

29) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αρ-
καδίας καταγγέλλει τη µη καταβολή των αποδοχών και του επι-
δόµατος αδείας, από το Λιγνιτικό Κέντρο Μεγαλόπολης, σε ερ-
γαζόµενους που εκτελούν εργασίες για λογαριασµό και σε συ-
νεργασία  µε  τη ΔΕΗ ΑΕ.

30) Η Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Μιχαήλ Μηνογιάννης, τ. δι-
ευθυντής Σχολής Πλοιάρχων Ασπροπύργου αιτείται την επανε-
ξέταση της σειράς αξιολόγησης για το ζήτηµα της πρόσληψής
του ως ωροµίσθιου καθηγητή, ειδικότητας πλοιάρχου.

31) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ.κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μα-
λεβιζίου Νοµού Ηρακλείου αιτείται την άµεση κάλυψη των κενών
θέσεων εκπαιδευτικού προσωπικού στο Γυµνάσιο Τυλίσου.

32) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ιωάννης Καφεστίδης αιτείται
ενηµέρωσης για την πορεία του ενεργειακού επενδυτικού προ-
γράµµατος «Ήλιος» και για τα αποτελέσµατα της επιτροπής Συν-
τονισµού και του επενδυτικού συµβούλου.

33) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Υπαλλήλων του Ορ-
γανισµού Εγγείων Βελτιώσεων Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης
αιτείται την επίλυση του θέµατος χορήγησης των αδειών χρήσης
νερού άρδευσης.

34) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε πρό-
ταση επιδότησης του κόστους µεταφοράς προϊόντων από τα
νησιά του νότου της Ευρώπης προς τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε σκοπό την προώθηση των κρητικών προϊόντων δια-
τροφής.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την προσθήκη διατάξεων
στο ν. 4019/2011, έτσι ώστε να παρέχεται στους ΟΤΑ  η δυνατό-
τητα να σχεδιάζουν και να υλοποιούν αυτοτελώς τοπικά προ-
γράµµατα κοινωνικής οικονοµίας και νεανικής επιχειρηµατικό-
τητας.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την επίλυση του θέµατος
της διακίνησης κενών ρυµουλκούµενων επί ΦΔΧ αυτοκινήτων-
οχηµάτων του ίδιου ιδιοκτήτη εντός των λιµένων.

37) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Σικυωνίων Νοµού Κορινθίας αι-
τείται χρηµατοδότησης για την αποκατάσταση των ζηµιών που
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προκλήθηκαν στην πόλη του Κιάτου από την πρόσφατη θεοµηνία.

38) Ο Βουλευτής Πρεβέζης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Πρώην Εργαζοµένων
στα «ΚΛΩΣΤΗΡΙΑ ΠΡΕΒΕΖΗΣ Α.Ε.» εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για την κατάργηση της ειδικής επιδοµατικής ενίσχυσης του
ΟΑΕΔ και αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά την αναγνώ-
ριση πλασµατικού χρόνου ασφάλισης.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Διονυσία Φεραδούρου αιτεί-
ται την άµεση στήριξη της πολιτείας για την επίλυση του θέµατος
της νοσηλείας του υιού της σε θεραπευτικό κέντρο του εξωτερι-
κού. 

40) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Πυ-
ροσβεστών Πυρόσβεσης-Διάσωσης αιτείται τη χορήγηση επιδό-
µατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας και την επίλυση
εργασιακών θεµάτων του κλάδου.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επι-
κινδυνότητα του οδικού δικτύου της Πάτρας, από τη βόρεια
έξοδο της πόλης µέχρι την προβλήτα του Ρίου.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε από-
φαση του Αναπληρωτή Υπουργού Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότη-
τας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Σταύρου Καλογιάννη
σχετικά µε την καταβολή αποζηµίωσης στον κατασκευαστή του
έργου Ε65.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εµπορικής και Του-
ριστικής Ανάπτυξης Ανατολικής Αιγιάλειας εκφράζει την αντίθε-
σή του στη λειτουργία των καταστηµάτων τις Κυριακές.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Συντονιστική Διοικούσα Επι-
τροπή υπέρ Πολύτεκνων Οικογενειών παραθέτει τις προτάσεις
της στις διατάξεις του επικείµενου φορολογικού νοµοσχεδίου
που αφορούν τις πολύτεκνες οικογένειες.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι κ. Μαριλένα Κερανάκη-Κωττάκη
και Μαρίνα Γιαννούλη εκφράζουν την αντίθεσή τους στην περι-
κοπή του επιδόµατος των τρίτεκνων οικογενειών.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παναγιώτης Αλεβιζάκης πα-
ραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε το άρθρο 81 του σχεδίου
νόµου «Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος Φυσικών και Νοµικών
Προσώπων» που αφορά την απελευθέρωση του επαγγέλµατος
του ορκωτού ελεγκτή.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η ΕΚΟ-ΑΕΙ Νέας Δηµοκρατίας πα-

ραθέτει τις προτάσεις της για την τροποποίηση διατάξεων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, που αφορούν µέλη ΔΕΠ των ΑΕΙ.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παναγιώτης Ξυπολιάς αιτείται
ενηµέρωσης για το γεγονός ότι δεν εφαρµόζεται διάταξη του ν.
3075/2002 που αφορά συνταξιοδότηση εκπαιδευτικών του
ΟΑΕΔ.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ανεξάρτητη Κίνηση Στρατιωτι-
κών  αιτείται την πάταξη κάθε φαινοµένου διαφθοράς τόσο στο
Μετοχικό Ταµείο Στρατού όσο και γενικά  στη Δηµόσια Διοίκηση.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Παραγωγών Ενέρ-
γειας µε Φωτοβολταϊκά αιτείται την έκπτωση της εισφοράς
25%-30% επί του τζίρου, από τα έσοδα των εταιρειών των παρα-
γωγών ενέργειας µε φωτοβολταϊκά.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Συνδικάτο Εργαζοµένων ΙΓΜΕ
παραθέτει τις προτάσεις του επί διατάξεων του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης που αφορούν τη συγχώνευση φορέων του δη-
µοσίου.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Αποφοίτων Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης παραθέτει τις
προτάσεις της, που αφορούν µεταρρυθµίσεις µηδενικού δηµο-
σιονοµικού  κόστους, που αποσκοπούν στην εξυγίανση της Δη-
µόσιας Διοίκησης και την αντιµετώπιση των διαρθρωτικών προ-
βληµάτων.

53) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Φαρµακευτικός Σύλλογος
Αχαΐας επισηµαίνει τα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο
κλάδος των φαρµακοποιών και αιτείται την επίλυσή τους.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αβέ-
βαιη τύχη του Μουσείου της «ACHAIA CLAUSS» στην πόλη της
Πάτρας.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη διαµαρτυ-
ρία των κατοίκων της Πάτρας για τις εργασίες των συνεργείων
συντήρησης της γραµµής του τρένου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2214/26-09-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Δαβάκη Αθανασίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ14Α 1159998 ΕΞ
2012/8-11-2012 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η α-
κόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 3213/22-10-2012 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-199/
22-11-2012 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη
απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής
Αριστεράς κ. Φώτης Κουβέλης µε επιστολή του γνωστοποιεί

στον Πρόεδρο της Βουλής ότι οι Βουλευτές κ.κ. Οδυσσέας Βου-
δούρης και Παρίσης Μουτσινάς τίθενται από σήµερα εκτός της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Αριστεράς. 

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Οι Υπουργοί Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Διατήρηση ενός ελάχιστου
επιπέδου αποθεµάτων αργού πετρελαίου ή/και προϊόντων πετρε-
λαίου και άλλες διατάξεις (Εναρµόνιση του εθνικού δικαίου προς
την Οδηγία 2009/119/ΕΚ)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα την υπ’ αριθµόν 3110 από 31 Δεκεµβρίου 2012 πρό-
ταση που κατέθεσαν εβδοµήντα δύο Βουλευτές των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων της Νέας Δηµοκρατίας, του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος και της Δηµοκρατικής Αριστεράς για
σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής προς διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το άρθρο 86 παράγραφος 3 του
Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του  Κανονισµού της Βουλής και

το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών»,
όπως αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 3961/2011, σχε-
τικά µε την υπόθεση της παράδοσης ψηφιακού δίσκου (CD) από
το γαλλικό Υπουργείο Οικονοµικών στις ελληνικές αρχές µε πε-
ριεχόµενο ηλεκτρονικά αρχεία µε ονόµατα Ελλήνων καταθετών
στην Τράπεζα HSBC της Ελβετίας («λίστα Λαγκάρντ») και για την
ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της νόθευσης εγγράφου
(άρθρο 242 παράγραφος 2 και 3 του Ποινικού Κώδικα) και της
παράβασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινικού Κώδικα) από
τον πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Παπακωνσταντίνου.

Η πρόταση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και
θα εγγραφεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονι-
σµός της Βουλής. 

(H προαναφερθείσα πρόταση έχει ως εξής:
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5782 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 25/19/3-12-2012 επίκαιρη επερώ-
τηση δεκαοκτώ Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ, των κ.κ. Χρήστου Καραγιαννίδη, Ευαγγελίας Αµµα-
νατίδου-Πασχαλίδου, Ηρώς Διώτη, Ιωάννη Δραγασάκη, Παναγιώ-
τας Δριτσέλη, Μαρίας Κανελλοπούλου, Παναγιώτη Κουρουµπλή,
Δηµητρίου Κοδέλα, Βασιλείου Κυριακάκη, Χρήστου Μαντά, Μα-
ρίας Μπόλαρη, Αλεξίου Μητρόπουλου, Γεωργίου Πάντζα, Στε-
φάνου Σαµοΐλη, Δηµητρίου Στρατούλη, Δέσποινας Χαραλαµπί-
δου, Βασιλείου Χατζηλάµπρου και Κωνσταντίνου Μπάρκα, προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
σχετικά µε τα Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Τέρενς Κουίκ γνωστοποιεί στο Σώµα ότι για τη συζήτηση της
σηµερινής επίκαιρης επερώτησης ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Παύλος Χαϊκάλης. 

Επίσης, η Γραµµατέας και Πρόεδρος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα ορίζει ως Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο για τη συζήτηση της σηµερινής επίκαιρης επερώτη-
σης τον Βουλευτή Β’ Αθήνας κ. Χρήστο Κατσώτη. 

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας ορίζει ως εισηγητή τον κ. Χρήστο Καρα-
γιαννίδη και ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Δηµήτρη
Στρατούλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Οι άλλες Κοινοβουλευτικές
Οµάδες δεν έχουν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μένουν ως έχουν, οι
γνωστοί. Δεν ορίζουν άλλον. Εδώ γίνεται τροποποίηση.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Χρήστος Κα-
ραγιαννίδης για δέκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Να
ευχηθώ κατ’ αρχάς χρόνια πολλά σε όλους όσοι και όλες όσες
παρίστανται.

Θα ήθελα να µοιραστώ κάποιες σκέψεις, εισαγωγικά, από έναν
πολύ καλό µου φίλο, τον Χρήστο Λάσκο, που έχει γράψει για το
συγκεκριµένο ζήτηµα κάποια πράγµατα. «Επειδή τον τελευταίο
καιρό αναδύονται πολλοί επίδοξοι ιστοριογράφοι της πολύ πρό-
σφατης ιστορίας µας, θα ήθελα να πάρω λίγο τα πράγµατα από
την αρχή. Τι συνέβη στην καµπή του 2009-2010; Είχαµε τη συ-
νωµοσία ενός στενού οικογενειακού κύκλου και των παρατρεχά-
µενών του, ώστε να ευνοηθούν συγκεκριµένα προσωπικά συµφέ-
ροντα; Όσο και αν δεν έχω σε εκτίµηση την οικογένεια Παπαν-
δρέου από τον Γέρο των Δεκεµβριανών µέχρι τους µετέπειτα πα-
πατζήδες, µε αποκορύφωµα ασυνάρτητης ανοησίας και ιδιοτέ-
λειας την τελευταία φουρνιά, δεν νοµίζω πως ήταν αυτό που παί-
χτηκε, αν και η διάσταση αυτή δεν πρέπει να διαγραφεί εντελώς
σ’ αυτόν τον καιρό των δεκάδων λιστών.

Μήπως, όµως, έφτανε αυτή η ασυνάρτητη ανοησία, η οποία
θα συνέβαλλε σίγουρα στον ενστερνισµό της λάθος ανάλυσης
των αιτιών της κρίσης, για να εξηγήσει αυτό το πράγµα; Δεν το
πιστεύω, στο µέτρο που η αστική εξουσία είναι ένα πλέγµα πολύ
ισχυρότερο από την κυβερνητική κορυφή, µε άλλα λόγια το
πραγµατικό κόµµα της αστικής τάξης, το καπιταλιστικό κράτος
ολόκληρο και ταυτοχρόνως είναι αυτό που κάνει κουµάντο µε τη
δική του δοµική λογική».

Γι’ αυτό κιόλας πολλοί από εµάς πάντοτε επιµέναµε πως πρώ-
τος στόχος µιας κοινωνικής αλλαγής είναι ο ριζικός µετασχηµα-
τισµός της κρατικής µηχανής ή η καταστροφή και η ανασύστασή
της προς εξυπηρέτηση άλλων συµφερόντων, ξένων προς αυτών
που εσείς υπηρετείτε. Εκτός και αν πιστεύετε πως στις φορολο-
γικές δηλώσεις τύπου «Βγενόπουλος 18.200 ευρώ», «Κόκκαλης
26.700 ευρώ», «Μάνεσης 30.700 ευρώ», «Αλαφούζος 29.160
ευρώ», δεν λείπουν κάποια µηδενικά. Θα µπορούσαµε να τους
δώσουµε µέχρι και επίδοµα θέρµανσης!

Η πρόθεση, λοιπόν, να αντικατασταθούν οι εργαζόµενοι από
τους απασχολήσιµους, η ιδέα των χαµηλών ασφαλιστικών εισφο-
ρών στους νέους µαζί µε την «ευελφάλεια» και τις αριστείες, οι

επιτελεσµένες ιδιωτικοποιήσεις σχεδόν όλων των περιουσιακών
στοιχείων του ελληνικού δηµοσίου, δηλαδή ο σκληρός πυρήνας
του επελαύνοντος παγκοσµιοποιηµένου καπιταλισµού, είναι συν-
δεδεµένα κατ’ εξοχήν µε τα ονόµατα των προκατόχων σας αλλά
και τα δικά σας.

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, αυτά που µας συµβαίνουν από
το 2000 και µετά δεν είναι παρά η παροξυσµική συνέχεια σε πολύ
ευνοϊκές για το κεφάλαιο συνθήκες αυτής της πάγιας ταξικής
στρατηγικής. Το είπαν, άλλωστε, και πολλές φορές από µόνοι
τους ότι, αν δεν υπήρχε µνηµόνιο, θα έπρεπε να το εφεύρουµε. 

Όσο, µάλιστα, αφορά τον ίδιο τον κ. Βρούτση είναι αµέτρητες
οι δηλώσεις που έχει κάνει από την ανάληψη των καθηκόντων
του πως «ασχέτως µνηµονίων η εργασιακή νοµοθεσία οφείλει να
απλοποιηθεί», κοινώς οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες να γί-
νουν πιο ανταγωνιστικοί, δηλαδή πιο φθηνοί, πιο επισφαλείς και
πιο εκµεταλλεύσιµοι. 

Υπήρξαν θαυµαστά αταλάντευτοι όλοι αυτοί που κυβέρνησαν
αυτόν τον τελευταίο καιρό, όταν χρειάστηκε να ασκήσουν την
πιο άγρια καταστολή απέναντι στους «προνοµιούχους» συντεχνί-
τες των 500 ευρώ ή στους «τεµπέληδες της εύφορης πλατείας». 

Δεν επρόκειτο, λοιπόν, για συνοµωσία ούτε για βλακεία. Στο
δράµα µας δεν πρωταγωνιστεί ούτε ο Ρασπούτιν ούτε ο Άβερελ
Ντάλτον. Γι’ αυτό και η λύση του δράµατος δεν βρίσκεται στην
προσπάθεια να πειστούν οι κυρίαρχοι διαµορφωτές των συνθη-
κών να ασκήσουν σωστή οικονοµική πολιτική. Αυτό που έχουµε
και στο οποίο είµαστε µέρος είναι µια πολύ σκληρή ταξική σύγ-
κρουση.

Όλα τα παραπάνω τα αναφέρω για να τονίσω πως η εφαρµο-
ζόµενη ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική έχει έναν κύριο στόχο,
την εσωτερική υποτίµηση της εργασίας, όπως λέµε εµείς, την
ανταγωνιστικότητα, όπως την αποκαλείτε εσείς. Τα Προγράµ-
µατα Κοινωφελούς Εργασίας το επιβεβαιώνουν περίτρανα σε
όσους από εµάς θεωρούµε ότι αυτήν τη στιγµή διεξάγεται ένας
ανελέητος ταξικός πόλεµος εναντίον των εργαζοµένων και της
νεολαίας.

Συγκεκριµένα, αυτά τα προγράµµατα αποτελούν σύγκλιση
τριών κεντρικών µνηµονιακών πολιτικών: Πρώτον, της εκτόξευ-
σης της ανεργίας σε πρωτοφανή επίπεδα, ώστε να έχουµε φθηνό
εργατικό δυναµικό, δεύτερον, της αξιοσηµείωτα συχνής αλλαγής
του νοµικού πλαισίου λειτουργίας των εταιρειών προσωρινής
απασχόλησης, οι οποίες, µάλιστα, αυξήθηκαν υπερβολικά µέσα
στα δύο χρόνια των µνηµονίων και τρίτον, µόλις το 2011 µε το ν.
4019, της θέσπισης κοινωνικών συνεταιριστικών επιχειρήσεων,
που θεωρούν ότι το 90% των ανέργων είναι ευάλωτες πληθυ-
σµιακές οµάδες.

Αυτά, µαζί µε τη διεύρυνση του ρόλου και της λειτουργίας των
µη κυβερνητικών οργανώσεων, δηµιουργούν το πλαίσιο υλοποί-
ησης των Προγραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας. 

Αυτά συµβαίνουν αυτήν την ώρα που, ενώ έχετε χρησιµοποι-
ήσει κατά κόρον αυτήν την εργασιακή επίθεση, µας λέτε ότι το
κάνετε για τη µείωση της ανεργίας. Προσπαθείτε, δηλαδή, να µε-
ταφέρετε την ευθύνη για την ύπαρξη της ανεργίας στους ίδιους
τους ανέργους και τους εργαζόµενους, λέγοντάς µας ότι η ανερ-
γία οφείλεται στην αντίσταση των εργαζοµένων στην περικοπή
των µισθών και των δικαιωµάτων τους. Την ίδια στιγµή η λύση
που προτείνετε στο πρόβληµα αυτό, που οι πολιτικές σας διόγ-
κωσαν, είναι οι ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης, όπως τα
Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας, προγράµµατα, δηλαδή,
επιχορηγούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω του ΕΣΠΑ µε
τις ασφαλιστικές, όµως, εισφορές να πληρώνονται από τον
ΟΑΕΔ, µε χρήµατα, δηλαδή, που έχουν κρατηθεί από τις ασφα-
λιστικές εισφορές των εργαζοµένων -τζάµπα δουλειά, δηλαδή-
χωρίς επίδοµα άδειας, χωρίς επίδοµα γάµου, παιδιών, σπουδών,
τριετίας, χωρίς επιδόµατα εορτών, µε αµοιβή 25 ευρώ την ηµέρα
και όχι µεγαλύτερη από 625 ευρώ µηνιαίως, ανεξάρτητα από την
ειδικότητα του εργαζοµένου, ενώ, µάλιστα, συνιστά σχεδόν κα-
νόνα οι εργαζόµενοι αυτοί µετά από µήνες δουλειάς να παραµέ-
νουν απλήρωτοι.

Πρόκειται για ένα εργασιακό καθεστώς, το οποίο ασχέτως επι-
κοινωνιακού «περιτυλίγµατος» δηµιουργεί σχέσεις που υπάγον-
ται στο δίκαιο του κατ’ επάγγελµα δανεισµού των εργαζοµένων.
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Υπό την έννοια αυτή, ο άµεσος εργοδότης –ΕΠΑΑ, ΙΓΕ ή ΜΚΟ-
δανείζει τον απασχολούµενο για ορισµένο χρονικό διάστηµα
στον έµµεσο εργοδότη, στο συµπράττοντα φορέα του στενού ή
ευρύτερου δηµοσίου φορέα, αποκοµίζοντας και ο ίδιος χρηµα-
τικό όφελος από αυτήν τη διαµεσολάβηση, µε σκοπό την εκτέ-
λεση συγκεκριµένων καθηκόντων, όπως αυτά προβλέπονται στο
µεταξύ των δύο εργοδοτών µνηµόνιο συνεργασίας. Εµείς το
λέµε µνηµόνιο δουλείας.

Την τελευταία διετία, η βασική νοµοθεσία περί τον κατ’ επάγ-
γελµα δανεισµό εργαζοµένων υπέστη σηµαντική επιδείνωση στο
πεδίο των εργασιακών δικαιωµάτων µε διαδοχικές ρυθµίσεις, οι
οποίες µετέτρεψαν την ευέλικτη αυτή µορφή απασχόλησης σε
µορφή σύγχρονου δουλεµπορίου.

Ωστόσο το εν λόγω θεσµικό πλαίσιο, ιδίως έπειτα από την πρό-
σφατη ενσωµάτωση δυο σχετικών κοινοτικών οδηγιών στον
εφαρµοστικό νόµο του δεύτερου µνηµονίου, εµπεριέχει κάποιες
ελάχιστες και επουσιώδεις προστατευτικές διατάξεις. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, το λόγο, οι οικονοµικές και πολιτικές ελίτ συ-
νέλαβαν έγκαιρα την ιδέα της «κοινωφελούς» εργασίας και της
κοινωνικής –κατ’ εσάς- αγοραίας –κατ’ εµάς- επιχειρηµατικότη-
τας, για να κάµψουν ακόµη κι αυτά τα ελάχιστα όρια νοµικής
προστασίας. Δηµιούργησαν, έτσι, ένα νέο πλαίσιο παραδανει-
σµού ανέργων κατά παρέκκλιση όχι µόνο του δικαίου που διέπει
τον κατ’ επάγγελµα –ή έστω- κερδοσκοπικό δανεισµό, αλλά του
συνόλου του Εργατικού Δικαίου, µε ολίγη από την παλαιά δόξα
των τοπικών συµφώνων απασχόλησης. 

Στις ειδικές αυτές οικονοµικές ζώνες που διαµορφώνονται
πλέον στο εσωτερικό της ρηµαγµένης αγοράς εργασίας, οι
επαχθείς και παράνοµοι αντισυνταγµατικοί όροι στις οικείες συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου και στις υπουργικές αποφάσεις και εγ-
κυκλίους προβλέπουν τα εξής:

Πρώτον, πλήρη ελευθερία µετακίνησης του δανεισµένου ανά
πάσα στιγµή σε οποιονδήποτε ήθελε κριθεί αναγκαίο, στο πλαί-
σιο του µνηµονίου συνεργασίας του άµεσου και έµµεσου εργο-
δότη. 

Απαλλαγή του εργοδότη από την επιβάρυνση εργοδοτικών ει-
σφορών, οι οποίες µετακυλίονται στις πλάτες των υπολοίπων ερ-
γαζοµένων µέσω του ΟΑΕΔ. 

Απαλλαγή των δυο εργοδοτών από το βάρος καταβολής του
άµεσου εργασιακού κόστους, το οποίο καλύπτεται από το ΕΣΠΑ. 

Προσωρινή ή οριστική απαλλαγή του εργοδότη από την υπο-
χρέωση καταβολής του µισθού-επιδόµατος, εφόσον δεν έχει
προηγουµένως καταβληθεί στη δανείστρια εταιρία η αναλο-
γούσα επιχορήγηση από το ΕΣΠΑ. Αυτό έχει δηµιουργήσει συγ-
κεκριµένα προβλήµατα, τα οποία έχουν δει το φως της δηµοσιό-
τητας το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Το πρόβληµα αυτό εντοπίζεται σε δεκάδες µη κυβερνητικές
οργανώσεις που, ενώ πήραν έγκριση και πιστοποιήθηκαν για
έργα ύψους εκατόν ογδόντα οχτώ εκατοµµυρίων ευρώ, αποδείχ-
θηκαν φούσκες. Κι όταν έφτασε η ώρα να καταθέσουν τα δικαιο-
λογητικά τους, για να πάρουν τα χρήµατα για να τα δώσουν
στους εργαζόµενους, αποκαλύφθηκε ότι δεν είχαν ούτε καν
ασφαλιστική και φορολογική ενηµερότητα, ενώ σε άλλες περι-
πτώσεις δεν είχαν προσκοµίσει ούτε παραστατικά δαπανών. 

Για να σας βοηθήσω στις προσπάθειες που κάνετε στο έργο
της διαφάνειας, θα σας προσκοµίσω δυο λίστες των µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων και των φορέων αυτών που διαχειρίζονται
τα προγράµµατα αυτά. Ελπίζω να έχουν καλύτερη τύχη από εκεί-
νες τις λίστες που προσκοµίστηκαν σε συναδέλφους σας συγκυ-
βερνώντες.

Συγχωρέστε µε, κύριε Υφυπουργέ, αν γίνοµαι κακόπιστος απέ-
ναντί σας, αλλά νοµίζω ότι όλη αυτή η αθρόα κάλυψη παγίων και
διαρκών αναγκών στον ευρύτερο αλλά και στενό δηµόσιο τοµέα
µέσω των Προγραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας έρχεται την
ώρα που όχι µόνο έχετε παγώσει τις προσλήψεις στο δηµόσιο
που έχουν ολοκληρώσει τη διαδικασία του ΑΣΕΠ από το 2008,
αλλά ταυτόχρονα απολύετε δηµοσίους υπαλλήλους από αντί-
στοιχες θέσεις που καλύπτουν πια αναλώσιµοι -και συχνά απλή-
ρωτοι- ωφελούµενοι από τα Προγράµµατα της Κοινωφελούς
Εργασίας. 

Ευχαριστώ πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Καραγιαννίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αλέξης Μητρόπουλος για πέντε

λεπτά.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στα πλαίσια του µνηµονίου, ο νέος τύπος ερ-

γαζοµένου είναι ο «εργαζόµενος φτωχός», ο «εργαζόµενος πέ-
νητας», ο «working poor», όπως λένε στην Αγγλία και στην Ευρώ-
πη αυτήν τη νέα εργαζόµενη κατηγορία και είναι αυτός που θα
ζει µόνιµα κάτω από τα όρια της φτώχειας.

Ο νέος τύπος ανέργου, κύριε Υπουργέ, θα είναι ο «άνεργος
παρίας», που δεν θα έχει καµµία πιθανότητα εισόδου στην αγορά
εργασίας.

Ο νέος τύπος του µερικώς απασχολουµένου και του ενοικια-
ζόµενου εργαζόµενου θα είναι ο «εργαζόµενος λάστιχο», που θα
τρέχει από εργοδότη σε εργοδότη, από τόπο σε τόπο, ώστε να
εξασφαλίζει µια µπουκιά ψωµί, χωρίς να µπορεί να δηµιουργήσει
µια ατοµική, οικογενειακή εστία. 

Ο νέος εξειδικευµένος εργαζόµενος -στο πλαίσιο του µνηµο-
νίου- θα είναι ο «εργαζόµενος χταπόδι», ο νέος τύπος που προ-
ωθείται και στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µε τις
διάφορες εξειδικεύσεις του θα τρέχει αγχωµένος σε µια νέα και
υποαµειβόµενη απασχόληση που θα του διαλύει τη ζωή.

Στo πλαίσιo του µνηµονίου, κυρίως του δεύτερου και του τρί-
του και σε όλα τα προσαρτώµενα κείµενα, δηµιουργείται ένας
νέος τύπος εργαζόµενου, ο «homo mnimonious», ο µνηµονιακός
άνθρωπος, το νέο υπόδειγµα ανθρώπου, ο οποίος θα έχει τις
τρεις βασικές ειδικότητες. Θα είναι πρώτα φθηνός. Ο νέος κα-
τώτατος µισθός, η αµφισβήτηση του κεντρικού λειτουργικού
ρόλου της εθνικής γενικής συλλογικής σύµβασης, τα ιδιωτικά ελ-
ληνικά και ξένα γραφεία ευρέσεως εργασίας των φθηνών ηµε-
δαπών και αλλοδαπών, η κατ’ ουσίαν κατάργηση του ΟΜΕΔ, η
αχρήστευση των συλλογικών συµβάσεων, η µαζική στροφή σε
ατοµικές συµβάσεις µε γενικευµένη flexicurity, ευελιξία, είναι το
ιδανικό οικονοµικοκοινωνικό νοµικό πρότυπο για τους νέους ερ-
γαζόµενους στο πλαίσιο του µνηµονίου. Η αµοιβή χαρτζιλίκι που
θα παίρνουν θα επαρκεί για τη µετακίνηση σε άλλον τόπο, σε
άλλον εργοδότη της ευέλικτης εργοδοσίας.

Το δεύτερο χαρακτηριστικό του µνηµονιακού εργαζόµενου
είναι ότι θα είναι ευέλικτος. Το σύστηµα της σταθερής και ασφα-
λισµένης απασχόλησης, µε ορατή την έξοδο στη σύνταξη, κα-
ταργείται. Ο οικογενειακός βίος καθίσταται αδύνατος, ο συλλο-
γικός βίος καταστρέφεται και οι πολίτες, όσοι ευτυχήσουν να ερ-
γαστούν, ακόµα και στο πλαίσιο της ανεργιογόνας και µισθοκτό-
νας ανάπτυξης, θα απασχολούνται µε ποικιλώνυµες µορφές
ευέλικτης και άτυπης εργασίας. Ήδη οι µισές από τις νέες θέσεις
είναι ευέλικτες. Στο µέλλον θα είναι οκτώ στις δέκα. Μόνο µια
µικρή, ισχυρή µειοψηφία γύρω από την τεχνοδοµή την εθνική και
την ευρωπαϊκή θα έχει σταθερή και αξιοπρεπή εργασία και
αµοιβή.

Και το τρίτο χαρακτηριστικό του µνηµονιακού εργαζόµενου
είναι ότι θα είναι ανασφαλής σε όλη του τη ζωή. Το βοµβαρδι-
σµένο κοινωνικό τοπίο, οι ευέλικτα και φθηνά εργαζόµενοι, θα
περιφέρονται πλάνητες, εργαζόµενοι -χταπόδια, πένητες, ανα-
σφαλείς, µόνοι, απορφανισµένοι από τη συλλογική προστασία-
µε περιοχές χωρίς συνδικάτα και συνδικαλιστική προστασία. Η
µόνιµη ανασφάλεια για τη διατήρηση της κακοπληρωµένης
θέσης θα δηµιουργεί άγχος, σύγχυση, απόγνωση και η κοινωνική
συνοχή θα διαρραγεί παντελώς. Αυτή η αγορά εργασίας δεν έχει
µέλλον, κύριε  Υπουργέ. Η κοινωνία των φτωχών και προσοντού-
χων νέων εργαζοµένων δεν οδηγεί πουθενά, κύριε  Υπουργέ. Το
µνηµόνιο πρέπει να καταγγελθεί άµεσα και να αφήσουν τις κοι-
νωνίες να αναπτυχθούν ελεύθερα.

Θα ολοκληρώσω µε το εξής. Αναζήτησα στο βιβλίο µου που
εξέδωσα πριν λίγους µήνες «Στο έλεος του µνηµονίου» ποιος
πρωτοµίλησε για την εργασιακή ειλωτεία και την οικονοµική ει-
λωτεία. Ο πρόγονός µας, ο Θουκυδίδης. Προσέξτε πώς ορίζει
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τον εργαζόµενο που δουλεύει µόνο για να φάει: «Οι είλωτες…» -
λέει ο Θουκυδίδης και αργότερα ο Αριστοτέλης και µε αυτό τε-
λειώνω, κύριε  Πρόεδρε- «…είναι πληθυσµοί κατακτηµένων
γαιών, κυρίως από τους Σπαρτιάτες, αυτόχθονες ή µη, που ως
απόκτηµα του κράτους του κατακτητή δουλεύουν στα χωράφια
-ως αµοιβή έχουν µόνο το φαγητό τους- για λογαριασµό του
αφέντη, στα οποία χωράφια ήταν προηγούµενοι κύριοι». Αλλά
υπάρχει, λέει ο Θουκυδίδης, και οικονοµική ειλωτεία. Βέβαια,
λέει, είναι η οικονοµική ειλωτεία, δηλαδή η περίπτωση ελευθέ-
ρων πολιτών που έγιναν δούλοι λόγω χρεών. 

Αυτό  το µοντέλο δεν οδηγεί πουθενά, κύριε  Υπουργέ. Μην
επιχειρείτε να δηµιουργήσετε έναν πληθυσµό που ο µισός θα
είναι άνεργος και ο άλλος θα είναι στην ψευδοαπασχόληση της
γενικευµένης υποαµοιβόµενης ευέλικτης εργασίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κ. Κων-
σταντίνος Μπάρκας για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε  Πρό-
εδρε.

Κύριε  Υπουργέ, η επισφάλεια, η ενοικιαζόµενη εργασία και οι
εργολαβικές εταιρείες που λειτουργούν µε την ασυδοσία και την
ατιµωρησία της µαφίας ήταν κάποτε η εξαίρεση, που µε τα µνη-
µόνιά σας καταφέρατε να την κάνετε κανόνα. 

Να σας θυµίσω εδώ την Κωνσταντίνα Κούνεβα, που χτυπήθηκε
λόγω του τρόπου µε τον οποίο επέλεξε να συµπεριφερθεί ως µε-
τανάστρια, ως γυναίκα, ως καθαρίστρια, ως εργαζόµενη. Η διεκ-
δίκηση δικαιωµάτων, η ανάδειξη των συνθηκών εργασίας και η
κινητοποίησή της έγιναν η αιτία για να τιµωρηθεί παραδειγµα-
τικά.

Η ακραία βία της επίθεσης εναντίον της σε συνδυασµό µε την
ατιµωρησία των δραστών της αποσκοπούσε συνειδητά στο να
δώσει η εξουσία σας ένα ηχηρό µήνυµα σε όλες τις γυναίκες και
τους επισφαλείς εργαζοµένους, να µην τολµούν να υπερβαίνουν
τη θέση τους, αυτήν που σε κάθε χώρο εργασίας τούς επιτρέπε-
ται από το σύστηµά σας ως θεατή.

Το κράτος πλέον, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό που ρίχνει βιτριόλι
στους εργαζόµενους. Και τι κάνετε τώρα; Επεκτείνετε το σύγ-
χρονο δουλεµπόριο σε όλο και περισσότερες κατηγορίες εργα-
ζοµένων. Με τον τρόπο αυτό εισάγετε ένα νέο καθεστώς των
πεντάµηνων ενοικιαζόµενων εργαζοµένων των 625 ευρώ. Δηµι-
ουργείτε ένα νέο καθεστώς οικονοµικών ζωνών, αυτό των επι-
σφαλών και πρόσκαιρα εργαζοµένων. 

Πρόκειται πραγµατικά για µια καινούργια µορφή της επίθεσης
του κεφαλαίου ενάντια στον κόσµο της εργασίας. Και το ότι οι
συµβάσεις αυτές υπογράφονται µε ρήτρα την παραίτηση από τις
προβλέψεις όποιων συλλογικών συµβάσεων ή της γενικής συλ-
λογικής σύµβασης και το ότι οι εργαζόµενοι δεν αναφέρονται
καν ως εργαζόµενοι, αλλά ως ωφελούµενοι, είναι ενδεικτικά της
ιδεολογικής κατεύθυνσης αυτής της επίθεσης. Πιο συγκεκρι-
µένα, το µοντέλο του ωφελούµενου, απασχολούµενου εργαζό-
µενου, απογυµνωµένου από τα θεµελιώδη εργασιακά δικαιώµατα
φαίνεται να προετοιµάζει σταδιακά το έδαφος όχι απλά για κοι-
νωφελή, αλλά για εθελοντική εργασία. 

Και θα µας πείτε πάλι, κύριε Υπουργέ, ότι κινδυνολογούµε.
Εµείς σας απαντάµε µε τη δήλωση του πρώην Υφυπουργού Οι-
κονοµικών, Πέτρου Δούκα, που εισηγήθηκε τα «τάγµατα ανέρ-
γων», ώστε ακόµα και οι τελειόφοιτοι του γυµνασίου και όλοι οι
άλλοι να πάνε να δουλέψουν τσάµπα. Υιοθετείτε, κύριε Υπουργέ,
αυτές τις δηλώσεις; Θα τις καταδικάσετε κάποτε; Και αν ναι,
πότε;

Μεγάλος αριθµός εργαζοµένων που είναι ήδη στα µισά των
προγραµµάτων παραµένουν απλήρωτοι και δεν παίρνουν ούτε
τα 625 ευρώ που δικαιούνται. Μετά την πεντάµηνη κοινωφελή
απασχόλησή τους, οι εργαζόµενοι στα κοινωφελή προγράµµατα
χάνουν το δικαίωµα επιδότησης της ανεργίας, εφόσον το είχαν,
ή δεν το τεκµηριώνουν. Αντίθετα, αποτελούν το σηµείο σύγκλι-
σης των τριών κεντρικών µνηµονιακών πολιτικών, πρώτον, της
εκτόξευσης της ανεργίας, δεύτερον, της θεσµοθέτησης της ενοι-
κιαζόµενης εργασίας µε τη δηµιουργία των λεγόµενων εταιρειών
προσωρινής απασχόλησης και τρίτον, µόλις το 2011, της θέσπι-

σης των συνεταιριστικών επιχειρήσεων που θεωρούν πλέον το
90% των ανέργων ως ευάλωτες πληθυσµιακές οµάδες. 

Για τις µη κυβερνητικές οργανώσεις σάς τα είπε ο συνάδελφος
και σύντροφος Καραγιαννίδης. Εγώ θα σας πω ότι όσες είναι χα-
ρακτηρισµένες και µπορούν να δουλέψουν διαγκωνίζονται για το
διόλου ευκαταφρόνητο ποσό των 8,5 εκατοµµυρίων ευρώ που
θα εισπράξουν ως προµήθεια για τη µεσιτεία τους.

Και επειδή βιάζοµαι πάρα πολύ, µία από αυτές τις µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις είναι και η ΓΣΕΕ, η οποία είναι από τους µε-
γαλύτερους εµπλεκόµενους στα προγράµµατα κοινωφελούς
απασχόλησης. Σχεδόν είκοσι χιλιάδες άτοµα εµπλέκονται στη
ΓΣΕΕ.

Και τελειώνοντας, από το χορό του δουλεµπορίου, κύριε
Υπουργέ, µόνο για Έλληνες µε µεροκάµατο 18 ευρώ, φυσικά δεν
θα µπορούσε να λείψει και η Χρυσή Αυγή. Η Χρυσή Αυγή ίδρυσε
µη κυβερνητική οργάνωση µε την ονοµασία «Όµιλος Ανεύρεσης
Εργασίας Δοκιµαζόµενων Ελλήνων», η οποία λέει µέσα: «Είναι
µια προσπάθεια µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε σκοπό την αλ-
ληλεγγύη και την υποστήριξη των ανέργων συµπατριωτών µας.
Την ίδια ώρα», αναφέρεται πάλι στην ανακοίνωση, «που οι εργο-
λάβοι, οι µεγαλοεργολάβοι, το ιδιωτικό και κρατικό κεφάλαιο
προσφέρουν σχεδόν αποκλειστικά εργασία σε λαθροµετανά-
στες, η Χρυσή Αυγή στέκεται στο πλευρό του δοκιµαζόµενου Έλ-
ληνα».

Και εδώ πρέπει να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Θα επι-
τρέψετε στη Χρυσή Αυγή να ανοίξει δουλεµπορικό γραφείο που
σε λίγο καιρό θα νοικιάζει εργαζόµενους στο δηµόσιο και στον
ιδιωτικό τοµέα της χώρας; 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ επιλέγουµε να αγωνιστούµε ενάντια στη νοι-
κιασµένη ζωή. Διαλέγουµε να µη ζήσουµε σαν δούλοι, διότι η γε-
νίκευση της ενοικίασης -αν συνεχιστεί η πολιτική σας- θα
οδηγήσει στη δηµιουργία µιας χαµένης γενιάς και µιας εξαθλιω-
µένης νεολαίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θεωρεί ότι µπορεί να υπάρξει βελ-
τίωση της ενοικίασης. Μπορεί και πρέπει να υπάρξει µόνο η
άµεση κατάργησή της. Θέλουµε να σταµατήσουµε τη λειτουργία
όλων των εταιρειών ενοικίασης εργασίας, να υποχρεώσουµε
όλους τους εργοδότες που έχουν προσλάβει ενοικιαζόµενους να
τους προσλάβουν άµεσα οι ίδιοι. 

Η κρίση για την Αριστερά δεν θα λυθεί µέσα από την ενοικια-
σµένη ζωή, αλλά µε επίθεση στις βασικές στρατηγικές του κεφα-
λαίου και µε στήριξη του κόσµου της εργασίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δέσποινα Χαραλαµπίδου για πέντε
λεπτά.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυ-
πουργέ, οι αλλαγές που έχετε προωθήσει τα τελευταία χρόνια
µε τα µνηµόνια έχουν δηµιουργήσει ένα εργασιακό τοπίο ζούγ-
κλας. Καταργώντας δικαιώµατα και κατακτήσεις δεκαετιών, που
κερδήθηκαν µε αγώνες και θυσίες από την εργατική τάξη της
χώρας µας, έχετε µετακυλήσει όλο το κόστος της οικονοµικής
κρίσης αποκλειστικά και µόνο στην εργατική τάξη. 

Δηµιουργήσατε εργαζόµενους πολλών ταχυτήτων, εργαζόµε-
νους µε διαφορετική αµοιβή και σχέση εργασίας για την ίδια δου-
λειά, έχετε διαλύσει τις συλλογικές συµβάσεις και η Κυβέρνησή
σας είναι προσωπικά ο εγγυητής της φτώχειας, αυτός δηλαδή
που θα ορίζει από την 1η Απριλίου –σαν πρωταπριλιάτικο ψέµα
ή αστείο- το βασικό κατώτατο µισθό, ο διατιµητής, αντί των προ-
ϊόντων, της εργασίας.

Ένα κραυγαλέο παράδειγµα αυτής της πολιτικής, που επιδιώ-
κετε να γενικευτεί τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δηµόσιο τοµέα,
αφορά την ενοικίαση εργαζοµένων, η οποία ντύθηκε µε τον πα-
ραπλανητικό τίτλο «Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας», µε
τους µόνους που επωφελούνται να είναι οι µεσάζοντες της ερ-
γατικής τάξης, οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, που ξεφύτρωσαν
σαν τα µανιτάρια µε την αναγγελία του συγκεκριµένου προγράµ-
µατος. 

Αυτά έχουν ως αποτέλεσµα ένα ξέφρενο πάρτι να έχει στηθεί
σε βάρος των εργαζοµένων αλλά και του κοινωνικού συνόλου και
µάλιστα σήµερα που ήρθε η στιγµή -από την ολοκλήρωση κά-
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ποιων προγραµµάτων σε µια σειρά δήµων και περιφερειών της
χώρας- να πληρωθούν οι εργαζόµενοι. Σήµερα λοιπόν µαθαί-
νουµε ότι δεκάδες από αυτές τις οργανώσεις έχουν αποδειχθεί
φούσκες. 

Πολλές δεν διαθέτουν ασφαλιστική και φορολογική ενηµερό-
τητα, µε συνέπεια οι εργαζόµενοι να παραµένουν απλήρωτοι και
το Υπουργείο να δηλώνει ανίκανο να παρέµβει. Κατά τα άλλα, ο
Υπουργός Εργασίας µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα µε πολύ
µεγάλη χαρά µάς ανακοίνωσε µια νέα παρτίδα από τέτοιου εί-
δους «επιτυχηµένα» προγράµµατα. 

Έχουµε, λοιπόν, σήµερα το κράτος να προσπαθεί να µπαλώσει
ανεπιτυχώς τις τρύπες που οι µνηµονιακές κυβερνήσεις δηµιούρ-
γησαν στο δηµόσιο τοµέα, τα νοσοκοµεία, στους δήµους και
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Με την εφαρµογή των αντιασφα-
λιστικών νόµων και τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων στο δη-
µόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, οι ακραίες νεοφιλελεύ-
θερες πολιτικές, που άσκησαν και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία πριν από τα µνηµόνια, ανάγκασαν σε µεγάλα κύµατα συντα-
ξιοδοτήσεων χιλιάδες εργαζόµενους. 

Με την εφαρµογή των µνηµονιακών πολιτικών της νέας συγ-
κυβέρνησης που οδηγούν σε απολύσεις εργαζοµένων –θυσία για
την τρόικα, τους ξένους δανειστές- πετύχατε διπλά αποτελέ-
σµατα. Από τη µια να καταρρεύσει η µεγάλη πλειοψηφία των
δοµών που εξυπηρετούσαν το κοινωνικό σύνολο και από την
άλλη να τροφοδοτήσετε την τεράστια δεξαµενή των ανέργων
που έχει δηµιουργηθεί στη χώρα µας.

Κι έρχεστε σήµερα, µε τα προγράµµατα της υποτιθέµενης κοι-
νωφελούς εργασίας, να διαχειριστείτε τη µαζική ανεργία που δη-
µιουργήσατε προσλαµβάνοντας προσωρινούς εργαζόµενους µε
µηδέν δικαιώµατα, ενώ τους χρησιµοποιείτε για να καλύψετε
µέρος από τα τεράστια κενά. Αντί να προσλάβετε προσωπικό µε
ανθρώπινους, αξιοπρεπείς όρους εργασίας για τη στελέχωση θέ-
σεων που αντιστοιχούν σε µόνιµες και διαρκείς λειτουργικές
ανάγκες, καταφεύγετε στο απάνθρωπο µέτρο της ενοικίασης
των εργαζοµένων και µάλιστα νοµιµοποιείτε το θεσµό των µεσα-
ζόντων στο πεδίο της εργασίας. 

Κάνετε µεσάζοντες εργαζοµένων αµφιβόλου ποιότητας και
ανεξέλεγκτες ΜΚΟ, επαγγελµατίες του εθελοντισµού και της φι-
λανθρωπίας, δηµιουργώντας ένα σύγχρονο σκλαβοπάζαρο. Από
κοντά βέβαια σ’ αυτήν την ιστορία και την προσπάθεια είναι και
η πλειοψηφία της ΓΣΕΕ, που προωθεί πλέον εξόφθαλµα τη διά-
λυση των εργασιακών σχέσεων σε πλήρη αρµονία µε τα κόµµατα
που τόσα χρόνια στήριζε.

Έτσι µε τον τρόπο αυτόν ούτε τις ανάγκες των οργανισµών
πραγµατικά καλύπτετε ούτε λαµβάνετε ουσιαστικές πρωτοβου-
λίες για την αύξηση της απασχόλησης. 

Παράλληλα, κάποιοι έξυπνοι κερδίζουν, µεγαλώνοντας τον πα-
ρασιτικό τους ρόλο, βγάζοντας κέρδος ανάλογα µε την προµή-
θεια των ανθρώπων. Είναι 5% στο κεφάλι σήµερα. Αύριο στα νέα
προγράµµατα πόσο; Τι κάνετε, λοιπόν; Αφού µε τα µνηµόνια και
τη λιτότητα οδηγείτε την ανεργία σε πρωτοφανή για ειρηνική πε-
ρίοδο επίπεδα, λέτε µετά στην ελληνική κοινωνία ότι για την
ανεργία, τη φτώχεια, την εξαθλίωση δεν φταίνε τα αδιέξοδα ενός
άδικου και σκληρά εκµεταλλευτικού συστήµατος ούτε οι πολιτι-
κές της ύφεσης.

Αντιµετωπίζετε τους ανέργους σαν ευάλωτη κοινωνική οµάδα
και επικαλείστε µια ιδιότυπη και µονόπλευρη κοινωνική αλληλεγ-
γύη µεταξύ των ανέργων και των έτσι κι αλλιώς επισφαλών ερ-
γαζοµένων. Μονόπλευρη, γιατί αφήνετε στο απυρόβλητο τους
εργοδότες, διευκολύνετε τις απολύσεις και µετά ζητάτε από
τους ήδη εργαζόµενους -στη µεγάλη τους πλειοψηφία στον ιδιω-
τικό τοµέα µε επισφάλεια- να στηρίξουν τους ανέργους. Γι’ αυτό
και απαλλάσσετε και τους µεσολαβητές και τους οργανισµούς
από τις ασφαλιστικές εισφορές τις οποίες αναλαµβάνει ο ΟΑΕΔ.
Μεταφέρετε, δηλαδή, το κόστος αντιµετώπισης της ανεργίας
στο κοινωνικό σύνολο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Η Βουλευτής Αχαΐας κ.
Μαρία Κανελλοπούλου έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καλή χρονιά σε όλους! Μακάρι, βεβαίως, να χαιρόµασταν και
να είχαµε αισιοδοξία όλοι όσοι µιλάµε πρώτοι σ’ αυτήν τη νέα
χρονιά. Όµως, µε έναν Πρωθυπουργό που για την ευηµερία της
χώρας επαφίεται στο Θεό, τα περιστέρια και τα ταξίδια στη Γερ-
µανία, µάλλον ανησυχία µάς κατακλύζει παρά αισιοδοξία.

Κύριε Υφυπουργέ, η αισιοδοξία της ελληνικής οικογένειας, της
ελληνικής επιχείρησης, της γειτονιάς, των χωριών εξανεµίζεται,
όταν βλέπει τη νεολαία της είτε να µαραζώνει είτε να µετανα-
στεύει και -ακόµα χειρότερα- είτε να αυτοκτονεί. Με αφορµή τη
σηµερινή µας επίκαιρη επερώτηση, γι’ αυτούς τους νέους θέλω
να µιλήσω, τους νέους µας τους οποίους προσβάλλετε καθηµε-
ρινά µε τις πολιτικές σας.

Αφού ξεκάνατε τα περήφανα γηρατειά, τους περήφανους
απόµαχους της εργασίας, αφού ξεκάνατε και ένα σωρό ευπαθείς
κοινωνικές οµάδες, τώρα τα βάζετε και µε τη νιότη. Δεν φτάνει
που φτάσατε µε τις πολιτικές σας την ανεργία των νέων στο 50%
και βάλε, δεν φτάνει που τους συκοφαντείτε καθηµερινά ως κου-
κουλοφόρους, ταραξίες και χαλαστές, τους πετάτε τώρα µερικά
φραγκοδίφραγκα. Τους πετάτε, δηλαδή, τα αποφάγια του µεγά-
λου οικονοµικού πάρτι που έχουν στήσει στην Ελλάδα τα διεθνή
κεφάλαια.

Αντί να δώσετε στους νέους δουλειά µε µια µίνιµουµ αξιοπρέ-
πεια, τους εγκλωβίζετε µε προγράµµατα τάχα κοινωφελούς εργα-
σίας. Δεν θα µπω σε ιδιαίτερες τεχνικές λεπτοµέρειες σχετικά µε
τα προγράµµατα αυτά. Γι’ αυτό είναι αρµόδιοι οι λαµπροί εργατο-
λόγοι σύντροφοί µου, οι λαµπροί επιστήµονες του ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω
µόνο να σταθώ στη φιλοσοφία, στην ουσία του προγράµµατος.

Είναι, θα έλεγα, προγράµµατα «ιδιωφελούς» εργασίας, γιατί η
εργασία, κατά τη γνώµη µας, κυρίες και κύριοι, νεοφώτιστοι της
κοινωνικής προσφοράς, ούτως ή άλλως είναι κοινωφελής ή, του-
λάχιστον, θα έπρεπε, αρκεί ο εργαζόµενος να µη θεωρείται και
να µην αντιµετωπίζεται σαν εχθρός. Κοινωφελής δεν είναι η ερ-
γασία που καταστρέφει τον εργαζόµενο, δεν είναι η εργασία
όπου η ωφέλεια δεν µοιράζεται στην κοινωνία, όπου ο ίδιος ο ερ-
γαζόµενος δεν είναι αποδέκτης του κοινωφελούς έργου που πα-
ράγει.

Ποιος θα ωφεληθεί από ανθρώπους που εργάζονται ανασφά-
λιστοι, χωρίς άδεια, χωρίς πρόσβαση στην υγεία, χωρίς προ-
οπτική, χωρίς συνέχεια, χωρίς όνειρα, χωρίς εργασιακή αξιο-
πρέπεια; Ξέρουµε καλά ότι τα προγράµµατα που προτείνετε δεν
είναι παροδικά, δεν είναι µια λύση ανάγκης, αλλά είναι το όραµά
σας για την εργασία. Ή δωρεάν εργασία -να χαρεί και ο θαρρα-
λέος κ. Δούκας, που το ξεστόµισε- ή εργασία µε χαρτζιλίκι.

Δεν αναγκάζεστε να σπρώξετε χιλιάδες νέους σε εργασιακές
συνθήκες Κίνας, αλλά πραγµατοποιείτε τα πιο σκοτεινά σας
όνειρα, γιατί και εσείς και εµείς ξέρουµε καλά πως τα ιδιωτικο-
ποιηµένα λιµάνια και οι ξεπουληµένες ΔΕΚΟ δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν, δεν µπορούν να κερδοσκοπήσουν µε ανθρώπους
που ζητούν αξιοπρεπείς εργασιακές συνθήκες, δεν µπορούν να
λειτουργήσουν µε ανθρώπους που διεκδικούν πλήρη δικαιώ-
µατα. Την ίδια στιγµή που έχετε ανοίξει τη στρόφιγγα των απο-
λύσεων στο δηµόσιο που αιµορραγεί ακατάσχετα, ανακαλύψατε
την κοινωφελή εργασία.

Εντάξει. Ωραία τα κάνετε, πολύ καλά. Εάν ήµουν σύµµαχός σας,
θα όφειλα να σας πω συγχαρητήρια που καταφέρατε να πείσετε
χιλιάδες νέους ότι τα δύο, τα τρία ή τα πέντε κατοστάρικα είναι
καλύτερα από το τίποτα, αλλά βέβαια χωρίς αξιοπρέπεια, χωρίς
προοπτική, χωρίς όνειρα. Μισή δουλειά, µισή ζωή, αλλά καλύτερη
από τη λιµοκτονία. Έτσι πείθετε και τον κάτοχο της γκαρσονιέρας
χωρίς πετρέλαιο και χωρίς ΔΕΗ ότι είναι πολύ καλύτερα, γιατί ο
διπλανός του είναι άστεγος. Πάντα προς τα κάτω τα µέτρα σύγ-
κρισης και πάντα τα προς τα πάνω να απαγορεύονται. 

Επειδή όµως, κύριε Υφυπουργέ, η ανάγκη γίνεται ιστορία, σας
λέω πως τους νέους δεν τους έχετε πείσει. Τους αναγκάζετε και
τους εκβιάζετε. Η ανάγκη, λοιπόν, θα γίνει ιστορία και πολύ σύν-
τοµα θα αναγκαστείτε να τραπείτε σε φυγή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει για τρία
λεπτά ο Βουλευτής Αχαΐας κ. Βασίλειος Χατζηλάµπρου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας είδα να
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δυσφορείτε όταν αναφέρονταν µε τεκµηριωµένο τρόπο η φράση
«απλήρωτη ειλωτική εργασία». Φαντάζοµαι πως σκεφτήκατε ότι
πρόκειται γι’ αυτές τις γνωστές υπερβολές του ΣΥΡΙΖΑ και ήσα-
σταν έτοιµος να πείτε «µα, πού το βρήκατε αυτό;». Για να το βγά-
λετε στην άκρη, θα περίµενα η πρώτη σας κουβέντα όταν θα
ανεβείτε στο Βήµα να είναι καταγγελία της πρότασης Δούκα –
µεγάλος γκόλφερ, αλλά και Υφυπουργός της προηγούµενης κυ-
βέρνησής σας- η οποία –προσέξτε πώς κλιµακώνεται- λέει ότι
σήµερα πληρώνονται µε 525 ευρώ και ότι ετοιµάζεστε να προ-
τείνετε καινούργιες θέσεις εργασίας µε τέσσερα κατοστάρικα.
Και πάει και ένα βήµα πιο πέρα ο κύριος «γκόλφερ» και λέει
«τσάµπα τελείως», γιατί αυτό είναι το φάρµακο στην κατάθλιψη. 

Και ρωτάω το εξής: Έχει δικαίωµα ο Υπουργός Εργασίας να
βάζει το χέρι του στις συµβάσεις εργασίας και να τις κάνει κα-
τώτερες της συλλογικής σύµβασης; Λέω, λοιπόν, και σκέφτοµαι,
αν είναι ο πρώτος που παρανοµεί σ’ αυτό το επίπεδο, τι θα κάνει
ο κάθε εργοδότης; 

Έχετε υποχρέωση απέναντι στους ανέργους ή αυτό που µπο-
ρούσατε να κάνετε ήταν να βρείτε τέλος πάντων κάποια ευρω-
παϊκά προγράµµατα, γιατί τα 525 ευρώ είναι καλύτερα από το
τίποτα; Λιµοκτονεί κόσµος! Αυτό µπορούσατε να κάνετε ή έχετε
άλλη υποχρέωση από το Σύνταγµα και θα πρέπει να αξιολογη-
θείτε γι’ αυτό; Πού δίνετε λογαριασµό; Δίνετε στην κοινωνία που
πεινάει και ζορίζεται; Αξιολογείστε το εσείς µε οικονοµικά µέτρα.
Δόθηκαν 250 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες. Αν το ενδιαφέρον
σας είναι µια φορά για τους ανέργους –που θέλετε να σας το
αναγνωρίσουµε, γιατί δεν είστε άπονος- πόσες φορές είναι για
τους τοκογλύφους και τους τραπεζίτες; Και αν εκεί είναι µια υπο-
χρέωση την οποία δεν µπορούµε να πάρουµε πίσω, όπως λέτε,
γιατί υπάρχουν οι υπογραφές πρωθυπουργών, νοµίζετε ότι θα
µπορείτε να κρυφτείτε από τους πεινασµένους και τους άνερ-
γους την επόµενη περίοδο; 

Αυτό γιατί θα έρθετε να πείτε αύριο: «Και ποιο είναι το πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ;» Ακριβώς αυτό: Να µη σπαταληθεί ούτε
ένας παραγωγικός οικονοµικός πόρος και να τελειώνουµε µε τη
γκρεµίλα του µνηµονίου. Να µη σπαταληθεί ούτε ένας πόρος έξω
από εκεί που έχουµε υποχρέωση. Kαι η πρώτη υποχρέωση είναι
οι πολίτες της χώρας. Eίναι οι εργαζόµενοι της χώρας. Κανένας
πόρος στο φαύλο κύκλο χρέους τοκογλύφων και διαρκούς οικο-
νοµικής πτώσης!

Αυτό είναι το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ. Συνδυάζει δηλαδή µία
άλλη Ελλάδα µε το να φύγει αυτό το διεφθαρµένο πολιτικό σύ-
στηµα, το οποίο διαπλεκόµενο µε επιχειρηµατίες, ΜΚΟ και κα-
νάλια µας δίνει αυτό το αποτέλεσµα κατάθλιψης. 

Αυτό είναι το φάρµακο του ΣΥΡΙΖΑ: Είναι η «απεύθυνση»
στους ανέργους και στους νέους, για να τους πει: «Αυτή η χώρα
σας ανήκει. Μη φεύγετε! Άλλοι είναι αυτοί που πρέπει να φύ-
γουν.» 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-
γός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος.

Δεκαπέντε λεπτά είναι αρκετά, κύριε Υπουργέ; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Νοµίζω ναι, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα εύχοµαι καλή
χρονιά σε όλες και σε όλους, υγεία, δύναµη, δηµιουργική συµ-
βολή στην προσπάθεια της χώρας να ξεφύγει από τα αδιέξοδά
της, ανεξαρτήτως, βέβαια, οπτικής γωνίας. 

Όλοι µας πρεσβεύουµε θέσεις και επιχειρηµατολογούµε γι’
αυτές. Θεωρώ ότι κοινή µας συνισταµένη είναι ότι όλοι αγωνι-
ούµε η χώρα να πάει µπροστά. 

Άκουσα όντως τις τοποθετήσεις των συναδέλφων. Άκουσα τις
ατάκες. Άκουσα τις αποστροφές. Άκουσα τους χαρακτηρισµούς.
Δεν θα προσπαθήσω να τοποθετηθώ εφ’ όλης της ύλης, επί του

µνηµονίου –ας πούµε- ή επί του γενικού τοπίου  των εργασιακών
σχέσεων. Πάγια θέση άλλωστε του Υπουργείου και δική µου απ’
αυτό το Βήµα είναι πως το καλύτερο φάρµακο για την ανάσχεση
της ανεργίας είναι η µετατροπή της πορείας της οικονοµίας από
τη βαθιά παρατεταµένη ύφεση σε τροχιά ανάπτυξης και πως ό,τι
και να κάνουµε από εκεί και πέρα, αν δεν συµβεί αυτό, θα είναι
«ασπιρίνες», προσωρινές –αν θέλετε- προσπάθειες, ενδεχοµένως
και αποσπασµατικές όχι για την τόνωση της απασχόλησης, αλλά
για την ανάσχεση της ανεργίας. Όµως, οφείλουµε να το κά-
νουµε, ιδίως εµείς από το Υπουργείο Εργασίας. 

Τώρα, θα έλεγα ότι τα βάλατε όλα στο µπλέντερ και ό,τι βγει:
Eταιρίες προσωρινής απασχόλησης (ΕΠΑ), ειδικές οικονοµικές
ζώνες (ΕΟΖ), ΜΚΟ µε πάρτυ αδιαφάνειας, γραφεία ευρέσεως
εργασίας (ΙΓΕΕ). Ακόµη και τη Χρυσή Αυγή αναφέρατε. Έχω άλ-
λωστε απαντήσει απ’ αυτό το Βήµα σε ερώτηση για τη δηµιουρ-
γία γραφείων ευρέσεως εργασίας από πλευράς Χρυσής Αυγής. 

Σας θυµίζω πως είχα πει τότε ότι πρέπει να πληρούν τις νόµι-
µες προϋποθέσεις. Αν δεν τις πληρούν, παρανόµως υπάρχουν.
Μάλιστα είχα πει σε µία αποστροφή του λόγου µου ότι αυτοί που
κόπτονται για την τήρηση της νοµιµότητας στη χώρα, πρέπει οι
ίδιοι να δώσουν το καλό παράδειγµα, τηρώντας τις νόµιµες δια-
δικασίες, που –αν θυµάµαι καλά- είναι η λήψη της σχετικής
άδειας λειτουργίας και η αναγγελία της στις αρµόδιες υπηρεσίες
του Υπουργείου Εργασίας. Αν δεν υπάρχει, κακώς λειτουργεί και
θα κλείσει, φυσικά. Το είχα πει αυτό. Δεν είχα διατυπώσει άλλη
άποψη. 

Άκουσα και για την πρόταση Δούκα. Ο κ. Δούκας, προφανώς,
εκφράζει προσωπικές του απόψεις. Ασφαλώς, δεν εκφράζει το
Υπουργείο Εργασίας. Από εκεί και πέρα είναι έκφραση µιας προ-
σωπικής άποψης και, βέβαια, ούτε οι απόψεις αυτές έχουν να κά-
νουν µε τις σχεδιαζόµενες πολιτικές µας. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα προσπαθήσω να περιγράψω, δη-
λαδή να δώσω το περίγραµµα του θεσµού της κοινωφελούς ερ-
γασίας, επιχειρώντας παράλληλα να εκµαιεύσω και από εσάς µία
θέση. Γιατί ως τώρα είδα σε σταθερή βάση άρσεις, όχι θέσεις. 

Ποια είναι η δική σας θέση; Να καταργήσουµε τα προγράµ-
µατα κοινωφελούς εργασίας; Ελάτε εδώ και πείτε το: «Καταργή-
στε τα!» Πείτε το ευθαρσώς. Ναι, είναι ένας θεσµός µε
προβλήµατα. Όλοι οι θεσµοί, ιδίως οι καινοφανείς θεσµοί, αυτοί
που εφαρµόζονται για πρώτη φορά στη χώρα, έχουν προβλή-
µατα. Υπήρξαν και προβλήµατα σχεδιασµού. Θα τα αναπτύ-
ξουµε. 

Πρέπει, όµως, ή δεν πρέπει να υπάρχουν; Έχουν κάποια κοι-
νωνική ωφελιµότητα ή δεν έχουν; Έχουν κάποια χρησιµότητα
όσον αφορά την τόνωση της απασχόλησης και την εκτέλεση
έργων -έστω- και περιορισµένης εµβέλειας σε δήµους, στην το-
πική αυτοδιοίκηση; Πείτε ότι δεν έχουν καµµία ωφελιµότητα και
να καταργηθούν. Ελάτε εδώ και πείτε το στη δευτερολογία. Για
να τοποθετηθώ και εγώ επ’ αυτού. Το περιµένω. 

Έρχοµαι, λοιπόν, επί του παρόντος: Τι είναι και τι δεν είναι κοι-
νωφελής εργασία; 

Οπωσδήποτε είναι µια ιδιαίτερη περίπτωση η απασχόληση ερ-
γαζοµένων, για το περιορισµένο χρονικό διάστηµα των πέντε
µηνών. Είναι πρόγραµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Δεν είναι µόνο η θέση εργασίας, δεν είναι διορισµός, είναι πρό-
γραµµα. Είναι συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα, µε πόρους
ΕΣΠΑ, που εντάσσεται στο επιχειρησιακό πρόγραµµα του
Υπουργείου Απασχόλησης για την ανάπτυξη ανθρώπινου δυνα-
µικού, το γνωστό ΕΠΑΝΑΔ. Ο τίτλος του προγράµµατος αυτού
είναι «Δηµιουργία θέσεων απασχόλησης σε τοπικό επίπεδο µέσω
προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα». Ο σκοπός του είναι η
ένταξη στην αγορά εργασίας έστω και για περιορισµένο χρονικό
διάστηµα πέντε µηνών, πενήντα επτά χιλιάδων ανέργων περίπου
και µάλιστα ανέργων που έχουν να κάνουν µε ειδικές οµάδες:
Άνεργοι που δεν λαµβάνουν επίδοµα ανεργίας, άνεργοι που προ-
έρχονται από ευαίσθητες οµάδες του πληθυσµού, άνεργοι που
απειλούνται περισσότερο από τον αποκλεισµό από την αγορά
εργασία λόγω, ας πούµε, έλλειψης προσόντων, αγρότες που δεν
διαθέτουν ή δεν δικαιούνται κάρτα ανεργίας µε χαµηλό ατοµικό
εισόδηµα. 

Δεν έχει σχέση αυτό το πρόγραµµα µε το πλαίσιο των εργα-
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σιακών σχέσεων όπως έχει διαµορφωθεί κυρίως µετά τις τελευ-
ταίες εξελίξεις στο εργασιακό τοπίο συνολικά. 

Επίσης δεν υποκαθιστά πάγιες και διαρκείς ανάγκες στο δη-
µόσιο ή στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. Δεν έχει
σχέση µε εταιρείες προσωρινής απασχόλησης, τις λεγόµενες
ΕΠΑ, αυτές που λέτε ότι νοικιάζουν εργαζόµενους. Δεν ξέρω τι
κάνουν, πάντως δεν έχουν σχέση µε τα προγράµµατα κοινωφε-
λούς εργασίας οι ΕΠΑ. Επίσης το πρόγραµµα δεν έχει σχέση µε
τα ιδιωτικά γραφεία ευρέσεως εργασίας, τα λεγόµενα ΙΓΕΕ.
Άλλο το ένα άλλο το άλλο. Δεν έχει προκύψει ένταξη στο πρό-
γραµµα κοινωφελούς εργασίας µέσα από κάποιο ιδιωτικό γρα-
φείο ευρέσεως εργασίας. Δεν υπάρχει καµµία εµπλοκή.
Εποµένως κατ’ αυτήν την έννοια δεν είναι ενοικίαση εργαζοµέ-
νων. Ναι, εµπλέκονται οι ΜΚΟ. Θα εξηγήσω πώς. 

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα που µπαίνει εξαρχής στη συζήτηση
γιατί επελέγησαν άραγε οι ΜΚΟ, όταν επελέγησαν περί το τέλος
του 2009, αν θυµάµαι καλά, από την τότε ηγεσία του Υπουργείου
Εργασίας. Οπωσδήποτε δεν είναι και οι πλέον πρόσφορες οργα-
νώσεις για να εκτελέσουν αυτό το πρόγραµµα. Επελέγησαν διότι
κατ’αρχάς, προκειµένου να ενταχθεί η χώρα σ’ αυτό το πρό-
γραµµα από πόρους του ΕΣΠΑ έπρεπε να χειριστούν το πρό-
γραµµα µη κερδοσκοπικοί φορείς. Οι ΜΚΟ είναι µη κερδοσκο-
πικοί φορείς. 

Επίσης επελέγησαν διότι οι ΜΚΟ από τη φύση τους λειτουρ-
γούν µε εγγυήσεις καταστατικής κοινωνικής ευθύνης, αντίθετα
µε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μην ξεχνάτε ότι
και τα εργατικά κέντρα µέσω του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ
επιλέχθηκαν ως φορείς εκτέλεσης υλοποίησης αυτού του προ-
γράµµατος. 

Επίσης υπήρξαν εγγυήσεις διαφάνειας στην επιλογή, µέσω
του ΑΣΕΠ Όταν ανέκυψε το ζήτηµα της διαφάνειας στις προσ-
λήψεις, οπότε, όπως καταλαβαίνετε, δικαιολογείται και εξαρχής
η επιλογή των ΜΚΟ, φανταστείτε τι θα γινόταν αν επιλέγονταν
για παράδειγµα οι δήµοι, οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
τι επανάσταση θα γινόταν και πόσο θα αµφισβητούνταν σε κάθε
βήµα, σε κάθε χιλιοστό της διαδικασίας η επιλογή των ωφελου-
µένων εργαζοµένων αν γινόταν αυτό µέσα από τις δοµές τις το-
πικής αυτοδιοίκησης. Για να µην υπάρχουν, λοιπόν, ενστάσεις ή
επιφυλάξεις, όπως η διαφάνεια, επελέγησαν αρχικά οι ΜΚΟ και
µετά µπήκε και το ΕΣΠΑ σαν επιπλέον εγγυητής της διαφάνειας.

Πολύ αυστηρή η διαδικασία επιλογής, όπως καταλαβαίνετε,
βάσει συγκεκριµένης µοριοδότησης και βέβαια νοµίζω ότι από
εκεί και πέρα δεν χωράει καµµία αµφιβολία πως παρά το γεγονός
ότι δηµιουργήθηκαν επιπρόσθετες καθυστερήσεις στην τελική
υλοποίηση των προγραµµάτων, λόγω ακριβώς της εµπλοκής του
ΑΣΕΠ και των διαδικασιών του, τελικά δεν υπήρξαν ενστάσεις ή
εν πάση περιπτώσει, ακόµα και ενστάσεις να υπήρξαν, πάλι
αυτές πηγαίνουν να κριθούν µέσα από τις δοµές του ΑΣΕΠ. Επο-
µένως, διευθετήθηκε το ζήτηµα έτσι ώστε να µην υπάρχει καµµία
πελατειακή σχέση µέσα από τις διαδικασίες ένταξης στο πρό-
γραµµα κοινωφελούς εργασίας. 

Ως προς τη συµµετοχή επελέγησαν εκατόν δεκαέξι φορείς και
τριακόσια δεκαοχτώ έργα µε συνολικό προϋπολογισµό περίπου
185 εκατοµµύρια ευρώ. Έχουν ήδη πληρωθεί είτε από τη διαδι-
κασία πληρωµής της πρώτης φάσης, δηλαδή της πρώτης δόσης
είτε από τη διαδικασία πληρωµής της δεύτερης δόσης, που ήδη
είναι σε εξέλιξη αυτή την ώρα, περίπου 70 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η ένταξη στο πρόγραµµα ξεκίνησε το Δεκέµβριο του ’11 και η
λήξη είναι στις 31 Δεκεµβρίου του 2013, εποµένως έχουµε έναν
ακόµη χρόνο µέσα στον οποίο θα «τρέξουν» τα Προγράµµατα
Κοινωφελούς Εργασίας. 

Με δύο λόγια, ως διαδικασία δηλαδή, εδώ έχουµε τη µη κυ-
βερνητική οργάνωση που επιλέγει τους ωφελούµενους, η οποία
µη κυβερνητική οργάνωση βέβαια προσδιορίζεται και ως «δι-
καιούχος φορέας». Έχουµε το ΑΣΕΠ το οποίο επικυρώνει τις
προσλήψεις των ωφελουµένων µε τις γνωστές εγγυήσεις διαφά-
νειας και αντικειµενικότητας. Έχουµε τους δήµους, τους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι οποίοι ως συµπράττοντες,
τελικοί φορείς, απασχολούν τους ωφελούµενους σε έργα κυρίως
τοπικής εµβέλειας, έργα τα οποία είναι απαραίτητα και τα οποία
έχουν ανάγκη αυτή τη στιγµή οι φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης,

οι οποίοι εξαρχής είχαν δηλώσει ότι δεν µπορούν να τους πλη-
ρώσουν και να τους απασχολήσουν ως µόνιµα εργαζοµένους.
Εποµένως, έπρεπε να βρεθεί λύση. 

Τέλος, έχουµε και τις δοµές της κεντρικής διοίκησης, δηλαδή
το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Ανάπτυξης που διαχει-
ρίζεται, ως γνωστόν, τους πόρους του ΕΣΠΑ, που αφ’ενός επι-
βεβαιώνουν τους καταλόγους των ωφελουµένων -και είναι µια
επίπονη και θα έλεγα κοπιώδης διαδικασία, µε κάποιες σχετικές
καθυστερήσεις, όπως θα πω και παρακάτω- και βέβαια παρακο-
λουθούν τις φάσεις εκτέλεσης του έργου και τελικά προβαίνουν
στις πληρωµές που φθάνουν στους τελικούς ωφελούµενους. Και
παρεµπιπτόντως, δεν είναι δύο και τρία και τέσσερα κατοστά-
ρικα, γιατί κατά βάση οι ωφελούµενοι εργαζόµενοι στα Προγράµ-
µατα Κοινωφελούς Εργασίας αµείβονται µε µισθό 625 ευρώ το
µήνα, που είναι πάνω από τον κατώτατο µισθό της χώρας. 

Εποµένως, οι ΜΚΟ προβαίνουν και στις τελικές πληρωµές. Για
παράδειγµα, για να πληρώσουµε αυτήν τη στιγµή τη δεύτερη
φάση, δηλαδή την εξόφληση του προγράµµατος, προϋπόθεση
είναι να έχουµε αφ’ενός υλοποίηση του 40% του φυσικού αντι-
κειµένου, δεδοµένου ότι πρόκειται για έργο και όχι για µόνιµη
θέση εργασίας, και επίσης να έχει καλυφθεί το 100% των αναγ-
γελιών προσλήψεων. Αυτό είναι πάρα πολύ δύσκολο, ιδίως όταν
είναι δεδοµένο ότι έχουν υπάρξει πολλές επικαλύψεις, αφού διά-
φοροι πρώην άνεργοι, οι οποίοι προσπαθούν να ενταχθούν στο
πρόγραµµα αυτό, κάνουν αίτηση σε όλους τους φορείς της πε-
ριφέρειας που «τρέχουν» Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας
µε αποτέλεσµα να υπάρχει πρόβληµα στην επικάλυψη των προσ-
λήψεων µε αυτόν τον τρόπο. Πρόσφατα πήραµε την απόφαση
προκειµένου να εξοφληθούν οι απασχολούµενοι, να απαλειφθεί
αυτή η πρόβλεψη του νόµου και τελικά –ενδεχοµένως- να µεί-
νουν και θέσεις εργασίας που δεν θα καλυφθούν. Πήραµε όµως
την απόφαση. Γιατί είχαµε ένα δίληµµα: ή θα το πηγαίνουµε εις
το διηνεκές, µε αποτέλεσµα να µένουν απλήρωτοι οι εργαζόµενοι
και φυσικά να εξοργίζονται περισσότερο, διότι είναι εύλογος ο
εκνευρισµός τους όταν καθυστερούν οι πληρωµές -πρώην άνερ-
γοι είναι και νέοι εργαζόµενοι σε προγράµµατα προσωρινής απα-
σχόλησης περιορισµένου χρόνου- ή θα έπρεπε να κάνουµε κάτι
γι’ αυτό. 

Επιλέξαµε, λοιπόν, να κλείσουν οι κατάλογοι και έτσι να πάµε
και σε εξόφληση όσο πιο γρήγορα µπορούµε. Και αυτό, όπως
καταλαβαίνετε, έχει να κάνει και µε τη συνέπεια των ΜΚΟ στην
προσκόµιση των δικαιολογητικών. 

Ποια είναι τα προβλήµατα; Για να δούµε και τι καλύτερο µπο-
ρούµε να κάνουµε, ενδεχοµένως, σ’ έναν νέο σχεδιασµό αυτών
των προγραµµάτων στο µέλλον.  Τα προβλήµατα εγώ τα κατα-
τάσσω στις εξής κατηγορίες:

Τα πρώτα έχουν να κάνουν µε τη διαχειριστική επάρκεια των
φορέων, δηλαδή των µη κυβερνητικών οργανώσεων. Δεν µπο-
ρείτε να µε πείσετε ό,τι και να πείτε -το καταλαβαίνουµε όλοι
αυτό νοµίζω- ότι, για παράδειγµα, όσον αφορά τον Όµιλο Θα-
λασσίων Αθληµάτων Νέας Καρβάλης, µια παραθαλάσσια κωµό-
πολη στην εκλογική µου περιφέρεια, ήξεραν οι άνθρωποι που τον
δηµιούργησαν ότι κάποια στιγµή θα εκτελούν πληρωµές στα
Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας. Δεν είχαν τις υποδοµές,
δεν είχαν την τεχνογνωσία γι’ αυτό. Πήραν κάποια στοιχειώδη
διαχειριστική επάρκεια, προσέλαβαν και προσωπικό ειδικά για
να διεκπεραιώσουν τις πληρωµές. 

Κατά την άποψή µου, σχεδόν κάθε µη κυβερνητική οργάνωση
που «τρέχει» Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας έχει προσ-
λάβει και ένα, δύο άτοµα προκειµένου να διεκπεραιωθούν οι πλη-
ρωµές των ωφελουµένων, που είναι κάποιες δεκάδες χιλιάδες
εργαζοµένων. Δεν θα µπορούσαν να τις διεκπεραιώσουν αυτές
τις πληρωµές οι δήµοι µε το υπάρχον προσωπικό τους. Υπάρχει
όµως ζήτηµα ως προς τη διαχειριστική επάρκεια φορέων που δεν
δηµιουργήθηκαν από τη φύση τους, από το καταστατικό τους,
για να «τρέχουν» Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας. 

Ως προς τη φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα -
άκουσα για «φούσκες» και τα λοιπά- αυτή η προσκόµιση φορο-
λογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας ήταν προϋπόθεση για
την επιλογή των ΜΚΟ ως δικαιούχων υλοποίησης Προγραµµά-
των Κοινωφελούς Εργασίας. Αν δεν την είχε η ΜΚΟ, δεν θα µπο-
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ρούσε να επιλεγεί. 
Εποµένως, δεν ισχύει ζήτηµα έλλειψης φορολογικής ασφαλι-

στικής ενηµερότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπήρξαν βέ-
βαια αδυναµίες ως προς το σχεδιασµό και την υλοποίηση του
προγράµµατος, ίσως διότι το πρόγραµµα αυτό εκπονήθηκε κάτω
από την πίεση, αν θέλετε, µιας παρατεταµένης προεκλογικής πε-
ριόδου που είχε δηµιουργηθεί στο τέλος του 2010 και εποµένως
έγινε µε µια βιασύνη. Πώς αποτυπώνεται αυτό; Στο ότι αυτήν τη
στιγµή υπάρχουν προγράµµατα που έχουν «τρέξει», έχουν σχε-
δόν διεκπεραιωθεί και εργαζόµενοι, ωφελούµενοι που µένουν
απλήρωτοι. Εκεί να δούµε πώς θα το σχεδιάσουµε καλύτερα.
Έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε.

Η εµπλοκή του ΑΣΕΠ έγινε καθυστερηµένα, όταν ανέκυψαν ζη-
τήµατα διαφάνειας στην επιλογή των ωφελουµένων και βέβαια,
είχε ως αποτέλεσµα επιπλέον καθυστερήσεις, γιατί πρόκειται για
µία χρονοβόρα διαδικασία. Όµως, προσφέρει εξειδικευµένα κρι-
τήρια πλήρωσης θέσεων των ωφελουµένων και οπωσδήποτε
βοηθάει στη διαφάνεια και την αντικειµενικότητα της διαδικασίας
αυτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα τελειώσω σ’ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέψετε,
µε την περιγραφή των προβληµάτων, για να αφήσω και κάποια
επιπλέον ζητήµατα ίσως για τη δευτερολογία µου.

Άλλη µία κατηγορία προβληµάτων: Οι αδυναµίες ως προς την
επικάλυψη θέσεων σε τοπικό επίπεδο όταν ο ίδιος υποψήφιος
υποβάλλει αίτηση σε όλους τους φορείς. Το ξαναείπα. Αναγκα-
στήκαµε να κόψουµε αυτόν το γόρδιο δεσµό προκειµένου να
πληρωθούν τελικά όλοι οι ωφελούµενοι.

Τέλος οι πληρωµές, βασικό στοιχείο και βέβαια ένα βασικό
στοιχείο που δηµιουργεί επιπρόσθετο κλυδωνισµό. Καταλαβαίνω
ότι όταν προέρχεσαι από την ανεργία και µάλιστα ανεργία για
µεγάλο χρονικό διάστηµα, το να αναλαµβάνεις εργασία κάπου,
έστω και σ’ ένα έργο τοπικής εµβέλειας σε οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης, όπως για παράδειγµα στον καθαρισµό ενός
δήµου, και να µένεις απλήρωτος τους τρεις πρώτους µήνες από
ένα πεντάµηνο, είναι ένα στοιχείο που δηµιουργεί, θα έλεγα,
οργή. Το καταλαβαίνω. 

Αυτήν τη στιγµή γίνεται ό,τι καλύτερο για να επισπευστούν οι
πληρωµές σε όλη τη χώρα. Αυτήν τη στιγµή στο Υπουργείο Ερ-
γασίας υπάρχουν είκοσι ένας υπόλογοι που διεκπεραιώνουν πλη-
ρωµές. Είναι απλοί δηµόσιοι υπάλληλοι µε έναν επιπλέον φόρτο
να διεκπεραιώσουν. Οι είκοσι ένας υπόλογοι πρέπει να πληρώ-
σουν τριακόσια δεκαοκτώ έργα. 

Υπάρχουν και προβλήµατα ως προς την ολοκληρωµένη, εµπε-
ριστατωµένη και τεκµηριωµένη υποβολή των δικαιολογητικών
από τις ΜΚΟ. Αν δεν υποβληθούν όλα, δεν µπορούν να προχω-
ρήσουν σε πληρωµές. Οι καθυστερήσεις, δηλαδή, οφείλονται και
στην αυξηµένη τυπικότητα µε την οποία οι υπόλογοι, νέοι υπάλ-
ληλοι του Υπουργείου Εργασίας χωρίς µεγάλη εµπειρία, οφεί-
λουν να κάνουν τις πληρωµές, δηλαδή εξονυχιστικά να ελέγξουν
τους κατάλογους των ωφελουµένων και να προχωρήσουν στις
πληρωµές των εκατοµµυρίων ευρώ. Όπως καταλαβαίνετε, όταν
διαχειρίζεσαι εκατοµµύρια ευρώ οπωσδήποτε πρέπει να προσέ-
χεις πάρα πολύ και να επιδεικνύεις µία επιπλέον τυπικότητα στη
διαδικασία πληρωµής.

Ως προς τα αποτελέσµατα, από τα τριακόσια δεκαοκτώ έργα
έχουν υποβάλει αίτηση για την πρώτη δόση διακόσια δέκα. Έχει
ήδη καταβληθεί η πρώτη δόση σε εκατόν εξήντα. Έχει ξεκινήσει
και η καταβολή της δεύτερης δόσης. Έχουν υποβάλει αίτηση για
τη δεύτερη δόση ενενήντα έργα και έχουν αποσταλεί προς πλη-
ρωµή εβδοµήντα πέντε βεβαιώσεις. Για τις υπόλοιπες αναµένον-
ται συµπληρωµατικά δικαιολογητικά. Το πρόγραµµα έχει µέχρι
στιγµής πληρώσει προς τους δικαιούχους φορείς περίπου 70
εκατοµµύρια ευρώ και «τρέχει» και το 2013. 

Αυτά τα στοιχεία σας τα δίνω για να προσπαθήσω να σας κάνω
να καταλάβετε, να σας πείσω ότι πρόκειται για ένα πρόγραµµα –
όχι µόνιµη θέση εργασίας, επαναλαµβάνω, έχει σηµασία αυτό-
το οποίο συνολικά έχει κάποια χρησιµότητα, έχει κάποια κοινω-
νική ωφελιµότητα, ιδίως για τις τοπικές κοινωνίες. Υπάρχουν ζη-
τούµενα, υπάρχουν προβλήµατα. Οπωσδήποτε το πρώτο, το

βασικότερο απ’ αυτά –και νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι-
είναι κάποιος ωφελούµενος, αυτός που δουλεύει, να πληρώνεται
ταυτόχρονα µε την εργασία του. 

Όµως, ξέρετε, επειδή έχουµε να κάνουµε µε έργο, πρέπει να
υλοποιηθεί ένα µέρος αυτού του έργου και µετά να προσφύ-
γουµε στο ΕΣΠΑ για να γίνει η εκταµίευση του πόρου και να πλη-
ρωθεί. Μακάρι οι ΜΚΟ, ας πούµε ο όµιλος θαλασσίων αθληµά-
των της κωµόπολης που περιέγραψα, να είχαν αποθεµατικά έτσι
ώστε να πλήρωναν τους ωφελούµενους, έστω και λίγες δεκάδες
απ’ αυτούς, µέχρι να προσφύγουν στο ΕΣΠΑ και να εκταµιευθούν
οι σχετικοί πόροι. Όµως από τη φύση τους οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις δεν θα µπορούσαν να το κάνουν αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όµως –και τελειώνω- λύνει η κοινωφελής εργασία έστω και
µερικώς, έστω και αποσπασµατικά προβλήµατα απασχόλησης
στην τοπική κοινωνία.

Εξασφαλίζει κάποιους πόρους, έστω και για κάποιο περιορι-
σµένο χρονικό διάστηµα, στα ασφαλιστικά ταµεία. Λύνει τα χέρια
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Γι’ αυτό και ζητάνε µετ’ επιτάσεως
οι δήµοι να συνεχιστεί ως προς τις εκτελέσεις έργων τοπικής ή
βραχυχρόνιας εµβέλειας. Τονώνει σε δύσκολες εποχές και την
τοπική αγορά. 

Συνεπώς, πρέπει να συνεχιστεί. Όµως η συνέχισή του προϋπο-
θέτει καλύτερο σχεδιασµό και την απάλειψη κάποιων προβληµά-
των που έχουν ανακύψει.

Από εκεί και πέρα, κάποια ειδικά ζητήµατα θα τα αναπτύξω στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστούµε.
Η Βουλευτής κ. Άννα Μάνη Παπαδηµητρίου ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-

ΕΚΜ, κ. Δηµήτριος Στρατούλης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Άκουσα µε προσοχή πριν τον Υπουργό να µας αναφέρει ότι

στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας δεν έχουµε ενοικίαση
εργαζοµένων αλλά κανονική εργασία. Διαφωνούµε ριζικά µε το
τι είναι αυτή η σχέση. Ακόµη και ένας πρωτοετής φοιτητής της
Νοµικής µπορεί να απαντήσει. Είναι ο συνδυασµός δύο αντερ-
γατικών, απάνθρωπων µορφών απασχόλησης, αφ’ ενός µεν προ-
σωρινής εργασίας διάρκειας πέντε µηνών και αφ’ ετέρου
ενοικίασης εργαζοµένων. 

Προσλαµβάνουν αυτούς τους άνεργους οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις, αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρίες και διάφορα
σωµατεία και δοµές της ΓΣΕΕ –και δυστυχώς µε απόφαση της
πλειοψηφίας της- και αµέσως µετά τους ενοικιάζουν έναντι αµοι-
βής 5% της δαπάνης του κάθε προγράµµατος, σε φορείς του
στενού ή ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και της τοπικής αυτοδιοί-
κησης.

Εάν αυτό δεν είναι ενοικίαση εργαζοµένων, τι είναι; Νοµίζω ότι
είναι ο κλασικός τύπος ενοικίασης εργαζοµένων. Πρόκειται δη-
λαδή για κανονικό και σύγχρονο -και βάσει υπουργικών αποφά-
σεων- δουλεµπόριο πενήντα επτά χιλιάδων διακοσίων ανέργων,
το οποίο δυστυχώς έχει νοµιµοποιήσει και η πλειοψηφία της
ΓΣΕΕ µε συµµετοχή δικών της δοµών σε πολλά από αυτά τα προ-
γράµµατα. Δυστυχώς έχει εµπλέξει και το Ινστιτούτο Εργασίας
της ΓΣΕΕ -που είναι ένας µελετητικός οργανισµός µε µεγάλο
κύρος στην ελληνική κοινωνία- παρά τη ριζική διαφωνία τότε για
τις αποφάσεις που πάρθηκαν και από µένα και από τον εκπρό-
σωπο του ΠΑΜΕ, όταν ήµουν Αντιπρόεδρος του Ινστιτούτου Ερ-
γασίας της ΓΣΕΕ.

Κύριε Πρόεδρε, στην πράξη οι δανεικοί εργαζόµενοι της προ-
σωρινής απασχόλησης των πέντε µηνών της κοινωφελούς εργα-
σίας δεν έχουν κανένα δικαίωµα ως εργαζόµενοι. Δεν έχουν το
δικαίωµα να διαπραγµατευτούν το µισθό τους µε τον πραγµατικό
εργοδότη τους. Δεν έχουν το δικαίωµα να συνδικαλιστούν ή µε-
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ταξύ τους ή στο συνδικάτο του φορέα στον οποίο δανείζονται.
Δεν έχουν την προστασία του εργατικού δικαίου ούτε καν τον
στοιχειώδη έλεγχο των επιθεωρήσεων εργασίας για το εάν τη-
ρείται η εργατική νοµοθεσία. 

Οι απασχολούµενοι σε αυτά τα προγράµµατα κοινωφελούς
εργασίας όταν παραβιάστηκε η εργατική νοµοθεσία, προσέφυ-
γαν σε επιθεωρήσεις εργασίας και τους δόθηκε η εξής απάν-
τηση: «δεν είστε µε σχέση εργασίας». 

Εάν αυτοί δεν είναι µε σχέση εξηρτηµένης εργασίας, ποιοι
άλλοι είναι; Όλα τα στοιχεία της εξηρτηµένης εργασίας τα έχουν.
Έχουν χώρο εργασίας, που τους αναγκάζει ο εργοδότης τους
να εργάζονται. Έχουν µισθό, που παίρνουν από τον εργοδότη.
Έχει δοθεί διευθυντικό δικαίωµα στον εργοδότη του να τους
δίνει εντολές πώς θα δουλέψουν και άλλη µία σειρά πράγµατα
που περιγράφει η εργατική νοµοθεσία. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει τάχιστα να συνεννοηθείτε µε το Σώµα
Επιθεωρητών Εργασίας ώστε να καλύπτονται από την εργατική
νοµοθεσία αυτοί οι εργαζόµενοι και από ελέγχους των ΣΕΠΕ. Ερ-
γάζονται µε πολύ χειρότερους όρους από τους µόνιµους εργα-
ζόµενους του φορέα, στον οποίο τους «δανείζουν» οι ΜΚΟ και
οι άλλες µη κερδοσκοπικές εταιρείες. Εργάζονται σ’ ένα χώρο
µε διαφορετικούς όρους εργασίας και διαφορετικούς µισθούς
από τους κανονικούς εργαζόµενους σ’ αυτόν το χώρο κατά πα-
ράβαση της συνταγµατικής αρχής της ίσης µεταχείρισης, ενώ
την ασφάλισή τους την επιβαρύνεται ο ΟΑΕΔ, δηλαδή οι υπόλοι-
ποι εργαζόµενοι που δίνουν εισφορές στον ΟΑΕΔ και όχι οι ερ-
γοδότες τους, οι φορείς που παίζουν το ρόλο των εργοδοτών
τους. 

Επίσης, δεν προβλέπεται δικαίωµα αυτών των «δανεικών» ερ-
γαζοµένων της κοινωφελούς εργασίας να απολαµβάνουν από το
δηµόσιο φορέα στον οποίο τους «δανείζουν» οι ΜΚΟ το σύνολο
του εργασιακού καθεστώτος που ισχύει σ’ αυτούς τους φορείς
για όλους τους κανονικούς, τους µόνιµους εργαζόµενους τους
είτε είναι συλλογικές συµβάσεις εργασίας είτε είναι εσωτερικοί
κανονισµοί εργασίας. 

Ως εκ τούτου, κύριε Υπουργέ, ενισχύεται το φαινόµενο των
πολλαπλών ταχυτήτων αµοιβής και συνθηκών εργασίας ανάµεσα
στο προσωπικό του ίδιου του φορέα, πράγµα το οποίο κατακερ-
µατίζει αυτό το προσωπικό, την υπηρεσιακή του συνοχή, τη συ-
ναδελφική του αλληλεγγύη, κυρίως όµως υπονοµεύει την ίδια
την ποιότητα και την επάρκεια των υπηρεσιών που προσφέρουν
αυτοί οι δηµόσιοι ή κοινωνικοί φορείς στον πολίτη.

Από τα παραπάνω προκύπτει ότι ουσιαστικά η εµπλοκή των µη
κυβερνητικών οργανώσεων στα προγράµµατα κοινωφελούς ερ-
γασίας που συνίσταται, όπως είπα πριν, στο «δανεισµό» απ’ αυτά
ανέργων σε άλλους φορείς του δηµοσίου, λειτουργεί κατά τη
δική µας γνώµη –και όχι µόνο- σε βάρος βασικών ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων που απορρέουν από το άρθρο 23 και από το άρθρο
4 της οικουµενικής διακήρυξης των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Επίσης, αυτή η µορφή απασχόλησης, η «ενοικίαση» εργαζο-
µένων, προσβάλλει βάναυσα την προσωπικότητα των «δανειζο-
µένων» και αντίκειται στα περί προστασίας της προσωπικότητας
και της εργασίας άρθρο 2 παράγραφος 1 και αντίστοιχα άρθρο
22 του ελληνικού Συντάγµατος, µε αποτέλεσµα να τίθεται θέµα
αντισυνταγµατικότητας των σχετικών αποφάσεων του Υπουργού
Εργασίας για τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας αλλά και
των µνηµονίων συνεργασίας που υπογράφουν οι µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις µε τους φορείς του δηµοσίου ή τους κοινωνι-
κούς φορείς στους οποίους «δανείζουν» αυτούς τους ανέργους.

Για όλους τους παραπάνω λόγους ο ΣΥΡΙΖΑ – Ενωτικό Κοινω-
νικό Μέτωπο, θεωρεί ότι η «ενοικίαση» εργαζοµένων σε όλες µα
όλες τις µορφές της και στο δηµόσιο αλλά και στον ιδιωτικό
τοµέα, αποτελεί όχι απλά µία νέα µορφή υπερεκµετάλλευσης
των εργαζοµένων αλλά στην ουσία µία µορφή σύγχρονης οµη-
ρίας των εργαζοµένων και των ανέργων, σύγχρονης σκλαβιάς. 

Γι’ αυτό κατά τη γνώµη µας, η «ενοικίαση» εργαζοµένων σ’
όλες της τις µορφές πρέπει να καταργηθεί. Υπονοµεύει το δι-
καίωµα των εργαζοµένων και των ανέργων για πλήρη και στα-
θερή απασχόληση και τους µετατρέπει ουσιαστικά σε προσω-
ρινά απασχολούµενους ή ηµιαπασχολούµενους εργαζόµενους-
«λάστιχο», όπως είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι οµιλητές

του ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε Υπουργέ, αυτό δεν το λέµε µόνο εµείς. Γι’ αυτό υπάρχει

και συγκεκριµένο πόρισµα ανεξάρτητης αρχής, της εθνικής επι-
τροπής δικαιωµάτων του ανθρώπου, που στις 4-7-2002 µε από-
φασή της κάλεσε την ελληνική Κυβέρνηση, να επανεξετάσει τη
στάση της όσον αφορά τη νοµιµοποίηση όλων των µορφών «ενοι-
κίασης» εργαζοµένων επειδή αυτή η µορφή απασχόλησης, αντι-
βαίνει σε διεθνείς συµβάσεις και σε συνταγµατικές διατάξεις.
Ακόµα, λοιπόν, και η ανεξάρτητη αρχή το έχει πει αυτό το πράγ-
µα. 

Είναι γνωστό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ – Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, το δί-
κτυο συνδικαλιστών της Ριζοσπαστικής Αριστεράς, άλλες ταξι-
κές, συνδικαλιστικές παρατάξεις, πρωτοβάθµια σωµατεία, αγω-
νιστικά τµήµατα του συνδικαλιστικού κινήµατος, αντιτίθενται σ’
αυτήν τη µορφή «ενοικίασης» εργαζοµένων. Θεωρούµε και επι-
µένουµε ότι οι εποχικές ή συγκυριακές ανάγκες της παραγωγής
ή της παροχής υπηρεσιών και η ανάγκη αντιµετώπισης της υψη-
λής ανεργίας που δηµιουργούν οι µνηµονιακές πολιτικές, δεν αν-
τιµετωπίζονται µε τέτοια προγράµµατα ανακύκλωσης της
ανεργίας και µε απάνθρωπα προγράµµατα «ενοικίασης» των ερ-
γαζοµένων. Αυτά, αντιµετωπίζονται µόνο µε πλήρη και σταθερή
εργασία. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, οι άνεργοι δεν είναι
ποδήλατα, οι άνεργοι δεν είναι σπίτια, οι άνεργοι δεν είναι µαγα-
ζιά, για να µπορείτε να τους «ενοικιάζετε». Είναι άνθρωποι που
έχουν ανάγκες για αξιοπρεπή εργασία, για αξιοπρεπή αµοιβή και
για αξιοπρεπή ζωή.

Λέτε ότι έχουµε αυτά τα προγράµµατα για να αντιµετωπίσουµε
τη µεγάλη ανεργία. Πώς όµως δηµιουργήθηκε η µεγάλη ανεργία;
Ήρθε από τον ουρανό; Η Κυβέρνηση της τριµερούς µνηµονιακής
συνεργασίας, µε τα προγράµµατα προσωρινής και ενοικιαζόµε-
νης κοινωφελούς εργασίας, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα της
ανεργίας, που δηµιουργούν οι µνηµονιακές σας πολιτικές. Απλά
το ανακυκλώνει, το µοιράζει σε περισσότερους ανέργους, οι
οποίοι µετά το τέλος των πεντάµηνων προγραµµάτων επανέρ-
χονται σε κατάσταση ανεργίας.

Επίσης, δεν αντιµετωπίζεται η ανεργία µε τα νέα προγράµµατα
τα οποία θα εξαγγείλετε την επόµενη Πέµπτη, πάλι προσωρινής
απασχόλησης και µάλιστα µε µισθό –το διαφήµισε κιόλας ο
Υπουργός Εργασίας χθες σε όλα τα µέσα ενηµέρωσης- 460
ευρώ το µήνα εάν ο άνεργος έχει πτυχίο ή µεταπτυχιακό και 400
ευρώ το µήνα εάν δεν έχει πτυχίο. Μα, είναι δυνατόν ο µισθός
νέων ανθρώπων να είναι 400 ευρώ το µήνα και να κάνετε και δια-
φήµιση ως Κυβέρνηση; Αυτό είναι το µέλλον των παιδιών µας; Η
ανεργία και η απασχόλησή τους µε 400 ευρώ;

Το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για τους ανέργους µε αυτά
τα προγράµµατα κατά τη γνώµη µας είναι υποκριτικό. Και είναι
υποκριτικό, γιατί η τρικοµµατική Κυβέρνηση διατηρεί και σήµερα
την απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου, την πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου µε αριθµό 6/28/2/2012 σύµφωνα µε την
οποία, τα επιδόµατα ανεργίας µειώθηκαν από 461 ευρώ σε 361
ευρώ. Πώς ενδιαφέρεστε για τους ανέργους, όταν δεν τους εί-
χατε διασφαλίσει ούτε αυτό το ελάχιστο επίδοµα ανεργίας; Και
µάλιστα, δεν τήρησε, κύριε Υπουργέ, η τρικοµµατική Κυβέρνησή
σας την προγραµµατική της δέσµευση και την προγραµµατική
συµφωνία των τριών κοµµάτων (ΝΔ-ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ), ότι θα αυ-
ξήσετε το επίδοµα ανεργίας κατά ένα χρόνο ακόµα, δηλαδή από
ένα να πάει δύο, και να δώσετε το επίδοµα ανεργίας και στους
αυτοαπασχολούµενους, όταν αναγκάζονται να κλείσουν τα µα-
γαζιά τους και δεν βρίσκουν άλλη δουλειά. 

Επίσης, οι ευθύνες της Κυβέρνησης για την ανεργία είναι µε-
γάλες, όχι  µόνο από την εφαρµογή των µνηµονιακών πολιτικών
που παράγουν ύφεση αλλά και από το γεγονός ότι έχουν απο-
θρασύνει τους εργοδότες να κάνουν απολύσεις. Τους δώσατε
κατώτερο µισθό µειωµένο κατά 22% και κατά 32% για τους
νέους. Τους επιδοτήσατε τις εργοδοτικές ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Τους δώσατε τη δυνατότητα να έχουν πιο φθηνές και πιο
εύκολες απολύσεις. Με όλο αυτό το αντεργατικό νοµοθετικό
πλέγµα που τους δώσατε, τους αποθρασύνατε όχι µόνο να προ-
χωρούν σε µαζικές απολύσεις αλλά και µε την απειλή των απο-
λύσεων, να αναγκάζουν τους εργαζόµενους να δέχονται εργα-
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σιακές σχέσεις και, µισθούς κυριολεκτικά γαλέρας, ενώ έχουν
µετατρέψει τις επιχειρήσεις τους από χώρους εργασίας σε στρα-
τόπεδα εργασίας. 

Η Κυβέρνηση, το µόνο που κάνει είναι «να πουλά φύκια για µε-
ταξωτές κορδέλες», µιλώντας γι’ αυτά τα προγράµµατα κοινω-
φελούς εργασίας και για τα άλλα παρόµοιας φιλοσοφίας προ-
γράµµατα που θα εξαγγείλετε, ενώ στην ουσία κάνει τον τροχο-
νόµο στις απολύσεις και διευκολύνει µε τις πολιτικές της την αύ-
ξηση της ανεργίας. Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, δίνετε το θάρρος
και το θράσος σε επίλεκτα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας όπως
είναι ο κ. Δούκας, να δηλώνει ότι πρέπει να γίνουν τάγµατα εθε-
λοντικής απλήρωτης εργασίας για τους ανέργους. 

Η αύξηση της ανεργίας που προκαλούν οι µνηµονιακές και
υφεσιακές σας πολιτικές, έχουν φέρει την ανεργία σε επίπεδα
που είχε η χώρα µας µετά από εθνικές καταστροφές, µετά το
1922, µετά την Κατοχή και τον εµφύλιο πόλεµο. Ειδικά τα πρω-
τοφανή ποσοστά ανεργίας των νέων αποτελεί, κύριε Υπουργέ,
κατά τη γνώµη µας ντροπή και αίσχος. Το 60% των νέων µέχρι
είκοσι πέντε ετών είναι άνεργοι. Είναι ντροπή και αίσχος για την
Ελλάδα, για τα µνηµόνια, για τις µνηµονιακές κυβερνήσεις από
το 2009 µέχρι σήµερα. Και µε το νέο µνηµόνιο, µε σφαγιασµό µι-
σθών, µε σφαγιασµό συντάξεων, µε νέες φοροµπηχτικές πολιτι-
κές θα αυξήσετε παραπέρα την ύφεση, θα φτάσετε την ανεργία
στο 35%, όπως λέει το Ινστιτούτο Εργασίας της ΓΣΕΕ και θα µε-
γαλώσετε ακόµα αυτή τη µεγάλη κοινωνική τραγωδία που βιώνει
ο ελληνικός λαός.

Δεν αντιµετωπίζεται η ανεργία, κύριε Υπουργέ, µε µερεµέτια
και πολιτικές φιλανθρωπίας και χαρτζιλικιού, όπως είναι αυτά τα
προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας και τα άλλα που θα εξαγ-
γείλετε σε λίγες µέρες. Η ανεργία αντιµετωπίζεται όταν φύγει η
σηµερινή Κυβέρνηση που εφαρµόζει µνηµονιακές πολιτικές,
όταν έρθει µία κυβέρνηση της Αριστεράς, η οποία θα ακυρώσει
τα µνηµόνια της καταστροφής και θα τα αντικαταστήσει µε µία
πολιτική ανάπτυξης, παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας
και πρώτο µέληµα θα έχει να δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας
και να κρατήσει τα νιάτα στην πατρίδα µας, για να συµβάλλουν
στην οικονοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση της χώρας και σε
ένα µέλλον για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες µε εργασία, αξιο-
πρέπεια, κοινωνική δικαιοσύνη και αλληλεγγύη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η κ. Σοφία
Βούλτεψη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας για έξι λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση  µε τη συζητούµενη σήµερα επίκαιρη επερώτηση

έχω να πω ότι δεν είµαστε εδώ για να λύσουµε το πρόβληµα της
ανεργίας σ’ αυτήν τη συζήτηση. Το πρόβληµα της ανεργίας δεν
λύνεται µε αυτόν τον τρόπο. Αυτό που συζητούµε είναι ένα συγ-
κεκριµένο πρόγραµµα. Η χώρα µαστίζεται από βαθιά ανεργία.
Αυτό είναι, πράγµατι, το µεγάλο πρόβληµα της χώρας, η µεγάλη
αιµορραγία. Πολιτικές αβελτηρίες και συντεχνιακές παθογένειες
χρόνων αποβιοµηχάνισαν τη χώρα και  ουδείς µπορεί να ισχυρι-
στεί σήµερα εδώ ότι αύριο το πρωί µπορεί να βρει κάτι παρα-
πάνω από ένα εκατοµµύριο δουλειές για αντίστοιχους ανέργους. 

Συζητούµε, λοιπόν, ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα το οποίο
επιδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι συγχρηµατοδοτούµενο. Το
ερώτηµα είναι αν το θέλουµε ή όχι. Προφανώς, όταν η Ελλάδα
ανέλαβε να φέρει σε πέρας αυτό το πρόγραµµα µε τον τρόπο
που ζήτησε η Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρξαν στρεβλώσεις, προβλή-
µατα, βιαστικές δουλειές. Αν το ζητούµενο είναι να δούµε πώς
θα το βελτιώσουµε στο µέλλον, να το συζητήσουµε. Αν το ζητού-
µενο είναι να µην υπάρχει αυτό το πρόγραµµα, πρέπει να το µά-
θουµε. 

Ο αγαπητός συνάδελφος, διένειµε κείµενο µε το ονόµατα των
µη κυβερνητικών οργανώσεων. Έχω και εγώ άποψη για τις µη
κυβερνητικές οργανώσεις. Ούτως ή άλλως και εγώ δεν θα συµ-
φωνούσα, αλλά αυτό είναι το πρόγραµµα που έβαλε η Ευρω-
παϊκή Ένωση, µε κάποια κριτήρια. Ξέροντας, δηλαδή, ότι κατά
καιρούς έχουν κατασπαταληθεί κονδύλια και δεν έχουν ωφεληθεί
οι άνεργοι. Έχουν γίνει έρευνες στην Ευρωπαϊκή Ένωση απ’

όπου προκύπτει ότι ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επιδοτήσει την
εργασία, ουσιαστικά δεν ωφελήθηκαν ποτέ οι άνεργοι. Βρήκαν
ίσως αυτόν τον τρόπο τώρα. Δεν το κανονίσαµε εµείς. Αν δεν τα
παίρναµε εµείς, αυτά τα χρήµατα θα πήγαιναν σε µια άλλη χώρα.
Και µάλιστα ίσως σε χώρα µε µικρότερη ανεργία από τη δική
µας. 

Βλέπω όµως εδώ ότι υπάρχουν µη κυβερνητικές οργανώσεις-
το διένειµε ο ίδιος ο συνάδελφος, ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ- ανά-
µεσα στις οποίες η ΓΣΕΕ, η ΓΣΕΒΕΕ, δηλαδή οργανώσεις, οι
οποίες είναι σηµαντικές και σπουδαίες. Μάλιστα -το είπε και ο κ.
Στρατούλης- εκείνη την περίοδο που έγινε αυτό ήταν ο ίδιος αν-
τιπρόεδρος του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ. Και εδώ, για
όλες τις περιφέρειες της χώρας υπάρχει το όνοµά σας, κύριε
Στρατούλη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Δυστυχώς.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το δυστυχώς όµως δεν αρκεί.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Υπάρχει σαν προεδρείο αλλά

έχουµε διαφωνήσει δηµόσια, Στρατούλης και Ποντικός, µε δή-
λωση δηµόσια. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε. Το είπατε. Διαφωνήσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρία Βούλτεψη, µην

αρχίσουµε.  
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν συνεχίζω. 
Εσείς είπατε ότι είναι απάνθρωπο, ότι παραβιάζει ανθρώπινα

δικαιώµατα, ότι είναι σκλαβοπάζαρα, ότι υπάρχει µια απάνθρωπη
συµπεριφορά, επειδή θα πάνε πέντε µήνες οι άνθρωποι να πά-
ρουν 625 ευρώ. 

Όταν διαφωνώ µε κάτι, δεν κρατάω την καρέκλα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Έχω παραιτηθεί πριν από οκτώ

µήνες, κυρία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει σηµασία. Εδώ είναι το όνοµά σας

παντού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Στρατούλη, δεν

σας διέκοψε κανείς.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Απλά για να το ξέρει. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ:  Εδώ είναι το όνοµά σας παντού. Για να

διανεµηθεί και να είναι το όνοµά σας εδώ, πάει να πει ότι όταν
ετέθη το θέµα δεν παραιτηθήκατε επί τόπου για το σκλαβοπά-
ζαρο. Παραιτηθήκατε προφανώς αφού βγήκατε Βουλευτής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Μα τι λέτε, κυρία Βούλτεψη! Στο
διοικητικό συµβούλιο αναφέρεται. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, εδώ είναι το όνοµά σας παντού. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Είναι και παντού η δήλωσή µου

ότι διαφωνούµε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει σηµασία. Όταν διαφωνούµε µε

κάτι, παραιτούµαστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Στρατούλη, έχει

το δικαίωµα να λέει αυτά που θέλει η κ. Βούλτεψη. 
Έχετε δευτερολογία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Έτσι κάνετε εσείς, κυρία Βούλ-

τεψη; Επειδή διαφωνούµε µε τις βάρβαρες πολιτικές σας πρέπει
να φύγουµε και από τη Βουλή; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει τώρα αυτό που λέτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Παρακαλώ, κύριε Στρα-

τούλη.  Έχετε δευτερολογία. Θα απαντήσετε σε αυτά που  λέει
η κ. Βούλτεψη. Αν είναι δυνατόν! 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε να δείτε, η χώρα θα πάει µπρο-
στά, όταν σταµατήσουµε να κατηγορούµε ο ένας τον άλλον και
αν προσπαθήσουµε να βγάλουµε το κεφάλι µας από το νερό. 

Δεν ξέρω αν έχουν έρθει τίποτα δουλειές από την Αργεντινή
του Περόν. Ο περονισµός κυριαρχεί αυτήν τη στιγµή. Σας ενη-
µερώνω, αν δεν το ξέρετε. Το κόµµα που επισκεφθήκατε ήταν το
περονικό. Δεν ξέρω αν φέρατε δουλειές από την Αργεντινή.
Όµως εδώ η χώρα, θα βγει από την περιπέτεια όταν θα υπάρξουν
θέσεις εργασίας µέσω της παραγωγικότητας. Εδώ συζητάµε, τώ-
ρα αυτήν την ώρα που µιλάµε, να µπορέσουµε να αναπτύξουµε
τον τουρισµό, να κάνουµε µια βιοµηχανία, να κάνουµε πέντε
πράγµατα. 

Αυτό είναι ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα. Εσείς δεν το θέλετε
αυτό το πρόγραµµα; Διότι εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν και
συνιστώσες οι οποίες –ο ΣΥΡΙΖΑ- δεν θέλουν να είµαστε στην Ευ-
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ρωπαϊκή Ένωση. Εξάλλου, είχαν πανηγυρίσει κάποιες από αυτές
τις συνιστώσες όταν συνετρίβη ο ΣΥΡΙΖΑ στις τελευταίες ευρωε-
κλογές. Και είπαν ότι, εµείς παλεύουµε για να βγούµε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αντιλαµβάνοµαι, λοιπόν, ότι υπάρχει µία διαπάλη σε αυτό. 
Αυτό, όµως, δεν µπορεί να γίνει στην καµπούρα κανενός. Εκεί

έξω υπάρχουν ένα εκατοµµύριο άνθρωποι. Βγείτε και ρωτήστε
τους έναν – έναν. «Θες να πας για πέντε µήνες, να πάρεις 625
ευρώ το µήνα, να ασχοληθείς µε κάτι, από το να κάθεσαι στο
σπίτι σου; Μπορεί εκεί να σε κρατήσουν, µπορεί να σε γνωρίσει
κάποιος µέσα από αυτήν την κοινωνικοποίησή σου και να βρεις
µία άλλη δουλειά.» Όλοι θα σας πουν «ναι». Δεν θα σας πει κα-
νείς «όχι, δεν θέλω να πάω, γιατί είναι απάνθρωπο να πάω να
πάρω 625 ευρώ». Άρα, λοιπόν, για τι πράγµα συζητάµε; 

Εάν έχετε –και τελειώνω µε τούτο- τρόπο να βρείτε αύριο το
πρωί εργασία σε όλους τους ανθρώπους, ειλικρινά σας το λέω
είµαστε όλοι µαζί σας. Δεν υπάρχει θέµα σε αυτό. Εσείς, όµως,
στη διακήρυξη της πανελλαδικής σας συνδιάσκεψης λέτε ότι, βε-
βαίως µία κυβέρνηση της Αριστεράς δεν µπορεί να λύσει όλα τα
προβλήµατα, που είναι συσσωρευµένα, από τη µία στιγµή στην
άλλη. Και λέτε, επίσης, ότι είστε έτοιµοι να αναµετρηθείτε µε τη
χειρότερη έκβαση. Ε, λοιπόν, εµείς δεν είµαστε έτοιµοι να ανα-
µετρηθούµε µε τη χειρότερη έκβαση. Διότι φαίνεται ότι υπονο-
είτε πως υπάρχει και άλλη, χειρότερη έκβαση, που θα έρθει επί
των ηµερών σας.

Μιλάµε, λοιπόν, για ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα. Αν µπο-
ρούµε να βοηθήσουµε αυτό να βελτιωθεί, να βοηθήσουµε. Αν
δεν µπορούµε, ας σιωπήσουµε κι ας βρούµε κάτι άλλο για να
ασχοληθούµε.

(Χειροκροτήµατα)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κενή όσο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η κ. Παρα-

σκευή Χριστοφιλοπούλου, Βουλευτής Υπολοίπου Αττικής, ως
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ για έξι λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ. Επιτρέψτε µου στην αρχή ένα σχόλιο επί του κοινοβουλευ-
τικού ήθους και ύφους της συζήτησης.

Κύριε συνάδελφε, χειροκροτήσατε την κ. Βούλτεψη και την εί-
πατε «κενή». Πριν από λίγο, άκουσα τον πρωτοµιλούντα να ανα-
φέρεται σε έναν πρώην Πρωθυπουργό της Ελλάδας, το Γιώργο
Παπανδρέου. Μπορεί κανείς να διαφωνήσει µε επιλογές του,
µπορεί να διαφωνήσει πολιτικά, µπορεί να κατακρίνει πολιτικά
αλλά το «ανοησία», «ασυναρτησία» και «ιδιοτέλεια» δεν είναι κοι-
νοβουλευτικού ήθους και ύφους που θα έπρεπε. Σας επιστρέφω
τους χαρακτηρισµούς.

Πάµε τώρα στην ουσία. Ένα πρόγραµµα κοινωφελούς εργα-
σίας είναι πράγµατι, κύριε Υπουργέ, µία νέα πραγµατικότητα για
την Ελλάδα. Δεν νοµίζω ότι είναι πρόγραµµα ενοικίασης εργαζο-
µένων. Είναι ένα πρόγραµµα, βεβαίως, το οποίο έχει έναν φορέα
ο οποίος διαµεσολαβεί. Να το δούµε αυτό. Να το εξετάσουµε. Η
κ. Βούλτεψη είπε ότι είναι θέµα Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ενδεχοµένως, κύριε Υπουργέ, στη διαπραγµάτευση να µπει το
θέµα, να υπάρχει κάποιος άλλος φορέας που να διευκολύνει
αυτό. 

Εγώ, όµως σας ερωτώ, ερωτώ τους επερωτώντες. Θέλετε να
συνεχίσει; Διότι αν, πράγµατι, θέλετε να συνεχίσει, να δούµε τι
είναι. Δεν είναι µόνιµη απασχόληση. Κι αν έχετε τη συνταγή,
πράγµατι, για µόνιµες δουλειές, όπως είπε το αρχικό σας πρό-
γραµµα -εκατό χιλιάδες προσλήψεις στο δηµόσιο- να µας την
πείτε κι εµάς. Και όπως είπε και η συνάδελφός µου πριν, ελάτε
να το κάνετε εάν πάρετε την εντολή του ελληνικού λαού.

Εγώ, όµως, θα αναφερθώ στο Δηµοσθένη διότι: «Δει δη χρη-
µάτων ω Άνδρες Αθηναίοι και άνευ τούτων ουδέν εστί γενέσθαι
των δεόντων». Πού θα βρείτε τα χρήµατα; Θα σας τα δανείσει η
Αργεντινή; Θα σας τα δανείσει η Βραζιλία; Διότι η Βραζιλία, απ’
όσο ξέρω, στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο έκανε µεγάλη φασα-
ρία για να πάρουµε –αν πάρουµε- τα χρήµατα που πήρε αυτή η
Κυβέρνηση, για να διατηρήσει τη χώρα ζωντανή µέσα στην Ευ-
ρώπη, µε όλες τις δυσκολίες και όλη τη δοκιµασία την οποία περ-
νάει ο ελληνικός λαός.

Κύριε Στρατούλη, συµµερίζοµαι το πάθος σας για τη σωστή

εργασιακή ασφάλεια και για τις µόνιµες προσλήψεις. Πολύ
ωραία. Πάρα πολύ ωραία! Και µετά ξυπνήσαµε; 

Η ανεργία θα χτυπηθεί αν αναδιαρθρώσουµε την παραγωγική
βάση της χώρας, αν επιστρέψει η χώρα στην παραγωγή, αν αφή-
σουµε πλέον αυτόν το δηµόσιο τοµέα, τον χαλαρό, τον πλαδαρό,
ο οποίος παρήγαγε µέχρι τώρα θέσεις εργασίας διά του δανει-
σµού. Κι εδώ ενέχεται το πολιτικό σύστηµα στο σύνολό του. Και
αυτοί που κυβερνήσαµε και όσοι δεν κυβέρνησαν. Κυρίως, όµως,
αυτοί που κυβέρνησαν. Για να έχουµε αυτήν τη στιγµή τη δυνα-
τότητα στο Κοινοβούλιο να κάνουµε αυτοκριτική. Διότι και αυτό
είναι στην πεµπτουσία της δηµοκρατίας.

Φτάσαµε, λοιπόν, εδώ που φτάσαµε κι ενεχόµεθα έναντι των
επόµενων γενιών. Αυτό, λοιπόν, το πρόγραµµα δεν είναι τίποτα
άλλο παρά µία γέφυρα. Κι εγώ θέλω να το βελτιώσουµε. Η δική
µου άποψη, είναι ότι πρέπει να το βελτιώσουµε. Δεν είναι παρά
µία γέφυρα, µία µεταβατική κατάσταση, όπου µέσα από τον εθε-
λοντισµό, που πληρώνεται ως κοινωφελής εργασία, µπορούµε
πράγµατι να βοηθήσουµε, µέσα από δηµόσιους φορείς, ανθρώ-
πους να πάρουν 625 ευρώ. Πολύ απλά, να προσφέρουν εργασία
για ένα χρονικό διάστηµα, να την προσφέρουν µε τρόπο όσο το
δυνατόν διαφανή, διότι µεσολαβεί το ΑΣΕΠ και να µπορούµε,
πράγµατι, να δούµε αν αυτό µπορεί να µας βοηθήσει στη µετά-
βαση. 

Ποια µετάβαση; Να χτιστεί η παραγωγική Ελλάδα, να έρθουν
επενδύσεις, να επιστρέψει η ανάπτυξη, να δηµιουργηθούν πραγ-
µατικές θέσεις εργασίας και να αποκατασταθεί το ευρωπαϊκό κε-
κτηµένο στις εργασιακές σχέσεις. Αυτός είναι ο στόχος µας,
κύριε Υπουργέ. Ο στόχος είναι να αποκατασταθεί το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο στις εργασιακές σχέσεις µε την ανάκαµψη και την
ανάπτυξη. 

Εν τω µεταξύ, ας δούµε τρόπους να βελτιώσουµε αυτά τα προ-
γράµµατα. Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας πω ότι υπάρχει κι
ένας άλλος θεσµός που νοµοθετήθηκε κι αυτός πριν ορισµένους
µήνες από την προηγούµενη κυβέρνηση κι αφορά την κοινωνική
επιχειρηµατικότητα. Να δούµε πώς µπορούµε στην Ελλάδα που
πασχίζει να σταθεί στα πόδια της, η Ελλάδα της κρίσης, που
όµως ξέρει να παλεύει, πως σε τοπικό επίπεδο µπορούµε να βοη-
θήσουµε την ανάπτυξη µορφών κοινωνικής επιχειρηµατικότητας
µε πόρους του ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να βοηθηθεί, πραγµατικά, τοπικά
η κάθε κοινωνία. Δεν θα αντικαταστήσουν το κράτος ούτε τις
δοµές πρόνοιας που αυτή τη στιγµή δοκιµάζονται, όµως µπο-
ρούν να προσφέρουν και να βοηθήσουν. 

Θέλοντας µ’ αυτά να πω ότι ούτε να µηδενίσουµε θεσµούς και
προγράµµατα θέλουµε, γιατί περί προγραµµάτων πρόκειται. Κι
αν θέλετε, να κάνουµε µικροπολιτική, σας άκουσα να έχετε πολύ
µένος µε τη ΓΣΕΕ, ας πούµε η ΓΣΕΒΕΕ, δεν σας ενοχλεί που
µπήκε σ’ αυτά τα προγράµµατα; Ή επειδή η ΓΣΕΒΕΕ είναι εργο-
δοτική οργάνωση καλώς µπήκε και η ΓΣΕΕ που εκπροσωπεί τους
εργαζοµένους κακώς µπήκε; 

Η ΓΣΕΒΕΕ, λοιπόν, καλώς κάνει ό,τι κάνει, δικαιούται να το
κάνει ή όποιος είναι εργοδοτικός φορέας! Με συγχωρείτε πολύ,
η ΓΣΕΒΕΕ και το ξέρετε πολύ καλά, εκπροσωπεί και πάρα πολύ
σκληρά εργαζόµενους αυτοαπασχολούµενους Έλληνες. Πολύ
εύκολα βάζετε ταµπέλες, όπως πολύ εύκολα βάζετε ταµπέλες
σε Πρωθυπουργούς, όπως πολύ εύκολα βάζετε ταµπέλες σε κά-
ποιους οι οποίοι έχουν µπουκάλια και ρόπαλα στο σπίτι τους και
τους βαφτίζετε «νέους που ζητούν εργασία». Εµείς δεν θέλουµε
τέτοιους νέους. Θέλουµε νέους που προσφέρουν κοινωφελή ερ-
γασία και αύριο πρέπει να χτίσουµε µία Ελλάδα που θα έχουν
πραγµατικές δουλειές µε ανάπτυξη, επενδύσεις και επιστροφή
στην παραγωγή. 

(Χειροκροτήµατα)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου, το «και µετά ξυπνήσατε» είναι πολιτικό ήθος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Πώς θα γίνει, κύριε συ-

νάδελφε; 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Και ο κ. Στρατούλης το

άκουσε, συνάδελφος είναι, αλλά δεν µίλησε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το «και µετά ξυπνήσατε»

είναι πολιτικό ήθος, κυρία Χριστοφιλοπούλου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σας παρακαλώ, κύριε
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συνάδελφε. Αν θέλετε, υπάρχει το Περιστύλιο. 
Το λόγο έχει ο κ. Παύλος Χαϊκάλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων για έξι λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι είµαστε

σύµφωνοι ως προς το ερώτηµα που έθεσε η κ. Βούλτεψη και η
κ. Χριστοφιλοπούλου, στο ότι εµείς θέλουµε να βελτιώσουµε το
πρόγραµµα και δεν θέλουµε να το καταργήσουµε. Το δικαίωµα
στην εργασία είναι ιερό, ιερή όµως είναι και η αξιοπρέπεια του
εργαζόµενου, αξιοπρέπεια που έχει καταπατηθεί µε τους
απασχολούµενους σ’ αυτά τα προγράµµατα, µε µισθούς που
κινούνται στα όρια της φτώχειας χωρίς βασικά εργατικά δικαιώ-
µατα όµως, ενώ υπάρχει µισθολογικός διαχωρισµός, ανάλογα µε
τα προσόντα του κάθε εργαζοµένου κι όλοι µπαίνουν στο ίδιο
τσουβάλι. 

Συµφωνώ µε αυτό που είπε ο κ. Στρατούλης. Έγινε χθες γνω-
στό ότι η Κυβέρνηση δίνει το αστρονοµικό ποσό των 460 ευρώ
σε πτυχιούχους και 400 ευρώ σε δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
ενώ η Επιτροπή Κοινωνικών Δικαιωµάτων του Συµβουλίου της
Ευρώπης, έκρινε ότι οι ρυθµίσεις που υιοθετήθηκαν από την
ελληνική Κυβέρνηση το 2010, σχετικά µε τη µείωση του κατώτα-
του µισθού για τους εργαζόµενους κάτω των είκοσι πέντε ετών
στα 510 ευρώ, αντιβαίνουν τον ευρωπαϊκό κοινωνικό χάρτη και
πρέπει να απαλειφθούν. 

Επίσης, επειδή αναφέρθηκε το ποσό των 625 ευρώ, οι ασφα-
λιστικές κρατήσεις που δίνονται από τον ΟΑΕΔ είναι 25 ευρώ την
ηµέρα. Συνεπώς, δεν είναι 625 ευρώ αλλά περίπου 525 ευρώ µει-
κτά. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, υπάρχει και η πρακτική, του κα-
νένας να µην πληρώνεται στην ώρα του. Κάποιοι εργαζόµενοι,
τώρα στις γιορτές, πληρώθηκαν για τους µήνες Σεπτέµβριο και
Οκτώβριο και άλλοι για τους µήνες Οκτώβριο και Νοέµβριο, ενώ
υπήρχαν απλήρωτοι ακόµη και από το καλοκαίρι.

Κύριε Υπουργέ, ήθελα να ρωτήσω το εξής. Γιατί δεν υπάρχει
ένας κεντρικός συντονισµός, που να εξασφαλίζει την έγκαιρη κα-
ταβολή των δεδουλευµένων στους δικαιούχους; Αυτό είναι το
πρώτο ερώτηµα. 

Το δεύτερο ερώτηµα, τίθεται από την κατάσταση που επικρά-
τησε στην ανατολική Αττική. Συγκεκριµένα, οι πληρωµές των ερ-
γαζοµένων µέχρι τις 24 Δεκεµβρίου δεν µπορούσαν να πραγµα-
τοποιηθούν, λόγω απουσίας του υπολόγου του έργου στο
Υπουργείο Εργασίας. Πήγε, δηλαδή, ο άνθρωπος διακοπές και
«πάγωσε» το σύστηµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Αντικαταστάθηκε…

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Φταίει, δηλαδή, ο εργαζόµενος που
πήρε κάποιος άνθρωπος την άδειά του; Δεν πρέπει να υπάρχει
ένας µηχανισµός; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Και αντικαταστάθηκε
από εµάς, ώστε να αναλάβει άλλος Υπουργός. Θα τα πω στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Έπρεπε όµως κάποιος, να φροντίσει οι
πληρωµές να γίνουν στην ώρα τους. 

Επίσης, υπάρχει καθυστέρηση και στον ΟΑΕΔ για την κατα-
βολή των ασφαλιστικών εισφορών. 

Επιπλέον ερωτήµατα τίθενται, όταν κανείς αναλογιστεί την
αναγκαιότητα κάλυψης αυτών των θέσεων. Αυτές οι θέσεις είναι
πάγιες ή εποχικές; Σίγουρα, όταν αυτά τα προγράµµατα «τρέ-
χουν» καθ’ όλην τη διάρκεια του έτους, τότε δεν εξυπηρετούν
µόνο εποχικές ανάγκες. Γιατί τότε, λοιπόν, απολύετε εργαζοµέ-
νους που κάθονται για πέντε µήνες, µετά πάνε σε επτάµηνο ανα-
µονή και δεν µπορούν να επαναπροσληφθούν; Γιατί δεν λειτουρ-
γείτε, σύµφωνα µε τις ανάγκες του δηµόσιου τοµέα προς όφελός
του αλλά ανοίγετε την πόρτα σε ιδιωτικά κεφάλαια, για να ανα-
λάβουν ενεργό ρόλο στη διαχείριση του δηµόσιου πλούτου; 

Η χώρα δεν µπορεί να πάει µπροστά µε µεσοβέζικες λύσεις,
που ούτε εξασφαλίζουν την οµαλή λειτουργία των κατά τόπους
δηµοτικών επιχειρήσεων αλλά ούτε και τους εργαζόµενους, που
µετά από πέντε µήνες αφήνονται στο έλεος της µοίρας τους,
εφόσον για επτά µήνες δεν µπορούν να επαναπροσληφθούν και

άρα είναι αµφίβολο αν θα µπορούν να πάρουν κάποιο επίδοµα
ανεργίας. 

Ερωτώ. Γιατί να µην µπορεί κάποιος να επαναπροσληφθεί
αλλά πρέπει να περιµένει επτά µήνες για να ξανακάνει αίτηση;
Μήπως για να µη δικαιούται επίδοµα ανεργίας ή για να εξυπηρε-
τούνται οι υπόλοιποι, όσοι ψηφοφόροι απέµειναν της συγκυβέρ-
νησης; Θα πρέπει, δηλαδή, κάθε πέντε µήνες να εκπαιδεύουµε
κάποιον άλλον για νέο εργαζόµενο; Ποια είναι η συνέχεια του
κράτους; Και µη µου πείτε ότι έτσι αποφεύγονται οι ρουσφετο-
λογικές προσλήψεις, γιατί µε τις αδιαφανείς διαδικασίες που διε-
νεργούνται µέσω των ΜΚΟ, δεν νοµίζω ότι εξασφαλίζεται κάτι
τέτοιο.

Αυτό που χρειάζεται στο στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
είναι οργανογράµµατα έγκυρα και επικαιροποιηµένα, µε ξεκάθα-
ρες αρµοδιότητες, πάντα σύµφωνα µε τις ανάγκες του εκάστοτε
δηµόσιου ή ιδιωτικού φορέα, τα οποία θα τηρούνται ευλαβικά
και θα δηµιουργήσουν µια σταθερή βάση για την περαιτέρω βελ-
τίωση και ανάπτυξη των εν λόγω φορέων, µε πολλαπλά οφέλη
για τους ίδιους τους φορείς, τους εργαζοµένους σε αυτά και βέ-
βαια τους πολίτες. 

Για το θέµα των ΜΚΟ, είπατε ότι πρέπει να υπάρξει διαφάνεια
και γι’ αυτό ζητείται η ασφαλιστική ενηµερότητα. Αυτές τις
µέρες, όµως, µάθαµε ότι υπάρχουν ΜΚΟ, οι οποίες δεν έχουν
ούτε ασφαλιστική ούτε φορολογική ενηµερότητα, µε αποτέλε-
σµα να µη µπορούν να πληρώσουν τους εργαζοµένους. Είναι δυ-
νατόν; Παρουσιάστηκε αυτό το φαινόµενο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Είχαν επιλεγεί …

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Δηµοσιεύτηκε, όµως. Αυτό είναι θέµα
προς έρευνα. Αποφασίζει το κράτος να ξεκινήσει, χωρίς να έχει
δει τις προϋποθέσεις; Εσείς λέτε ότι υπάρχουν. Ωραία, γιατί
όµως παρουσιάζονται όλα αυτά; Ας µην πάµε και στην περί-
πτωση, όπου ήδη σχηµατίζονται ΜΚΟ –γιατί υπάρχει και αυτή η
καταγγελία- µόνο γι’ αυτό το αποτέλεσµα, για να πάρουν τη δου-
λειά, όπως λέµε. 

Συνεπώς, η νοµιµότητα και η διαφάνεια των ΜΚΟ είναι υπό συ-
ζήτηση.

Επίσης, είναι απορίας άξιο το γεγονός ότι ενώ πολλές ΜΚΟ
δεν έχουν ασφαλιστική και φορολογική ενηµερότητα, αδυνατούν
να πληρώσουν τους εργαζόµενους, λαµβάνουν την επιχορήγηση
του 5% ανά θέση απασχόλησης σαν επιβράβευση για το, υποτί-
θεται, δύσκολο έργο το οποίο φέρουν εις πέρας.

Το 2013, σύµφωνα µε µνηµονιακές υποχρεώσεις της χώρας,
είκοσι πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας θα χάσουν τις δουλειές
τους. Προφανώς, σκοπός της συγκυβέρνησης θα είναι µέσα από
αυτά τα κοινωφελή προγράµµατα ή µε παρεµφερή προγράµ-
µατα, να δηµιουργήσει ένα αντιστάθµισµα στον υπό κατάρρευση
δηµόσιο τοµέα, ο οποίος µε ελλείψεις είκοσι πέντε χιλιάδων ερ-
γαζοµένων δεν θα µπορεί να αντεπεξέλθει στις αναγκαίες λει-
τουργίες του. Αυτό το γνωρίζετε και το αποκρύπτετε από τον
ελληνικό λαό. Σκοπεύετε, δε, να χρησιµοποιήσετε αυτές τις µε-
θοδεύσεις, για να ξεγελάσετε τους πολίτες ότι δήθεν το κράτος
µεριµνά, βρίσκει εργασία σε άνεργους συµπολίτες µας και µει-
ώνει την ανεργία. Είναι µία καλοστηµένη προπαγάνδα.

Εκείνο που έχει σηµασία, είναι ότι υπάρχουν πολλές καταγγε-
λίες για τον τρόπο που λειτουργούν. Αναφέρω το παράδειγµα
των εργαζοµένων που προσελήφθησαν µέσω ΜΚΟ στους Δή-
µους Βύρωνα και Ηλιούπολης, οι οποίοι είναι απλήρωτοι πάνω
από δυόµιση µήνες και υποστηρίζουν ότι οι διάφορες ΜΚΟ, όπως
είπα, συµµετέχουν µόνο για να πάρουν το 5%.

Το συνδικάτο ΟΤΑ της Λάρισας και το εργατικό κέντρο του
νοµού, διεκδικούν την άµεση καταβολή των δεδουλευµένων,
άµεση ασφάλιση όλων των εργαζοµένων και να µην αποδοθεί το
5% στη χρηµατοδότηση του προγράµµατος, αλλά να δοθεί
στους εργαζόµενους. Στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας,
αυτό το 5% ισοδυναµεί µε αµοιβή κοντά στα 10 εκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία θα µοιραστούν όλες οι ΜΚΟ είτε καταφέρουν να
εµφανίσουν δικαιολογητικά, για να εισπράξουν το ποσό που ανα-
λογεί στο έργο που έχουν υλοποιήσει είτε όχι. 

Αν δεν θέλετε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης να
ακούσετε την Αντιπολίτευση, ακούστε τουλάχιστον τους εργα-
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ζόµενους αυτής της χώρας που αγωνίζονται καθηµερινά και σε
αυτούς στηριζόµαστε για τη βελτίωση της κατάστασης. Αυτά
που ζητούν είναι τα αυτονόητα. Είναι το ελάχιστο που ένα κράτος
δικαίου θα πρέπει να τους προσφέρει. Μην τους παραγκωνίζετε
και δώστε όλα τα βασικά που χρειάζονται, για να αντεπεξέλθουν
σε αυτή τη λαίλαπα που έχετε εξαπολύσει εναντίον όλων των Ελ-
λήνων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Χρήστος Κατσώτης για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Η συγκυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ, όπως και η προηγούµενη, τσα-
κίζουν το λαό για τα κέρδη των µονοπωλίων µε τα αλλεπάλληλα
αντιλαϊκά µέτρα, που είναι µόνιµου χαρακτήρα. Στα τάρταρα οι
µισθοί, τα εργατικά και λαϊκά δικαιώµατα, για την ανταγωνιστι-
κότητα του κεφαλαίου! Επτακόσιες πενήντα χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας χάθηκαν τα τελευταία χρόνια και βέβαια, καλύπτει την
πλειοψηφία του λαού, που ήδη είναι σε εξαθλίωση, να µη χρησι-
µοποιεί ξύλα για να θερµαίνεται, γιατί επιβαρύνει το περιβάλλον.
Τους λέτε δηλαδή, να πεθάνουν από το κρύο.

Αυτό το σύστηµα, η δικτατορία των µονοπωλίων, γίνεται όλο
και πιο επιθετικό, όλο και πιο βάρβαρο, όλο και πιο επικίνδυνο
για την ίδια τη ζωή της εργατικής τάξης του λαού. Αυτό το σύ-
στηµα όποιος δεν το αµφισβητεί, το υπηρετεί. Αυτό το σύστηµα
δεν συµπληρώνεται, ανατρέπεται. 

Η σηµερινή συζήτηση για το πρόγραµµα κοινωφελούς εργα-
σίας δεν µπορεί να περιοριστεί σε αυτά καθαυτά τα προγράµµατα
και τα όποια προβλήµατα. Τα προγράµµατα αυτά ήρθαν να υπο-
βοηθήσουν και να προωθήσουν την πολιτική ενίσχυση της κοινω-
νικής οικονοµίας και της κοινωνικής επιχειρηµατικότητας, µε
βάση και το ν. 4019/2011, που ψήφισε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
υλοποιώντας κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το συγκεκριµένο πρόγραµµα καταδεικνύει το πραγµατικό πρό-
σωπο της κοινωνικής οικονοµίας. Η πολυδιαφηµισµένη εξασφά-
λιση της απασχόλησης δεν είναι τίποτε άλλο, παρά πέντε µήνες
δουλειάς, µε ελάχιστα εργασιακά δικαιώµατα, ενώ συγχρόνως
αξιοποιείται και για να παρακαµφθούν οι συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, αλλά και άλλες διατάξεις που προστατεύουν την ερ-
γασία, όπως παραδείγµατος χάριν τα βαρέα και ανθυγιεινά επαγ-
γέλµατα στους οικοδόµους. Όλοι οι εργαζόµενοι σε αυτό το
πρόγραµµα λαµβάνουν τον ίδιο πενιχρό µισθό πείνας, πολύ κάτω
από τη συλλογική σύµβαση εργασίας για µία µεγάλη κατηγορία
εργαζοµένων, όπως είναι οι οικοδόµοι -γιατί δεν είναι η συλλο-
γική σύµβαση εργασίας των οικοδόµων, κύριε Υπουργέ, 625
ευρώ- και βεβαίως υπολείπεται ακόµη και από αυτήν την αµοιβή
του ανειδίκευτου εργάτη. Ακόµη και αυτό το ευτελές επίδοµα,
εκτός των άλλων, το καθυστερείτε για αρκετούς µήνες. 

Η Κυβέρνηση, αφού απέλυσε χιλιάδες εργαζόµενους από τους
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και σχεδιάζει την απόλυση
και άλλων, µε βάση τις δεσµεύσεις της, τους αντικαθιστά µε
νέους που θα εργάζονται µε ανύπαρκτες εργασιακές σχέσεις.
Θα βρίσκονται σε συνεχή εργασιακή οµηρία. 

Με αυτά τα προγράµµατα, οι κοινωνικές παροχές και υπηρε-
σίες σταµατούν να παρέχονται από το κράτος. Οι µόνιµοι εργα-
ζόµενοι απολύονται και θα επαναπροσληφθούν σε νεοπαγείς
επιχειρήσεις κοινωνικής επιχειρηµατικότητας, όπως για παρά-
δειγµα η «Βοήθεια στο Σπίτι». Στόχος η ελάφρυνση του κράτους
από περιττά έξοδα, για την κερδοφορία του κεφαλαίου.

Ιδιαίτερο ρόλο διαδραµατίζουν οι ΜΚΟ. Σε αυτό το Πρό-
γραµµα των 280 εκατοµµυρίων ευρώ πήραν µέρος εκατόν εβδο-
µήντα τέσσερις. Σε µία σειρά από περιοχές το συγκεκριµένο
Πρόγραµµα ανατέθηκε απευθείας σε ΜΚΟ, οι οποίες «ενοικία-
σαν» τους εργαζόµενους στο δηµόσιο και στους ΟΤΑ, φυσικά
«µε το αζηµίωτο», 5% στο Πρόγραµµα.

Ο ρόλος του κράτους θα είναι η χρηµατοδότηση προς τις εται-
ρείες που θα αναλάβουν αυτές τις κοινωνικές παροχές, µε στόχο
την υποτυπώδη κάλυψη των αναγκών των φτωχότερων εξαθλιω-
µένων οµάδων του πληθυσµού, που δεν θα έχουν τη δυνατότητα

να αγοράσουν αυτές τις υπηρεσίες.
Χαρακτηριστικά παραδείγµατα είναι η νέα σειρά από δραστη-

ριότητες που ξεπηδούν σαν µανιτάρια σε ολόκληρη την Ελλάδα
και περιλαµβάνουν κοινωνικά ιατρεία, φαρµακεία, παντοπωλεία,
ξενώνες αστέγων και κακοποιηµένων παιδιών και µία σειρά από
άλλες µορφές. Οργανώνονται από διάφορους φορείς, κυρίως
όµως από δήµους και ΜΚΟ και εδώ η στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ σε όλα
αυτά είναι εµφανής. 

Η προώθηση της εµπορευµατοποίησης αυτών των υπηρεσιών
θα οδηγήσει σε µεγάλη αύξηση του κόστους τους για τα λαϊκά
εισοδήµατα, αφού, παρά τις -ας πούµε- αγαθές προθέσεις και
την όποια εθελοντική εργασία, ένα σηµαντικότατο τµήµα του κό-
στους αυτών των υπηρεσιών που µέχρι τώρα καλύπτονταν από
τον κρατικό προϋπολογισµό θα επιβαρύνει πλέον τους εργαζό-
µενους. Από την άλλη, η ελάφρυνση του κρατικού προϋπολογι-
σµού δεν θα µεταφραστεί σε οτιδήποτε θετικό για τους εργαζό-
µενους, αλλά θα αξιοποιηθεί για νέες φοροελαφρύνσεις και επι-
δοτήσεις προς το µεγάλο κεφάλαιο. Η πολιτική αυτή στοχεύει
στη διαχείριση του εκρηκτικού προβλήµατος της ανεργίας, επι-
διώκοντας να υποκρύψει το πρόβληµα µέσα από τη δηµιουργία
µιας νέας µεγάλης κατηγορίας απασχολουµένων σε επιχειρήσεις
κοινωνικής οικονοµίας, που θα αµείβονται µε µισθούς πείνας, θα
εργάζονται περιστασιακά, αλλά δεν θα καταγράφονται στους
ανέργους. 

Τι λέει όµως ο ΣΥΡΙΖΑ που φέρνει σήµερα για συζήτηση τα
προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας; Ποια είναι η κριτική που
κάνει στην αντεργατική Κυβέρνηση; Λέει ότι την ιδέα αυτή της
κοινωφελούς εργασίας τη συνέλαβαν οι οικονοµικές και πολιτι-
κές ελίτ. Αποκρύβει ότι είναι πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αποκρύβει ότι ο ίδιος συµφωνεί µε την κοινωνική οικονοµία, αλλά
απλά ασκεί κριτική στο προωθούµενο σχέδιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την κοινωνική οικονοµία, γιατί αποκλίνει από την κα-
θαρή κοινωνική οικονοµία και εισάγει το κέρδος «από την πίσω
πόρτα». Μήπως όµως η καθαρή κοινωνική οικονοµία στη βάση
της δεν αποτελεί µια διαχειριστική επιλογή που κινείται στη
γραµµή της διασφάλισης της ανταγωνιστικότητας των µονοπω-
λίων; Για παράδειγµα, τα αλληλέγγυα ιατρεία προσφέρουν µε
εξαιρετικά χαµηλό κόστος για το κεφάλαιο -αφού αξιοποιούν την
εθελοντική εργασία και ελαφρύνουν τον προϋπολογισµό του
κράτους από δαπάνες- µια σειρά από υπηρεσίες, που χωρίς
αυτές η διευρυµένη αναπαραγωγή του κεφαλαίου είναι αδύνατη.

ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πληρώνονται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ακούστε τις ευθύνες σας. Παρουσιά-

ζεστε ότι είστε µε την απολύτως µη κερδοσκοπική δραστηριό-
τητα στην κοινωνική οικονοµία. Δεν µπορεί να υπάρξει κοινωνι-
κός σκοπός µέσα στον καπιταλισµό, που να µην υπηρετεί την
αναπαραγωγή του κεφαλαίου. Η οικονοµική δραστηριότητα στο
σύνολό της έχει σαν στόχο τη διασφάλιση της καπιταλιστικής
κερδοφορίας. Η δωρεάν εργασία των εθελοντών σε επιχειρήσεις
κοινωνικής οικονοµίας ισοδυναµεί µε δωρεάν εργασία για το κε-
φάλαιο. Ισχυρίζεστε ότι τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας
αποτελούν σηµείο σύγκλισης τριών κεντρικών µνηµονιακών πο-
λιτικών, της εκτόξευσης της ανεργίας, της συχνής εναλλαγής
του νοµικού πλαισίου λειτουργίας των εταιρειών προσωρινής
απασχόλησης, οι οποίες αυξήθηκαν υπερβολικά στα δύο χρόνια
και ότι ο νόµος για την κοινωνική οικονοµία και κοινωνική επιχει-
ρηµατικότητα θεωρεί το 90% των ανέργων ως ευάλωτες πληθυ-
σµιακές οµάδες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Μα, η ανεργία είναι σύµφυτη µε τον καπιταλισµό. Αυτό, γιατί
το αποκρύβετε; Η ανεργία και χωρίς τα µνηµόνια ήταν στα ύψη.
Η βαθιά καπιταλιστική κρίση την αύξησε µε εφιαλτικούς ρυθ-
µούς. Η καταστροφή των παραγωγικών δυνάµεων είναι µεγάλη:
οι εργαζόµενοι κατ’ αρχήν που βαδίζουν στην απόλυτη εξα-
θλίωση και µέρος του κεφαλαίου που καταστρέφεται. Φαίνεται
ότι δεν διαφωνείτε µε το θεσµό των εταιρειών προσωπικής απα-
σχόλησης που είναι εργαλείο του κεφαλαίου για την κατάργηση
κάθε εργατικού δικαιώµατος, αλλά και για την αλλαγή του νοµι-
κού πλαισίου για τον αριθµό τους. Δεν διαφωνείτε, όπως φαίνε-
ται, µε το νόµο για την κοινωνική οικονοµία και την κοινωνική
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επιχειρηµατικότητα που έρχεται να διαλύσει κάθε κοινωνική υπη-
ρεσία προς την εργατική τάξη, αλλά µε το αν θεωρούνται ευά-
λωτοι το 90% των ανέργων ή όχι.

Η προώθηση της κοινωνικής οικονοµίας, της κοινωφελούς ερ-
γασίας είναι ένα ακόµα εργαλείο προώθησης της ανταγωνιστι-
κότητας των µονοπωλίων. Ο καπιταλισµός είναι το σύστηµα του
κεφαλαίου και ολόκληρη η παραγωγή υποτάσσεται σε αυτό. Μο-
ναδική διέξοδος για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών είναι
η κατάργηση του κεφαλαίου ως σχέση παραγωγής και του κέρ-
δους ως έννοιας και ως ιστορικής κοινωνικής κατηγορίας, που
δεν µπορεί να γίνει παρά µόνο µε την κοινωνικοποίηση του συ-
νόλου των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής και την ανάπτυξή
τους µε επιστηµονικό κεντρικό σχεδιασµό και εργατικό έλεγχο.
Αυτό προϋποθέτει ανατροπή της πολιτικής εξουσίας του κεφα-
λαίου, προϋποθέτει τη λαϊκή εξουσία, που είναι η µόνη που θα
οδηγήσει την κοινωνία στην πραγµατική ευηµερία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της ΔΗΜΑΡ κ. Βασίλειος Οικονόµου έχει το λόγο
για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να ευχηθώ καλή χρονιά σε όλους
και καλές κοινοβουλευτικές εργασίες για τη χρονιά αυτή!

Η επερώτηση που καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µεγάλο ενδιαφέ-
ρον, κατά την άποψή µου, γιατί βγάζει στην επιφάνεια ένα θέµα
το οποίο υφέρπει. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο απασχολεί πάρα
πολύ κόσµο και πάρα πολλούς δήµους -πιάνουµε τους δήµους,
κύριε Υπουργέ, γιατί οι δήµοι έχουν µπει δυνατά σ’ αυτήν την
ιστορία- και έχουν γίνει πολλές συζητήσεις επί του θέµατος. 

Μην είµαστε πολύ επιφυλακτικοί όχι επειδή το φέρνει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πρέπει σώνει και καλά να είµαστε απέναντι. Εδώ πρέπει να
µπούµε στην ουσία του ζητήµατος. Γιατί το λέω αυτό; Η κοινω-
φελής εργασία, αυτά τα Προγράµµατα, δηλαδή νοµίζω ότι κανείς
δεν διαφωνεί ότι από τη στιγµή που είναι ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα ότι πρέπει να γίνουν. Καλό για τη χώρα είναι, έρχονται χρή-
µατα, δηµιουργείται µία κινητικότητα και στον εργασιακό τοµέα
και έρχονται πόροι στη χώρα µας.

Διάβασα και την επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ και απ’ ότι βλέπω το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν βάζει ουσιαστικά
θέµα να σταµατήσουν αυτά τα Προγράµµατα. Βάζουν θέµα στο
πώς θα γίνουν καλύτερα ή τέλος πάντων οι εργασιακοί όροι να
γίνουν πιο αποδεκτοί σε σχέση µε την Εθνική Σύµβαση Εργασίας. 

Εγώ, να σας πω την αλήθεια, συµφωνώ. Δεν έχω καµµία αν-
τίρρηση. Και εµείς σαν Δηµοκρατική Αριστερά κυρίαρχα βάζουµε
τα ζητήµατα της τήρησης της εργατικής νοµοθεσίας και θεµάτων
που αφορούν την προστασία του εργαζόµενου.

Η συζήτηση που γίνεται το τελευταίο διάστηµα πάνω σ’ αυτά
τα Προγράµµατα είναι µεγάλη. Πρώτον, έχουν µπει στο παιχνίδι
οι ΜΚΟ. Σας άκουσα στην επιχειρηµατολογία σας, κύριε
Υπουργέ. Βέβαια, δεν είναι δικό σας έργο αυτό το Πρόγραµµα.
Ειλικρινά σας µιλάω, έτσι όπως εξελίσσεται και ανοίγει το ζήτηµα
αυτών των µη κερδοσκοπικών, επιχειρήσεων ή οργανισµών -πώς
να το πούµε;- ακούµε και βλέπουµε πράγµατα και θάµατα µπρο-
στά µας. Δηλαδή, µην πάµε στο άλλο άκρο.

Αµφισβητούµε ότι ένας δήµος µπορεί να κάνει αντικειµενικές
προσλήψεις, να εφαρµόσει το ΑΣΕΠ. Και καλά κάνουµε και το
αµφισβητούµε, γιατί µέχρι στιγµής «τα έργα και οι ηµέρες» πολ-
λών δήµων και δηµάρχων είναι αυτά που µας κάνουν να είµαστε
πολύ επιφυλακτικοί. Δεν ξέρω, όµως, αν είναι φερέγγυος και αν-
τικειµενικός οργανισµός, που µπορεί να κάνει τις αντικειµενικές
προσλήψεις, έτσι ώστε να σπάσει το πελατειακό σύστηµα, µια
ΜΚΟ.

Ειλικρινά σας µιλάω, εγώ το ψάχνω πάρα πολύ στον τοµέα των
δεκαοχτώ δήµων της περιφέρειας Αττικής στην οποία πολιτεύο-
µαι. Και όποιοι δήµαρχοι –και το λέω εδώ στο Βήµα  για να το
ακούνε, γιατί το ακούνε- δεν έχουν εφαρµόσει το ΑΣΕΠ σ’ αυτές
τις προσλήψεις..

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Παίρνουν τα λεφτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να πάρουν τα λεφτά, γιατί θέ-

λουµε τα κονδύλια να έρχονται, αλλά θέλουµε και την αξιοπρέ-
πεια και την αξιοπιστία και το σεβασµό απέναντι στα παιδιά και
στους ανθρώπους που πάνε να πιάσουν δουλειά, διότι έχω µη-

νύµατα ότι δεν έχουν γίνει πολύ καλά όλες οι προσλήψεις. Και
σας το λέω εδώ. Έχετε ακούσει και εσείς;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σωστό. Είναι πιθανό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Άρα, κύριε Υπουργέ, είπατε ότι

µπαίνει το ΑΣΕΠ στη µέση –και σωστά µπαίνει- αλλά µην θεω-
ρείτε ότι το ΑΣΕΠ διασφαλίζει πλήρως αυτή την υπόθεση.

Και ξέρετε γιατί το λέω; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Το ΑΣΕΠ µπήκε, όταν
διαµαρτυρήθηκε για τον τρόπο..

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έτσι µπράβο. Μπήκε, λοιπόν, το
ΑΣΕΠ στη µέση. Λίγο µαζεύτηκε η κατάσταση. Θα παρακαλούσα,
όµως, πάρα πολύ το Υπουργείο Εργασίας -έχω εµπιστοσύνη και
σε σας και στον εορτάζοντα Υπουργό, του Αϊ Γιαννιού σήµερα
να είσαστε άτεγκτοι σε φαινόµενα όπου κάποιοι παραβλέπουν
αυτές τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ.

Οι µη κυβερνητικές οργανώσεις δεν έχουν δώσει καλά δείγ-
µατα γραφής και µάλιστα, έρχονται πολλά πράγµατα στην επι-
φάνεια. Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να γίνει αυστηρός έλεγχος σε
αυτό το επίπεδο. Το Πρόγραµµα είναι έτσι όπως είναι, λειτουργεί
µε αυτό τον τρόπο που λειτουργεί, δεν µπορούµε να κάνουµε
κάτι. Δεν νοµίζω να υπάρχει εδώ πολιτική δύναµη ή πολιτικό κόµ-
µα, το οποίο θα πει να σταµατήσουµε το Πρόγραµµα, αλλά όλοι
συµφωνούν να πάρουµε τα λεφτά. 

Καταλαβαίνω και κατανοώ τον προβληµατισµό –είναι και δικός
µας προβληµατισµός- όταν δεν τηρούνται οι όροι και το πλαίσιο
της Εθνικής Σύµβασης Εργασίας, αλλά δεν είναι θέσεις εργασίας
για εµάς. Τα παλιά προγράµµατα λέγαµε, ήταν προγράµµατα
επιµόρφωσης. Εξελίχθηκαν µέσα από τις συµπεριφορές διαφό-
ρων και έγιναν ο προθάλαµος των διορισµών. Τα ξέρουµε αυτά
τώρα. Τα έχουµε φάει ουκ ολίγες φορές. Αυτό να µη γίνει ξανά.

Εγώ, κύριε Στρατούλη, συµφωνώ απόλυτα να είναι πεντάµηνα.
Τέρµα! Να µην είναι η πίσω πόρτα µόνιµων διορισµών ξανά
στους δήµους και στο δηµόσιο. Κάποιοι θα ρωτήσουν, δεν θα
δώσεις διέξοδο στα παιδιά και στους νέους ανθρώπους; Όχι, δεν
είναι εκεί το θέµα. Δεν θα δώσω διέξοδο µε αυτόν τον τρόπο.
Πρέπει να έχει τη δυνατότητα µια πολιτεία, µια κυβέρνηση, µια
συγκροτηµένη πολιτεία να δώσει δυνατότητες µέσα από τις πα-
ραγωγικές της δοµές, µέσα από το αναπτυξιακό της πρόγραµµα,
να φτιάξει θέσεις εργασίας και όχι µε αυτά τα «πασαλείµµατα»
όπου δίνουµε µια «ασπιρίνη» στο νέο άνθρωπο και τον ξεγελάµε
και τον κοροϊδεύουµε πρόσκαιρα. Βλέπω κάποιους κυρίους, οι
οποίοι κάνουν το πολιτικό τους «παζάρι» µέσα από αυτές τις υπο-
θέσεις.

Εµείς είµαστε πολύ επιφυλακτικοί. Δεν λέµε «όχι» στα προ-
γράµµατα. Θέλω να καταγράψετε τη δική µας επιφύλαξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ήταν µία ωφέλιµη επερώτηση αυτή, όπως κατατέ-

θηκε, διότι πρέπει να έχουµε τα µάτια µας «δεκατέσσερα»,
επειδή είναι η εποχή που όλα πέφτουν. Έχουµε υποχώρηση,
ύφεση και έκπτωση πολλών αξιών. Η εργατική νοµοθεσία έχει
δεχθεί τεράστια πλήγµατα αυτά τα δυόµισι χρόνια. Τα δικαιώ-
µατα του εργαζοµένου έχουν υποστεί τεράστια πίεση. 

Εδώ, εµείς αυτά τα προγράµµατα δεν τα θεωρούµε ως θέσεις
εργασίας, αλλά ως θέσεις επιµόρφωσης. Είναι ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα, τα οποία πρέπει η ελληνική πολιτεία να τα αξιοποιεί.
Όµως, δεν πρέπει να είναι η «κερκόπορτα» για να αλλάξουν οι
εργασιακές σχέσεις, κάτι που εµείς δεν το δεχόµαστε και δεν
πρέπει να είναι η «κερκόπορτα» για να ξαναστηθεί το πελατειακό
«δόρυ», µε το οποίο κάποιοι δήµαρχοι και κάποιοι προύχοντες
κάνουν τις πελατειακές και τις παραπολιτικές τους σχέσεις,
αυτές που µας έφθασαν εδώ πέρα που µας έφθασαν, µετά από
τόσα χρόνια και βλέπουµε σήµερα οι δήµοι να µην µπορούν να
«σταθούν στα πόδια τους». 

Σας το λέω γιατί έχω ασχοληθεί και λίγο µε την Τοπική Αυτο-
διοίκηση τα τελευταία δυόµισι χρόνια και βλέπω τα τεράστια
προβλήµατα. Δεν µπορεί κανένας δήµος αυτήν τη στιγµή να
«σταθεί στα πόδια του». «Μπάζει» από πενήντα µεριές κάθε
δήµος. Αναρωτιέµαι εγώ πώς θα ασκήσουν την πολιτική τους,
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όταν δεν υπάρχει ισοσκελισµένος προϋπολογισµός και όταν µει-
ώνονται τα κονδύλια και αναρωτιέµαι αν θα αναγκαστεί πάλι ο
δήµος να προσφύγει σε δηµοτικά τέλη, δηλαδή ουσιαστικά πάλι
σε φορολογία εις βάρος των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, από αυτά τα προγράµµατα διατηρούνται ορισµένες υπη-

ρεσίες των δήµων. Λέω «ειδικά των δήµων», το εστιάζω, γιατί στις
άλλες δεν έχει πέσει το βάρος, καθώς είναι οι δήµοι που προ-
σπαθούν να καλύψουν αδυναµίες λειτουργίας τους από την µεί-
ωση των πόρων τους, µέσω αυτού του προγράµµατος και έχουν
γίνει πολλές προσλήψεις –ας τις πούµε προσλήψεις, για µένα
δεν θεωρούνται προσλήψεις- µέσω αυτού του προγράµµατος
κοινωνικής εργασίας.

Παρακαλώ πολύ να γίνει ο έλεγχος, να γίνει η σωστή πρόσ-
ληψη των ανθρώπων αυτών και, δεύτερον, το καινούριο πρό-
γραµµα που φέρνετε -που για µένα είναι ένα καλό πρόγραµµα-
το εθνικό σύµφωνο για την απασχόληση των νέων, ογδόντα χι-
λιάδων θέσεων, φυσικά να µην είναι µε τους όρους αυτού του
προγράµµατος. 

Όµως, επειδή θα έλθει η ώρα να το συζητήσουµε, εµείς υπεύ-
θυνα σαν Δηµοκρατική Αριστερά, θα σας θέσουµε τις δικές µας
προτάσεις για το πως µπορεί να δοµηθεί ένα τέτοιο πρόγραµµα-
σύµφωνο απασχόλησης για τους νέους µε όρους αξιοπρέπειας,
διαφάνειας και διάρκειας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι,  έχω να κάνω δύο σηµαντικές ανακοινώσεις.
Πρώτον, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουρ-

γός  Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και του ν. 3126/ 2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, δικογραφία κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Ιωάννη
Στουρνάρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα την υπ’ αριθµόν 36 από 7 Ιανουαρίου 2013 πρό-
ταση, που κατέθεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου κ. Αλέξης Τσίπρας και εβδοµήντα Βουλευτές
του Κόµµατός του για σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το άρθρο
86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 του Κανονι-
σµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/ 2003 «Ποινική ευ-
θύνη των Υπουργών», όπως αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2
του ν. 3961�2011 και για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων,
που αφορούν την υπόθεση της επονοµαζόµενης «λίστας Λαγ-
κάρντ» από τους: 

Α) κ. Γεώργιο Παπακωνσταντίνου, πρώην Υπουργό Οικονοµι-
κών, για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων:

α) της υπεξαγωγής εγγράφου από υπάλληλο (άρθρο 242 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Ποινικού Κώδικα σε συνδυασµό µε τα
άρθρα 94 και 98 του Ποινικού Κώδικα)

β) της απιστίας στην υπηρεσία (άρθρο 256 παράγραφος γ’
υποπαράγραφος β’ του Ποινικού Κώδικα)

γ) της παράβασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινικού Κώ-
δικα) και

δ) της πλαστογραφίας (άρθρο 216 του Ποινικού Κώδικα)
Β) Κύριο Ευάγγελο Βενιζέλο, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, πρώην
Υπουργό Οικονοµικών για την  ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµά-
των:

α) Της υπεξαγωγής εγγράφου από υπάλληλο (άρθρο 242 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Ποινικού Κώδικα, σε συνδυασµό µε τα
άρθρα 94 και 98 του Ποινικού Κώδικα)

β) Της απιστίας στην υπηρεσία (άρθρο 256 περ. γ’ υποπερ. β’
του Ποινικού Κώδικα)

γ) Της παραβίασης καθήκοντος (άρθρο 259 του Ποινικού Κώ-
δικα) 

Η πρόταση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και
θα εγγραφεί σε ειδική ηµερησία διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονι-
σµός της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται η προαναφερθείσα πρόταση για
τη συγκρότηση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, η οποία
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεχίζουµε µε τις
δευτερολογίες των επερωτώντων Βουλευτών.

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Καραγιαννίδης για πέντε λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο γι’ αυτά που είπε η κ. Χρι-

στοφιλοπούλου. 
Μαθήµατα ηθικής από ένα κόµµα, του οποίου ο επίδοξος ηγέ-

της του κατοικοεδρεύει στον Κορυδαλλό –αναφέροµαι στον κ.
Τσοχατζόπουλο- από ένα κόµµα, του οποίου ο πρώην Υπουργός
Οικονοµικός αντιµετωπίζει ποινικές ευθύνες µαζί µε τον Πρόεδρό
του τον κ. Βενιζέλο εγώ προσωπικά δεν δέχοµαι. 

Δεν είναι δυνατόν, ένα κόµµα, το οποίο έχει φτάσει στο 12% -
και πολύ πιθανόν να εξαφανιστεί στις επόµενες εκλογές- να µας
δίνει µαθήµατα ηθικής και κοσµιότητας. Οι πρωτεργάτες αυτών
των πολιτικών έχουν εξαφανιστεί πολιτικά, γιατί ο κόσµος τους
έστειλε στα σπίτια τους. 

Δεύτερον, µου προξενεί ιδιαίτερα αλγεινή εντύπωση να ποινι-
κοποιείται πολιτικά η κοινωνική αλληλεγγύη των κοινωνικών ια-
τρείων και φαρµακείων από το ΚΚΕ. Δυστυχώς, ξεχνάµε την
ιστορία µας. Όταν λέγαµε ότι το ΕΑΜ έσωσε τον κόσµο από την
πείνα, έκανε ακριβώς αυτό το πράγµα. 

Άκουσα ότι τα κοινωνικά ιατρεία ευνοούν το κεφάλαιο. Έχουµε
χάσει τελείως την επαφή µε την πραγµατικότητα. Γι’ αυτό έχετε
αποκοπεί πλήρως από ο λαϊκό κίνηµα και δεν έχετε επαφή µε
αυτά που συµβαίνουν στην Ελλάδα σήµερα. 

Οι δοµές αλληλεγγύης ενισχύουν και την αντίσταση των εργα-
ζοµένων, και τη διάθεση αυτών των ανθρώπων να αγωνιστούν
για ένα καλύτερο αύριο. Κυρίως, ενισχύουν την αντιπαράθεση
µε το σύστηµα εξουσίας. Εάν εσείς αυτά τα αντιλαµβάνεστε ως
βοήθεια στο κεφάλαιο, τότε µάλλον λάθος αναλυτικά εργαλεία
έχετε. 

Κύριε Υπουργέ, έχω να σας αναφέρω κάποιες καταγγελίες: Η
µη κυβερνητική οργάνωση «Αλληλεγγύη Κρήτη» απειλεί µε από-
λυση όποιους τολµήσουν να απεργήσουν και µόνο όσοι δου-
λεύουν έξι µέρες θα πληρώνονται εξακόσια είκοσι πέντε ευρώ.

Οι εργαζόµενοι πενταµηνίτες στο Δήµο Σαλαµίνας υποχρεώ-
νονται να δουλεύουν Σάββατο ή Κυριακή, δηλαδή, έξι µέρες τη
βδοµάδα. 

Η ΑΜΚΕ για την αντιµετώπιση της φτώχειας βάζει τους υπο-
ψήφιους εργαζόµενους να υπογράψουν υπεύθυνη δήλωση ότι
δεν ανήκουν σε σωµατεία. 

Υπάρχει καταγγελία –και µάλιστα µπορούµε να σας τη φέ-
ρουµε εγγράφως- ότι µετά από αίτηµα στα κεντρικά γραφεία της
Επιθεώρησης Εργασίας, οι υπεύθυνοι και ο Γενικός Γραµµατέας
τους είπαν ότι αυτοί οι εργαζόµενοι δεν υπόκεινται σε αυτές τις
διαδικασίες. Οπότε, τι ακριβώς είναι; Οι εργαζόµενοι αυτοί όµως,
υπογράφουν σύµβαση εργασίας. Τι γίνεται και η Επιθεώρηση Ερ-
γασίας τους απαντάει µε αυτόν τον τρόπο; 

Αυτά τα ΕΠΑ και ΙΓΕΕ είναι αποτελέσµατα των πολιτικών σας.
Έχετε φτάσει, δηλαδή, να δηµιουργείτε γραφεία ευρέσεως ερ-
γασίας –όπου είναι ο ευγενικός τίτλος του δουλεµπορίου- και
λέτε ότι αυτό είναι νόµιµο. Χαρήκαµε πολύ. Είναι νόµιµο. Αυτό
όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν είναι και δουλεµπορικό. Το ότι είναι
νόµιµο δεν σηµαίνει ότι είναι και καλό ή δίκαιο. Και να µη φθά-
σουµε στην παλιά ρήση µε το ηθικό και το δίκαιο. 

Τέταρτον, πανηγυρίζετε, γιατί πληρώνονται αυτοί οι εργαζό-
µενοι εξακόσια είκοσι πέντε ευρώ, ενώ ο κατώτατος µισθός έχει
φθάσει στα πεντακόσια ογδόντα πέντε ευρώ. Αυτός είναι ο κοι-
νωνικός αυτοµατισµός και ο κοινωνικός κανιβαλισµός. Προχω-
ρώντας το αυτό και προεκτείνοντάς το, φτάνουµε και στη
ναζιστική πρόταση του κ. Δούκα, αυτού του «βιοπαλαιστή», να
δουλεύουν τσάµπα οι εργαζόµενοι για να µην έχουν άγχος και
για να µη στεναχωριούνται. Μετά θα πάµε και στα τάγµατα ερ-
γασίας. Είναι γνωστό το που οδήγησε αυτό πριν πενήντα χρόνια. 

Θα ήθελα, επίσης, να κάνω µια ερώτηση. Ο κ. Αρβανιτόπουλος
σε ένα νοµοσχέδιο που βρίσκεται στη Διαρκή Επιτροπή και θα
έρθει και στην Ολοµέλεια, προτείνει να εργάζονται εθελοντικά οι
καθηγητές στο εξωτερικό για να καλύψουν τις ανάγκες, γιατί δεν
υπάρχουν λεφτά. 

Μια ερώτηση θα κάνω για το τι γίνεται µε αυτούς τους εργα-
ζόµενους, αν θα κολληθούν ένσηµα, αν αυτό το χρονικό διά-

στηµα που δούλεψαν στα πεντάµηνα ισχύει και ως εργασία µε
ένσηµα, δηλαδή αν αναγνωρίζεται. 

Και επίσης, να πω και για την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί µάλλον
ο κ. Κατσώτης δεν µας άκουσε καλά. Εµείς θεωρούµε ότι αυτή η
κατάσταση είναι πολιτικές προσπάθειες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να αλλοιωθεί η εργασία και να µετατραπεί σε απασχόληση,
που είναι ένα τελείως διαφορετικό πράγµα και σε αυτές τις προ-
σπάθειες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εµείς είµαστε αντίθετοι και
διαφωνούµε. Δεν λέµε επ’ ουδενί, το δικαίωµα που κατοχυρώνε-
ται συνταγµατικά και από το ελληνικό κράτος στην εργασία να
µετατραπεί σε χόµπι, όπως είναι η απασχόληση. 

Επίσης, να τελειώσω µε κάτι που είπε και η κ. Βούλτεψη. Εσείς
είπατε ότι προτείνετε να κάνουµε µια κουβέντα για βελτίωση
αυτών των Προγραµµάτων. Μα, τα επόµενα Προγράµµατα που
έρχονται, θα είναι µε δυσχερέστερους όρους και µε λιγότερα
λεφτά. Τι ακριβώς έχετε καταφέρει έχοντας αυτό που ζήσαµε µε
τα πεντάµηνα; Δηλαδή, τι ακριβώς βελτιώνεται, σε σχέση µε το
προηγούµενο Πρόγραµµα, µε αυτό που θα έρθει µετά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Κωνσταντίνος

Μπάρκας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγκαλείτε συνεχώς το ΣΥΡΙΖΑ να καταδικάσει,

να κάνει και να ράνει. Σας ρωτήσαµε, λοιπόν, να διαφωνήσετε ή
να συµφωνήσετε µε τη δήλωση του κ. Δούκα. Εσείς αυτό που
µας είπατε είναι ότι είναι µια προσωπική του άποψη -καλά κάνει
και την έχει- και ότι δεν αναφέρεται στο Υπουργείο και ότι δεν
είναι σχέδιο του Υπουργείου. Θα τη διαβάσω πάλι, λοιπόν, και
θέλω να την καταδικάσετε ή να συµφωνήσετε.

Ο κ. Δούκας, λοιπόν, λέει…
Κυρία Βούλτεψη, µην φεύγετε. Θα αναφερθώ σε λιγάκι για

εσάς.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με απειλείτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, καθίστε. Τώρα αναφέροµαι

στον κύριο Υπουργό.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχω µια υποχρέωση της Βουλής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ο κ. Δούκας, λοιπόν, καλεί τα

τάγµατα ανέργων να δουλέψουν χωρίς να πληρώνονται, να δου-
λέψουν τσάµπα. Τι λέτε πάνω σε αυτό;

Αποκαλείτε συνεχώς τους εργαζόµενους ως ωφελουµένους.
Είναι ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι, κύριε Υπουργέ. Είναι κρίµα,
είναι ψυχές, είναι άνθρωποι που έχουν σπουδάσει, έχουν διπλω-
µατικά, έχουν διδακτορικά. Να µην τους λέτε ωφελουµένους.
Είναι άνεργοι, είναι τέλος πάντων πενταµηνίτες εργαζόµενοι.
Μην τους λέτε ωφελουµένους. Έτσι τους λένε οι µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις µε τις οποίες συνεργάζεστε. 

Και εν πάση περιπτώσει, το δεύτερο ερώτηµα είναι το εξής:
Πόσα λεφτά κερδίζουν αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις
από αυτό το πρόγραµµα; Πόσα λεφτά είναι αυτό το 5% που κερ-
δίζουν; Θα µπορούσε να αποφευχθεί; Μας είπατε ότι έχετε βάλει
ορισµένα κριτήρια για την επιλογή των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων και είναι δύο τα κριτήρια, τα οποία είναι γελοιωδέστατα.
Δεν είναι κριτήρια αυτά. Είναι εάν έχουν φορολογική ενηµερό-
τητα κ.λπ..

Κυρία Βούλτεψη, επειδή έχετε πιάσει στασίδι στα «πρωινά-
δικα», να µην εγκαλείτε το ΣΥΡΙΖΑ για περιορισµούς. Να ψαχτείτε
µέσα στην παράταξή σας. Επειδή έκανα αυτό το λάθος σήµερα
να κοιτάξω τι λέγατε προ εξαµήνου και εφταµήνου και πριν από
κανένα χρόνο για το µνηµόνιο και τώρα µου έχετε γίνει αυτή η
οποία όχι απλά υπερασπίζεται το µνηµόνιο, αλλά σαν να το γρά-
ψατε το µνηµόνιο…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι µου λέτε; Αυτό δεν είναι επιχείρηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να µην πιάνετε στο στόµα σας

το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κυρία Βούλτεψη. 
Εµείς, κυρία Βούλτεψη, αγωνιζόµαστε για τους εργαζόµενους.

Εσείς αγωνίζεστε για το κεφάλαιο, αγωνίζεστε για τα ιδιωτικά
σχολεία, για τους πλούσιους για τους επιχειρηµατίες. Εµείς αγω-
νιζόµαστε για τον απλό Έλληνα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς; Λογοκρισία θα κάνεις; Ό,τι θέλω
θα λέω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Καµµία λογοκρισία. Σας µιλάω
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στον πληθυντικό, θα µου µιλάτε στον πληθυντικό. 
Εγώ δεν σας διέκοψα καθόλου. Επειδή σας έχω δει να πιάνετε

στασίδι και η µόνη σας έννοια είναι να κατηγορείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ.

Κυρία Βούλτεψη, θα πάρετε επί προσωπικού το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Χωρίς Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ είναι τα

στασίδια; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ συ-

νεχίστε, κύριε Μπάρκα.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μόνη µου πάω; Δεν είναι Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ; Δεν είναι ο κ. Στρατούλης;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα πάρετε το λόγο

επί προσωπικού. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα µιλήσω επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ναι, βεβαίως. Αφή-

στε τον κ. Μπάρκα τώρα να τελειώσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Θα σας παρακαλούσα, κυρία

Βούλτεψη, να προσέχετε αυτά που λέτε και να απαντάτε πάνω
στα ουσιώδη, σε αυτά που σας ρωτάµε. Εάν δεν ξέρετε, µην το
κάνετε. Να απαντάτε για τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, να
απαντάτε για την κοινωφελή εργασία, να απαντάτε για το ενάµισι
εκατοµµύριο ανέργων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η κ. Βούλτεψη έχει

το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος ανάλωσε

όλη του την οµιλία για να σχολιάσει αυτό που λέω εγώ και για να
µου πει τι να λέω. Εγώ δεν απαγόρευσα σε κανέναν σε αυτήν την
Αίθουσα να πει κάτι. Εποµένως, το θεωρώ τελείως απαξιωτικό
αυτό. Δεν είπα εγώ τι να λέει ο καθένας. 

Όταν µιλάτε για στασίδι, τι εννοείτε; Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
δεν πηγαίνουν στην τηλεόραση; Είστε κοµµένοι από την τηλεό-
ραση; Δεν υπάρχει παράθυρο, τραπέζι χωρίς Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και χωρίς στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Τι είναι αυτά που λέτε τώρα; 

Εν πάση περιπτώσει, όταν θέλετε να πείτε κάτι, να µιλάτε γι’
αυτό που θέλετε να πείτε και όχι γι’ αυτό που λέει ο άλλος. Εγώ
δεν ήρθα να πω ποιος πιάνει στασίδι, τι κάνει ο ένας και τι ο
άλλος. 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά κάποτε σε αυτήν την Αί-
θουσα πρέπει πλέον να καταλάβουµε ορισµένα πράγµατα. Άκου-
σα ότι προηγουµένως ο συνάδελφος δίπλα σας όταν κατέβηκα
από το Βήµα µε χειροκρότησε µόνος του και µε είπε «κενή». Εγώ
δεν το άκουσα γιατί ήµουν στο Βήµα. Αυτό όµως πια ξεπερνάει
κάθε όριο! 

Εγώ τους ζήτησα συγκεκριµένα πράγµατα να µου πούνε εάν
έφεραν λεφτά και δουλειές από την Αργεντινή, εάν πρόκειται να
είναι καλύτερα τα πράγµατα, αν θα βρούνε δουλειές σε ένα εκα-
τοµµύριο ανέργους κ.λπ. Το «κενή» και όλα αυτά επιστρέφονται
σε εσάς που πραγµατικά µπορεί να είστε κενοί, να λέτε ψέµατα
και να είστε οι επόµενοι «λεφτά υπάρχουν». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κύριε
Μπάρκα, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Βούλτεψη, δεν είχα ανα-
φερθεί σε εσάς καθόλου. Σηκωθήκατε να φύγετε και γυρίσατε
και µε χλευάζατε. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, τι λέτε;Πού το είδατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά δεν

είχα σκοπό να ασχοληθώ µε την κ. Βούλτεψη. Είχα θέσει κάποια
ερωτήµατα στον κύριο Υπουργό και φεύγοντας η κ. Βούλτεψη
από την Αίθουσα χλεύασε την οµιλία µου και αυτά που έλεγα, θε-
ωρώντας ότι δεν είναι σωστά. Πρόβληµά της. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, τι είναι αυτά; Είστε ψεύτης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ξεπερνάω αυτά που είπε για το

σύντροφο και συνάδελφο Διαµαντόπουλο …
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι είχα πει; Με είπε «κενή»; Τι ξεπερνάτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Βούλτεψη,

σας παρακαλώ να τελειώνουµε. 
Ολοκληρώστε, κύριε Μπάρκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω αποδείξει
και έχει αποδείξει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν
επιτίθεται κατ’ αυτόν τον τρόπο σε κανέναν. Εµείς αφήνουµε
τους συναδέλφους να µιλήσουν …

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το συνεχίζετε; Δεν ντρέπεστε πια καθό-
λου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ, να
τελειώσουµε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είπε τη λέξη «κενή», κύριε Πρόεδρε. Και
ύστερα λέει ότι εµείς χλευάζουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα δοθούν εξηγή-
σεις. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εγώ µίλησα για την ελευθερία της γνώ-
µης. Δεν τον χλεύασα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θεωρώ λήξαν το
θέµα.

Η κ. Χαραλαµπίδου έχει το λόγο.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή το ζή-

τηµα των όσων εργάζονται στα Προγράµµατα Κοινωφελούς Ερ-
γασίας, είναι πάρα πολύ σοβαρό, εµείς προσπαθήσαµε σήµερα
µέσα από την ερώτηση που καταθέσαµε να αναδείξουµε τα προ-
βλήµατα των εργαζοµένων και τη φιλοσοφία του ίδιου του προ-
γράµµατος. 

Αντί για µια συγκεκριµένη απάντηση, για µια επιχειρηµατολο-
γία από τη µεριά των άλλων κοµµάτων, καταλήξαµε να συζητάµε
για πράγµατα που δεν απασχολούν καθόλου το πλαίσιο της ερώ-
τησης και νοµίζω ότι αυτό δεν είναι καλό και δεν τιµά τις Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες, ιδίως αυτές οι οποίες συµµετέχουν στην
τρικοµµατική Κυβέρνηση.

Κύριε Υφυπουργέ, από τη συζήτηση, µέχρι τώρα τουλάχιστον,
µε εξαίρεση αυτά που είπα προηγουµένως, νοµίζω ότι καταδείχ-
θηκε µε τον πλέον περίτρανο τρόπο ότι µε την εφαρµογή αυτών
των προγραµµάτων εντατικοποιείται η εκµετάλλευση των εργα-
ζόµενων στο όνοµα της απασχόλησης περιοδικής χρονικής διάρ-
κειας των ανέργων. 

Δεύτερον, µε την υποχρέωση του ΟΑΕΔ να καλύπτει τις ασφα-
λιστικές εισφορές, ουσιαστικά έρχεται το ίδιο το κράτος να θε-
σµοθετήσει επίσηµα την εισφοροδιαφυγή των εργοδοτών. 

Τρίτον, νοµίζω ότι αποδείξαµε ότι αυτή η µορφή απασχόλη-
σης, τα λεγόµενα Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας αποτε-
λούν µία επαίσχυντη µορφή δανεισµού των εργαζοµένων. 

Τέταρτον, µε την εφαρµογή αυτών των προγραµµάτων δια-
µορφώνεται ένα εργασιακό καθεστώς στα όρια του κοινωνικού
αποκλεισµού. Τα προγράµµατα αυτά όχι µόνο δεν αντιµετωπί-
ζουν τη µαζική ανεργία, που έχει εκτιναχθεί σε ουράνια ύψη, αλ-
λά κατασπαταλούνται κοινοτικοί και εθνικοί πόροι για να διαβρω-
θεί η τυπική εργασία και το πλέγµα των εργατικών δικαιωµάτων. 

Τα προγράµµατα αυτά, επειδή έχουν προσανατολισµό στο
πεδίο των κοινωνικών υπηρεσιών, πετυχαίνουν µε την υλοποίησή
τους να αναπληρώνουν πρόχειρα και εντελώς προσωρινά θέσεις
κανονικής εργασίας. Μειώνουν το µισθό των εργαζοµένων γιατί
ο µισθός που καταβάλλεται είναι πάγιο, 625 ευρώ, ανεξάρτητα
από τα προσόντα που µπορεί να έχει ο εργαζόµενος, ανεξάρτητα
από την ειδικότητά του ή από την προϋπηρεσία του. 

Δεν αµβλύνουν ούτε στο ελάχιστο το πρόβληµα της ανεργίας,
γιατί οι εργαζόµενοι που συµµετέχουν στα προγράµµατα δεν
αποκτούν καµµία περαιτέρω εξειδίκευση και δεν αναβαθµίζονται
οι δεξιότητές τους γιατί στη µεγάλη τους πλειοψηφία απασχο-
λούνται σε βοηθητικές εργασίες. 

Μέσω των προγραµµάτων παρακάµπτεται και η ελάχιστη νο-
µική δέσµευση για την προστασία των εργαζοµένων, µιας που -
όπως αναφέρθηκε ήδη από άλλο Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ- το ΣΕΠΕ
για το οποίο έχετε την ευθύνη εσείς, ως Υπουργείο Εργασίας,
δηλώνει αναρµοδιότητα να εξετάσει καταγγελίες των εργαζοµέ-
νων σ’ αυτά τα προγράµµατα.

Και όπως πάρα πολύ ωραία περιέγραψε και ο εκπρόσωπος
από τη ΔΗΜΑΡ, έτσι λέµε και εµείς –και συµφωνούµε σ’ αυτό-
ότι σε αυτά τα προγράµµατα υπάρχουν έντονα τα στοιχεία του
ρουσφετιού και της διαµόρφωσης ενός ρουσφετολογικού µηχα-
νισµού µε το πάρτι των ΜΚΟ. 

Εµείς, σαν ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υφυπουργέ, υποστηρίζουµε ότι µε
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τέτοιου είδους προγράµµατα, όπως αυτά που περιγράψαµε, το
µόνο που γίνεται είναι να µοιράζεται η φτώχεια µεταξύ των ανέρ-
γων και να κερδίζουν οι µεσάζοντες. Δεν αντιµετωπίζεται η ανερ-
γία. 

Τα προγράµµατα αυτά είναι ενδεικτικά των αντιλήψεων και των
συµφερόντων που υπηρετείτε και όλοι οι εργαζόµενοι σήµερα,
όπως και η µεγάλη πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας έχουν
κατανοήσει ότι η Κυβέρνηση που εκπροσωπείτε έχει ένα και µο-
ναδικό στόχο, να εξυπηρετεί να συµφέροντα της εργοδοσίας και
των τοκογλύφων δανειστών της χώρας µας. 

Γι’ αυτό το λόγο πιστεύουµε ότι έχετε καταδικαστεί στη συνεί-
δηση του λαού µας και ότι δεν θα αργήσει η ώρα που ο λαός της
χώρας µας θα στείλει και τα κόµµατά σας, αλλά και τις πολιτικές
αυτές, στο περιθώριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Χατζηλάµπρου για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, προσπαθή-

σαµε όσο µπορούσαµε να αναδείξουµε πολιτική ουσία µέσα από
αυτήν την ερώτηση. Γι’ αυτό θελήσαµε να εκµαιεύσουµε το σχέ-
διό σας, γιατί µας είπατε ότι δεν συµπίπτει ο σχεδιασµός σας µε
τη ρήση του κ. Δούκα.

Σκέφτοµαι το σχεδιασµό σας και λέω το εξής: Είπατε ότι δεν
θα υπάρξουν οριζόντιες µειώσεις και όµως είχαµε. Είπατε ότι θα
στηρίξετε τα ασφαλιστικά ταµεία και αυτά ληστεύτηκαν . Επίσης
είπατε για σύνταξη στα 67 χρόνια. 

Προσπαθήσαµε, λοιπόν, να καταλάβουµε ποιο είναι το σχέδιό
σας και στο επίπεδο της ανεργίας. Είπατε ότι θα βρούµε προ-
γράµµατα και ότι αυτοί δεν είναι κανονικοί εργαζόµενοι, δου-
λεύουν σε προγράµµατα. Το λέει αυτό ο Υπουργός Εργασίας σε
µία χώρα που δίνει ένα µήνυµα. 

Μπορεί, πρέπει, θέλετε –εµείς το θέλουµε- να ελπίζει αυτός ο
κόσµος στη δικαιοσύνη και αυτή η χώρα να ξαναπάει µπροστά;
Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να δούµε κάπως αλλιώς όλα αυτά τα
µίζερα πραγµατάκια που τα φέρνετε ως λύσεις. Προσπαθήσαµε,
λοιπόν, να εκµαιεύσουµε το πρόγραµµά σας. 

Αντί γι’ αυτό µας µιλήσατε σαν να είσαστε ένας από τους
υπαλλήλους διαχείρισης του προγράµµατος και µας ρωτήσατε
ξανά τι θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ µεγάλωσε το θέµα της συ-
ζήτησης και έβαλε µέσα όλα τα λεφτά και αυτά που πάνε στους
τοκογλύφους λόγω υπογραφών και αυτά που πάνε στους τρα-
πεζίτες. Δεν µπορεί να συζητηθεί αλλιώς το θέµα για το οποίο
µιλάµε. Και ξαναεπιµένετε. Τα θέλει τα προγράµµατα ή δεν τα
θέλει;

Ποιος πεινασµένος δεν θέλει εκείνη τη στιγµή τα 525 ευρώ, τα
οποία αύριο, στο επόµενο πρόγραµµα θα τα κάνετε 400 ευρώ;
Προσέξτε, σας βοήθησε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία είπε µια περίεργη λεξούλα, ότι αυτοί
που πάνε να δουλέψουν θα κάνουν και γνωριµίες µε τους ανθρώ-
πους που είναι εργοδότες εκεί. Με ποιους, δηλαδή; Με τους δή-
µους; Με τα νοσοκοµεία; Με ποιους;

Ετοιµάζεστε να τα περάσετε και στον ιδιωτικό τοµέα αυτά.
Προσέξτε: εκεί είναι η σύµπτωση µε τις ακρότητες του κ. Δούκα.
Εκεί είναι η σύµπτωση, που λέει ότι θα κάνουν γνωριµίες οι ερ-
γαζόµενοι µε νέα αφεντικά. Το λέει ακριβώς έτσι. Δεν σας βοή-
θησε. Απλά, παρουσίασε πιο καθαρά ποια είναι η σκέψη σας για
την επόµενη µέρα.

Και κάτι τελευταίο σχετικά µε το αν φέραµε ή δεν φέραµε απα-
σχόληση από την Αργεντινή ή από τη Βραζιλία κ.λπ. Λέω ότι κάθε
φορά που έβγαινε έξω κάποιος από τα Υπουργεία, ερχόταν πίσω
και έφερνε νέες απολύσεις, νέες δεσµεύσεις της χώρας, νέες
απολύσεις για το δηµόσιο ή στα διάφορα φόρα του εξωτερικού
ακούγαµε για το πόσο τεµπέληδες και για το πόσο απατεώνες
είναι οι Έλληνες.

Αυτή τη φορά, αυτή η επαφή έγινε µε αγωνιζόµενους λαούς
οι οποίοι είχαν και µια λέξη συµπαράστασης για τον αγωνιζόµενο
λαό της Ελλάδας. Αυτή είναι η διαφορετική στάση που έχουµε
εµείς από τη στάση που έχετε εσείς, όταν βγαίνετε έξω. Είναι η
στάση ενός υπαλλήλου και η στάση κάποιων οι οποίοι είναι αξιο-
πρεπέστατοι και θέλουν να αλλάξουν σελίδα στην Ελλάδα και να
οικοδοµήσουν κάτι διαφορετικό. Σε αυτό είµαστε µαζί όχι µόνο

µε αυτούς οι οποίοι κατάφεραν να πάρουν το «ωφέλιµα», αλλά
και αυτούς οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να βρεθούν ούτε
καν στο «ωφέλιµα», γιατί; Δεν απέδειξαν πόσο περισσότερο
καιρό είναι στην ανεργία ή πόσο πιο φτωχοί είναι. Και είναι κρι-
τήριο αυτό για να φτάσει ένας άνθρωπος σε δουλειά!!!

Λέµε για τη νεολαία ότι η µόνη λύση που έχει είναι να αγωνι-
στεί να κρατηθεί στη χώρα και να βάλει µπροστά την παραγωγική
ανασυγκρότηση και κάτι σαν και αυτούς που είπαν αυτές τις κου-
βέντες να τους πάει στην άκρη. Επειδή δεν λογοδότησαν κάποτε
για αυτά που έκαναν, µας λένε πώς γίνεται. Αφέθηκαν και δεν
λογοδότησαν. Υφυπουργός Οικονοµίας, περίοδος 2005-2007,
για παράδειγµα. Λέµε ότι από πράξεις, χειρισµούς και αµέλειες
φτάσαµε τη χώρα εδώ. Αντί να ζητήσουµε εµείς το λόγο, µας λέει
τι θα κάνει η νέα γενιά και πώς πρέπει να δουλεύουν ενάντια στην
κατάθλιψη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Στρατούλης
έχει το λόγο για έξι λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ο κύ-
ριος Υπουργός ήρθε εδώ, έκανε µια αντιπαράθεση µε συγκεκρι-
µένα επιχειρήµατα, παρ’ ότι εµείς διαφωνούµε µε τον τρόπο µε
τον οποίο τα εξέθεσε. Όµως, υπήρξαν παρεµβάσεις, όπως της
Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας που νο-
µίζω ότι δεν τιµούν το επίπεδο της συζήτησης: Άκρατος λαϊκι-
σµός, προσωπικές επιθέσεις και για την ταµπακιέρα τίποτα, για
το θέµα για το οποίο έκανε ερώτηση  ο ΣΥΡΙΖΑ.

Εποµένως εγώ συνεχίζω τη συζήτηση µε επιχειρήµατα, όπως
και οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων,
ανεξάρτητα από τις διαφωνίες που έχουµε και τα κόµµατα, αλλά
και η Αντιπολίτευση µε την Κυβέρνηση. Τουλάχιστον, όµως, κρα-
τάµε ένα επίπεδο επιχειρηµάτων.

Το πρώτο που ήθελα να πω είναι το εξής. Μας µπήκε το βασικό
ερώτηµα, το αν θέλουµε αυτά τα Προγράµµατα Κοινωφελούς
Εργασίας ή όχι. Είναι σαφές από την κουβέντα, η οποία έγινε ότι
εµείς, αφ’ ενός µεν είµαστε ριζικά αντίθετοι µε τη φιλοσοφία
αυτών των προγραµµάτων και το εξηγήσαµε γιατί. Κατά δεύτε-
ρον, εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση σε τέτοιες περιόδους
κρίσης, φτώχειας, απόγνωσης, οικονοµικής εξουθένωσης µεγά-
λων τµηµάτων του λαού µας και µε ενάµιση εκατοµµύριο ανέρ-
γους δεν θα λέγαµε ποτέ όχι να υπάρχουν έστω και µέτρα
ανακούφισης των ανέργων, έστω και για συγκεκριµένες περιό-
δους. Το ζήτηµα, όµως, είναι ότι αυτό γίνεται µε βάση αυτά τα
προγράµµατα, δηλαδή µε το πώς εφαρµόζεται η φιλοσοφία
τους, το περιεχόµενό τους και µε βάση τις κατευθύνσεις που
δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση σ’ αυτά τα προγράµµατα. 

Και, βεβαίως, συµφωνούµε, κύριε Κατσώτη, ότι είναι κατευθύν-
σεις που δεν ωφελούν την πλήρη και σταθερή απασχόληση ούτε
τα συµφέροντα των εργαζοµένων. Μία φιλανθρωπία πάνε να δώ-
σουν σ’ αυτούς τους οποίους οδηγούν στην ανεργία µε τις πολι-
τικές τους, τις οποίες επιβάλλουν και στην Ελλάδα ή µε τις
οποίες συµφωνούν οι ελληνικές µνηµονιακές κυβερνήσεις. Οδη-
γούν στην ανεργία ενάµισι εκατοµµύριο συνανθρώπους µας και
συµπολίτες µας και έρχονται µετά σαν φιλανθρωπία, σαν ένα δί-
κτυο προστασίας κ.λπ. σε αυτούς που έκαναν άνεργους, δήθεν
να τους πετάξουν ένα ξεροκόµµατο. 

Τα προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας για την ανακούφιση
των ανέργων είναι αδιέξοδα όταν, πρώτον, οδηγούν τους ίδιους
τους άνεργους σε εξανδραποδισµό, σε µεγάλη παραβίαση της
εργατικής νοµοθεσίας, του Συντάγµατος και των διεθνών συµ-
βάσεων, ενώ παράλληλα τους οδηγούν σε σύγχρονες µορφές
σκλαβιάς. 

Δεύτερον, βεβαίως και θα πρέπει να υπάρχουν µέτρα ανακού-
φισης των ανέργων. Όµως, για να αντιµετωπιστεί ριζικά το πρό-
βληµα, θα πρέπει πάντα αυτά να συνδυάζονται µε αναπτυξιακές
πολιτικές, οι οποίες να δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας και να
δίνουν ένα φως στο τούνελ της ανεργίας και της οικονοµικής
εξαθλίωσης. Και τέτοια πράγµατα δεν τα έχουµε σήµερα, αλλά
ούτε και µπορούµε να τα έχουµε µε εφαρµογή των πολιτικών των
µνηµονίων που δηµιουργούν ύφεση, αυξάνουν την ανεργία και
δεν δίνουν περιθώρια για αναπτυξιακές πολιτικές. 
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Επειδή, λοιπόν, ερωτηθήκαµε σχετικά µε Αργεντινές, Βραζι-
λίες κ.λπ. από την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας, εµείς λέµε ότι έχουµε καθαρή πολιτική και για το πρό-
βληµα της χώρας, αλλά και για την αντιµετώπιση της ανεργίας. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι για να αντιµετωπιστεί και το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα των προβληµάτων σήµερα στη χώρα µας, η
ανεργία, θα πρέπει να καταργηθούν τα µνηµόνια -τελεία και
παύλα!- και να αντικατασταθούν από ένα πρόγραµµα ανάπτυξης
και παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας που θα δηµιουρ-
γεί θέσεις εργασίας. 

Και επειδή µας ρωτήσατε πώς θα χρηµατοδοτηθεί ένα τέτοιο
πρόγραµµα, σας απαντάµε ότι αυτά τα έχουµε πει. Τα λέει το
πρόγραµµά µας και η πολιτική µας. Θα χρηµατοδοτηθεί από τη
σκληρή διαπραγµάτευση που θα κάνουµε για τη διαγραφή του
µεγαλύτερου µέρους του χρέους. Τόκοι και χρεολύσια που θα
εξοικονοµηθούν θα πάνε για την ανάπτυξη της χώρας. 

Επίσης, θα χρηµατοδοτηθεί από ένα άλλο εθνικοποιηµένο, κοι-
νωνικοποιηµένο τραπεζικό σύστηµα το οποίο θα χρηµατοδοτεί
την ανάπτυξη της χώρας και θα στηρίζει την κοινωνία. 

Ένα τέτοιο πρόγραµµα θα προέλθει, επίσης, από µία άλλη φο-
ρολογική πολιτική που θα συγκεντρώνει πόρους από τους πλού-
σιους και από όλους αυτούς της οικονοµικής ολιγαρχίας που
βρίσκονται όχι µόνο στη λίστα Λαγκάρντ, αλλά και σε διάφορες
άλλες λίστες, που την εποχή που πεινάει ο λαός µας και σφαγιά-
ζονται οι µισθοί και οι συντάξεις του, αυτοί και πάλι κέρδιζαν από
την καταλήστευσή του αυτά τα δύσκολα χρόνια του µνηµονίου
και έβγαζαν τα χρήµατά τους σε ασφαλή καταφύγια χωρίς να
φορολογηθούν και από µια σειρά άλλα µέτρα. 

Αυτούς, λοιπόν, τους πόρους τους οποίους θα εξοικονοµήσει
µια κυβέρνηση της Αριστεράς που θα είναι σε άλλη κατεύθυνση
από τη σηµερινή µνηµονιακή, θα τους διαθέσει για να στηρίξει
τις δηµόσιες επενδύσεις, τις κοινωνικές επενδύσεις στις υποδο-
µές και σε άλλους παραγωγικούς τοµείς, αλλά και τις ιδιωτικές
επενδύσεις, εφόσον εντάσσονται σε ένα πλαίσιο ανάπτυξης της
χώρας και σε ένα πλαίσιο δηµιουργίας συγκεκριµένων και µε
χρονοδιάγραµµα νέων θέσεων εργασίας. 

Επίσης, µε αυτούς τους πόρους θα στηρίξουµε τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, όπως και τοµείς και κλάδους της οικονοµίας
µας που έχουν συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Θα στηρίξουµε κοι-
νωνικές πολιτικές για την υγεία, την παιδεία και την πρόνοια, που
µε τη σειρά τους θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας και θα γί-
νουν προσλήψεις για να καλυφθούν τα κενά σ’ αυτές τις κοινω-
νικές πολιτικές. 

Και θα πάρουµε µέτρα για το σταµάτηµα των ασύδοτων και
γενικευµένων απολύσεων και, βεβαίως, θα δηµιουργήσουµε έναν
ΟΑΕΔ που θα είναι εργαλείο για τη δηµιουργία νέων θέσεων ερ-
γασίας και για την καταπολέµηση της ανεργίας. Θα δηµιουργη-
θεί ένας ενιαίος δηµόσιος ΟΑΕΔ τριµερώς χρηµατοδοτούµενος
και από το κράτος που σήµερα δεν βάζει ούτε 1 ευρώ τσακιστό.
Όσα δίνουν οι εργοδότες και οι εργαζόµενοι, θα πρέπει µε τη
σειρά του να δίνει και το κράτος για να χρηµατοδοτεί τον ΟΑΕΔ
και τα προγράµµατά του. 

Και, βεβαίως, θα υπάρξουν προγράµµατα του ΟΑΕΔ όχι µερι-
κής, επισφαλούς και προσωρινής εργασίας, όχι προγράµµατα
όπως αυτά της κοινωφελούς εργασίας που είναι προσωρινά και
εµπεριέχουν και την «ενοικίαση» που είναι η πιο απάνθρωπη
µορφή εργασίας, αλλά προγράµµατα του ΟΑΕΔ που θα χρηµα-
τοδοτούν τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας αλλά πλήρους
και σταθερής εργασίας και απασχόλησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και στο πρόγραµµά µας για την αντιµετώπιση της ανεργίας
έχουµε και µέτρα στήριξης των ανέργων. Μέχρι να αντιµετωπι-
στεί ριζικά το πρόβληµα της ανεργίας από µία αριστερή κυβέρ-
νηση και τις αναπτυξιακές της πολιτικές, πρέπει να στηριχθούν
οι άνεργοι. Και οι άνεργοι θα πρέπει να στηριχθούν όχι µόνο
αύριο από µία αριστερή κυβέρνηση, αλλά και σήµερα µε αύξηση
του επιδόµατος ανεργίας και µε τη χρονική επιµήκυνσή του, µε
µέτρα οικονοµικής και κοινωνικής στήριξης, µε διαγραφή πολύ
µεγάλου µέρους ή και ολόκληρων των δανείων τους προς τις
τράπεζες και µε µια σειρά από άλλα κοινωνικά µέτρα. 

Έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου στη Βουλή γι’ αυτά τα
πράγµατα. Δύο προτάσεις νόµου. Δυστυχώς, παρ’ ότι η Κυβέρ-
νηση υποκρίνεται ότι ενδιαφέρεται για τους ανέργους και εφαρ-
µόζει τα Προγράµµατα Κοινωνικής Εργασίας, (προσωρινής και
ενοικιαζόµενης εργασίας) δεν ψήφισε τις προτάσεις νόµου του
ΣΥΡΙΖΑ για την ανακούφιση των ανέργων. Ούτε παλαιότερα ψή-
φισε την πρότασή του για το τριανταπεντάωρο και τη µείωση του
χρόνου εργασίας που θα δηµιουργούσε και ακόµη µπορεί να δη-
µιουργήσει ή να διασώσει διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς επιµένουµε, κύριε  Πρό-
εδρε, ότι µε αυτήν την Κυβέρνηση και µε αυτές τις µνηµονιακές
πολιτικές τις οποίες εφαρµόζει όχι µόνο δεν θα αντιµετωπιστεί η
ανεργία, αλλά θα γίνει ακόµη µεγαλύτερη. Θα  φθάσει σύµφωνα
µε εκτιµήσεις του Ινστιτούτου Εργασίας της  ΓΣΕΕ σε ένα εκα-
τοµµύριο επτακόσιες πενήντα χιλιάδες ανέργους, εφόσον συνε-
χιστούν αυτές οι πολιτικές και εφαρµοστούν τα µέτρα του τρίτου
µνηµονίου. 

Γι’ αυτό µε κάθε τρόπο στηρίζουµε τους αγώνες του λαού, που
µε τους δικούς του αγώνες και µε την ψήφο του µπορεί να φύγει
αυτή η Κυβέρνηση, να ανοίξει ο δρόµος για µια κυβέρνηση της
Αριστεράς, που, όπως είπαµε θα ακυρώσει τα µνηµόνια, θα φέρει
αναπτυξιακό πρόγραµµα, που προτεραιότητά του θα έχει την αν-
τιµετώπιση της φτώχειας, την αναδιανοµή των εισοδηµάτων
υπέρ των φτωχότερων στρωµάτων, τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας και την καταπολέµηση της ανεργίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ- ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για επτά λεπτά, µε ανοχή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Μπαίνω στον πειρασµό
να απαντήσω στη δευτερολογία του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου του ΣΥΡΙΖΑ, που µας είπε τη λύση σε όλα αυτά: Δεν θα
πληρώσουµε. Θα καταγγείλουµε το µνηµόνιο. Θα γλιτώσουµε τα
λεφτά που θα πληρώναµε στους «Κουτόφραγκους» που µας δα-
νείζουν, για να υπάρχει χρηµατοδότηση για την κάλυψη των βα-
σικών αναγκών της χώρας και αυτά που θα γλιτώσουµε θα τα
ρίξουµε στην αγορά, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στα προ-
γράµµατα για τη στήριξη της απασχόλησης. 

Εγώ θα αποφύγω να σας απαντήσω, κύριε Στρατούλη, για να
επικεντρωθώ στην επερώτησή σας για τα προγράµµατα κοινω-
φελούς εργασίας, που πραγµατικά είναι ενδιαφέρουσα. Σε λίγο
χρόνο θα αναπτύξω τρία-τέσσερα σηµεία που θίχθηκαν και τα
οποία νοµίζω ότι χρήζουν κάποιας ανάλυσης. 

Άκουσα για απάνθρωπες πολιτικές απασχόλησης, για δουλεµ-
πόριο κ.λπ., που καταλύουν εντελώς τα εργασιακά δικαιώµατα
των ωφελουµένων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): «Ωφελούµενους» τους
χαρακτηρίζει το πρόγραµµα, κύριε Μπάρκα. Πώς θα γίνει; Συµ-
µετέχουν σε ένα πρόγραµµα τόνωσης της απασχόλησης έστω
και περιορισµένης χρονικής διάρκειας. Ωφελούµενοι είναι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Δεν µπορείτε να πείτε αυτήν την
κουβέντα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τι να κάνουµε; Σε θέ-
µατα ορολογίας  δεν συµπίπτουµε. Εσείς ας πούµε αποκαλείτε
τα παρασκευαστήρια µολότοφ «χώρους κοινωνικής συνεστία-
σης». Τι να κάνουµε δηλαδή; 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ- ΕΚΜ)
Διαφέρουµε στον προσδιορισµό της ορολογίας. Εντάξει τώρα.

Τι να κάνουµε; Δεν θα συµφωνούµε σε όλα. Ωφελούµενοι πάντως
είναι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Του Λαυρεντιάδη εσείς του
σφίγγατε το χέρι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι, εγώ, κύριε συνά-
δελφε! Όχι εγώ του Λαυρεντιάδη. Όλα κι όλα. Τέλος πάντων.
Άλλο θέµα. Πολύ γρήγορα φεύγετε από το ένα θέµα στο άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι διάλογο, κύριε
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Υπουργέ! Προχωράµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν είναι της παρούσης
ο κ. Λαυρεντιάδης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ούτε η µολότοφ είναι της πα-
ρούσης! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εν πάση περιπτώσει,
είναι θέµα ορολογίας, όπως σας είπα, και σύµπτωσης. 

Είναι ωφελούµενοι, διότι συµµετέχουν σε ένα πρόγραµµα,
έστω και περιορισµένου χρόνου απασχόλησης. Θυµίζω ότι το
πρόγραµµα αυτό είχε ξεκινήσει πιλοτικά στην Καστοριά, για να
στηριχθεί σε τοπικό επίπεδο µία δοκιµαζόµενη οικονοµική δρα-
στηριότητα εκείνης της περιοχής και συγκεκριµένα η βιοµηχανία
γούνας. Απ’ αυτό ανέκυψε ανάγκη να στηριχθούν κάποιες οµά-
δες εργαζοµένων σε δοκιµαζόµενες τοπικές οικονοµίες. Πιλοτικά
µάς προέκυψε η Καστοριά και στην πορεία, µέσα απ’ αυτό…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχει δουλέψει ούτε
ένας, κύριε Υπουργέ, στην Καστοριά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Σύµφωνοι! Από εκεί ξε-
κίνησε η πιλοτική εφαρµογή. Εξελίχθηκε σε κάτι άλλο. Διότι η
κοινωφελής εργασία δεν απασχολεί συγκεκριµένους εργαζόµε-
νους σε συγκεκριµένες βιοτεχνίες. Το ξέρω, διότι το παρακολού-
θησα  σε τοπικό επίπεδο. Από τη στιγµή που µπήκαν µέσα οι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης σαν συµπράττοντες φορείς
και η διαδικασία επιλογής µέσω ΑΣΕΠ, τότε άλλαξε το πράγµα
και πήγε σε ένα γενικό πρόγραµµα τόνωσης της απασχόλησης. 

Επιλέχθηκαν οι ΜΚΟ για τους λόγους που σας είπα. Εξηγού-
µαι, για να µην παρεξηγούµαι. Εγώ δεν είµαι υπέρµαχος των
ΜΚΟ. Ούτε λέω ότι δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα διαφάνειας ή
αδιαφάνειας ΜΚΟ. Υπάρχουν και µάλιστα πολλά. Όµως, οι ΜΚΟ
που επελέγησαν, για να τρέξουν τα προγράµµατα κοινωφελούς
εργασίας, επελέγησαν µε πολύ αυστηρές προϋποθέσεις, κά-
ποιες από τις οποίες ήταν και η προσκόµιση φορολογικής και
ασφαλιστικής ενηµερότητας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Όλες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι µόνον αυτές.
ΧΡΗΣΤΟΣ  ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όπως ο Ξυνίδης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ο Ξυνίδης δεν έχει καµ-
µία σχέση µε αυτό! Δεν είναι ΜΚΟ, κύριε συνάδελφε. Πάλι ψα-
ρεύετε σε θολά νερά. Να ξεχωρίζουµε το ένα από το άλλο. Τα
βάλαµε όλα στο µπλέντερ. Τα βάλαµε όλα στο µπλέντερ και
άιντε!

ΧΡΗΣΤΟΣ  ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τέλος πάντων. 
Οι εργαζόµενοι δεν µπορούµε να ισχυριζόµαστε ότι είναι χωρίς

δικαίωµα. Όπως σας είπα, διαβάζω από ένα υπόδειγµα σύµβα-
σης εργασίας ορισµένου χρόνου –φυσικά το όνοµα δεν έχει καµ-
µία σηµασία ούτε πρέπει και να το αναφέρω- το εξής: 

Εδώ πέρα η συγκεκριµένη µη κυβερνητική οργάνωση ως ερ-
γοδότης και ο συγκεκριµένος εργαζόµενος αποδέχονται ότι ο
ένας προβαίνει σε σύµβαση µίσθωσης εργασίας ορισµένου χρό-
νου µε τον εργαζόµενο για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
χωρίς δυνατότητα ανανέωσης έως τη λήξη. Επίσης, ο εργοδότης
θα απασχολεί τον εργαζόµενο µε την ιδιότητά του –αναφέρεται
η συγκεκριµένη- µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου διάρκειας πέντε µηνών χωρίς δυνατότητα ανανέωσης
µετά τη λήξη του προγράµµατος επιδότησης. Ο αντισυµβαλλό-
µενος θα παρέχει τις υπηρεσίες του και τα λοιπά και τα λοιπά. Η
σχέση εργασίας του αντισυµβαλλόµενου είναι ορισµένου χρό-
νου. Το µηνιαίο µισθολογικό κόστος ανέρχεται στο ποσό το συγ-
κεκριµένο, 625 ευρώ, όσο είναι για όλους, και οι ασφαλιστικές
εισφορές εργοδότη και εργαζόµενου, των µισθωτών στο σύνολό
τους, θα καλυφθούν από ειδικό πρόγραµµα απασχόλησης του
ΟΑΕΔ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Θα επικολλούνται και
ένσηµα, κύριε Καραγιαννίδη. Είναι πλήρης η ασφαλιστική κά-
λυψη µέσω ΟΑΕΔ. Αλλά ο ΟΑΕΔ επιχορηγείται και από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Ο ΟΑΕΔ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ισχύει. 
Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, ειπώθηκαν πολλά για τις µη

κυβερνητικές οργανώσεις. Τα πράγµατα είναι πολύ συγκεκρι-
µένα: Το ύψος των έµµεσων δαπανών των µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων ανέρχεται στο ανώτατο επίπεδο, maximum δηλαδή,
σε ποσοστό 5% των άµεσων δαπανών της πράξης. Δεν είναι δη-
λαδή µέρος της αµοιβής του εργαζόµενου. Έχουµε περίπου
180.000.000 συνολικό προϋπολογισµό για το έργο. Το 5% είναι
9.000.000, κάπου τόσα, τα οποία διασπείρονται όµως σε εκατον-
τάδες, γύρω στις τριακόσιες µη κυβερνητικές οργανώσεις, όπως
σας είπα, ή µάλλον σε τριακόσια τόσα έργα. Και µε το δεδοµένο
ότι δεν θα απορροφηθεί τελικά όλος ο προϋπολογισµός του προ-
γράµµατος -αφού, όπως σας είπα στη πρωτολογία, πήραµε µια
απόφαση εκείνη την ώρα και αποφασίσαµε να σταµατήσουµε, να
µη συνεχιστεί το πρόγραµµα, ώστε να εξοφληθούν οι εργαζόµε-
νοι που έχουν ήδη ενταχθεί σ’ αυτό, αφού υπάρχουν και πολλές
επικαλύψεις- είναι δεδοµένο ότι το τελικό ποσό που θα διανεµη-
θεί στις µη κυβερνητικές οργανώσεις για την κάλυψη των έµµε-
σων δαπανών τους δεν θα είναι 9.000.000. Θα είναι αρκετά
λιγότερα, θα έλεγα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Και, βέβαια, οι δαπάνες αυτές έχουν να κάνουν µε τις πράξεις
-αν θέλετε- που έχουν να κάνουν µε την υλικοτεχνική υποδοµή
σε επίπεδο υλοποίησης του προγράµµατος. Κάποιος προσέλαβε
έναν - δύο εργαζοµένους για να κάνουν µισθοδοσία στους ωφε-
λούµενους του Προγράµµατος Κοινωφελούς Εργασίας. Έγιναν
κινήσεις, αναλήφθηκαν υποχρεώσεις από πλευράς των µη κυ-
βερνητικών οργανώσεων. Αυτές έχουν ένα συγκεκριµένο κόστος.
Εδώ έχει υπάρξει µη κυβερνητική οργάνωση, η οποία ήρθε στο
Υπουργείο και ζήτησε επιπλέον λεφτά, γιατί δεν της καλύπτουν
αυτά που υπάρχουν από το συγκεκριµένο προϋπολογισµό, ώστε
να κάνει όλες τις απαιτούµενες ενέργειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Συµφωνήσαµε -και έχει σηµασία αυτό- ότι το βασικό πρόβληµα
στην εκτέλεση Προγραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας είναι η
καθυστέρηση των πληρωµών. Αυτό θα πρέπει να το δούµε µε µε-
γάλη προσοχή, αν είναι να υπάρξει νέος σχεδιασµός άλλων Προ-
γραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας. 

Οι καθυστερήσεις οφείλονται σε δύο παράγοντες:
Από τη µία, στην αυξηµένη - αν θέλετε - τυπικότητα την οποία

επιδεικνύουν οι υπόλογοι των πληρωµών, νέοι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι οπωσδήποτε χωρίς εµπειρίες και µε αυξηµένο φόρτο -αν θέ-
λετε- καθήκοντος, αφού έχουν να πληρώσουν αρκετά εκατοµµύ-
ρια. 

Είπε ο κ. Χαϊκάλης -αν δεν κάνω λάθος- ότι υπήρξαν περιπτώ-
σεις υπαλλήλων που έλειπαν σε άδεια. Ναι, όποτε διαπιστώσαµε
ότι κάποιος υπάλληλος υπόλογος έλειπε σε άδεια και παρου-
σίασε καθυστέρηση κάποια πληρωµή κάποιου έργου, προβαί-
ναµε σε εύλογο χρόνο στην αντικατάστασή του, ώστε να έρθει
άλλος και να µπει σε ρυθµούς να πληρώσει. Κάναµε αρκετές αν-
τικαταστάσεις, για να διευκολύνουµε και να επισπεύσουµε τους
ρυθµούς των πληρωµών. 

Επίσης, ο δεύτερος λόγος καθυστέρησης ήταν η απειρία των
µη κυβερνητικών οργανώσεων, καθότι το πρόγραµµα είναι πρω-
τότυπο και οπωσδήποτε κάθε πρωτότυπο παρουσιάζει  προβλη-
µατάκια τα οποία, εν πάση περιπτώσει, στην πορεία πρέπει να
εξοµαλυνθούν. Πολλές φορές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις
δεν ήταν συνεπείς στην έγκαιρη υποβολή των πολλών δικαιολο-
γητικών ή άλλες φορές κατατίθενταν αποσπασµατικά σε µια και
δύο και τρεις δόσεις και, εν πάση περιπτώσει, αυτό συνεπάγεται
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καθυστερήσεις.  
Υπάρχουν ΜΚΟ οι οποίες έχουν υπάρξει συνεπείς και έχουν

εξοφλήσει τους δικαιούχους του προγράµµατος και υπάρχουν
ΜΚΟ οι οποίες ακόµα προσπαθούν να συγκεντρώσουν τα δικαιο-
λογητικά για να πληρωθεί η πρώτη δόση του έργου. Εποµένως,
αυτό δεν έχει να κάνει πάντα µε τους υπολόγους και το Υπουρ-
γείο. Ευελπιστούµε στην πορεία, αν τελικά επιλεγούν οι ΜΚΟ σε
µελλοντική ενδεχοµένως φάση του προγράµµατος αυτού, να
είναι όλοι πιο συνεπείς όσον αφορά τις υποχρεώσεις τους.

Τέλος –και µε αυτό ολοκληρώνω- πρόσφατα η Γενική Διεύ-
θυνση Συνθηκών και Υγιεινής Εργασίας του Υπουργείου Απασχό-
λησης έχει εκδώσει εγκύκλιο για την εφαρµογή διατάξεων
ασφάλειας και υγείας των εργαζοµένων στα προγράµµατα κοι-
νωφελούς χαρακτήρα, στα προγράµµατα δηλαδή κοινωφελούς
εργασίας, προκειµένου να εξασφαλιστεί, όσον αφορά τους δι-
καιούχους, ότι θα υπάρξει πλήρης συµµόρφωση µε τις σχετικές
διατάξεις του νόµου, όσον αφορά την ασφάλεια και την υγιεινή
στην εργασία. Εποµένως, όπως καταλαβαίνετε, οι δικαιούχοι
έχουν λάβει αυτήν την εγκύκλιο και από εκεί και πέρα θεωρώ ότι
θα υπάρξει συµµόρφωση.

Τέλος, έχει ασκηθεί και το υπέρτατο, αν θέλετε, για πολλούς
δικαίωµα της απεργίας. Για µένα υπέρτατο δικαίωµα εργασίας
είναι η είσπραξη του µισθού και εκεί πρέπει οπωσδήποτε να κά-
νουµε καλύτερη δουλειά, ώστε αυτοί οι εργαζόµενοι για λίγους
µήνες να πληρώνονται έγκαιρα. Όµως, από τη στιγµή που έχουν
ακόµα πρόσβαση και στην άσκηση του δικαιώµατος της απερ-

γίας οι εργαζόµενοι στα Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας,
νοµίζω ότι είναι ακραία υπερβολή να λέµε ότι έχουν καταστρα-
τηγηθεί όλα τα εργασιακά δικαιώµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να δούµε, λοιπόν, πώς θα συνεχιστεί αυτό το πρόγραµµα µε
βελτιώσεις, γιατί υπάρχουν προβληµατάκια, και πώς θα δοθούν
ανάσες τόνωσης στην απασχόληση σ’ αυτούς τους δύσκολους
καιρούς.

Σε αυτήν την προσπάθεια πρέπει όλοι, νοµίζω, να συνεισφέ-
ρουµε µε τις προτάσεις µας, για να πάµε σε µία καλύτερη εκ-
δοχή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 25/19/3-12-2012 επίκαιρης επερώτη-
σης Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
ΕΚΜ προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε τα Προγράµµατα Κοινωφελούς Εργασίας.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.47’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 8 Ιανουαρίου 2013 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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